
مشاور عالی رییس اتاق بازرگانی تهران:
اقدامات دولت زمینه ساز بهبود وضعیت بازار 

سرمایه شد
 مشــاور عالی رییس اتاق بازرگانی تهران گفت: دولت قبل با اجبار منجر 
به صعود پرشتاب شاخص بورس شد، اما اکنون دولت سیزدهم و مدیریت 

جدید سازمان بورس به درستی در حال کنترل و مدیریت بازار هستند.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران، ابراهیم بهادرانی به روند این 
روزهای معاملات بورس اشــاره کرد و افزود: دولت قبل با اجبار منجر به 
صعود پرشتاب شاخص بورس شد اما اکنون بازار سرمایه از حالت التهابی 

که در سال ۹۹ برای معاملات آن ایجاد شده بود خارج شده است.
وی اظهار داشــت: قیمت ها تا حدودی کاهش پیدا کرده و بازار ســرمایه 
اکنون تحت تاثیر اقدامات مؤثر انجام شده مســوولان سازمان بورس به 

روند منطقی خود نزدیک شده است.
بهادرانی با تاکید بر از بین رفتن حباب ایجاد شــده در بازار گفت: اکنون 
نفت با آماری مناســب در حال صادرات اســت و قیمت آن هــم بر مدار 
صعودی قرار گرفته است؛ بنابراین اگر بتوان ارز موردنیاز بخش صنایع را 
از طریق صادرات کالا یا نفت به دست آوریم، امید داریم که بتوانیم تحت 

تاثیر چنین اتفاقی شاهد تداوم روند صعودی بازار باشیم.
مشــاور عالی رییس اتاق بازرگانی تهــران با بیان اینکــه اکنون دولت و 
مدیریت جدید سازمان بورس به درســتی در حال کنترل و مدیریت بازار 
هســتند، افزود: در دوره های قبل این بازار را به صورت تصنعی وارد مدار 
صعودی کردند که این اتفاق سبب ضرر و زیان شدید سهامداران تازه وارد 
در بازار شد.وی معتقد است؛ اکنون بازار تحت تاثیر اقدامات مثبت انجام 

شده روند درستی را در پیش گرفته است.

اقدام درست دولت سیزدهم در حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی
بهادرانی در ادامه به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و تاثیر آن بر معاملات بورس 
اشاره کرد و افزود: شرایط اســتفاده از ارز ۴۲۰۰ تومانی به گونه ای پیش 

رفته بود که باید به طور حتم اقدامات لازم برای حذف آن انجام می شد.
مشــاور عالی رییس اتاق بازرگانی تهران گفت: سال گذشته حدود ۱۹.۵ 
میلیارد دلار ارز بــه کالاهای ضروری اختصاص پیدا کــرد؛ این در حالی 
اســت که ۴ میلیارد دلار آن ارز نیمایی و ۱۵.۴ میلیــارد دلار ارز ۴۲۰۰ 

تومانی بود.
وی گفت: بــا توجه به افزایش قیمت ها پیش بینی می شــود که امســال 
به خصوص در حوزه گندم و روغن در مجموع بــه ۲۵ میلیارد دلار ارز نیاز 

داشته باشیم.
بهادرانی با بیــان اینکه دولت خود را مکلف به کنتــرل کالاهایی می کند 
که ارز ۴۲۰۰ تومانی به آنها اختصاص پیــدا می کند، افزود: این امر باعث 
خروج تولید کالاها از حالت رقابتــی و ایجاد ضرر و زیان بــه بازار کالاها 
می شود؛ بنابراین قیمت گذاری خلاف واقعیت های اقتصادی است و باید 

به طور حتم از به کارگیری آن جلوگیری کرد.
مشــاور عالی رییس اتاق بازرگانی تهران خاطرنشــان کرد: دولت باید به 
گونه ای اقدام به تعیین تکلیف ارز ۴۲۰۰ تومانــی کند که مصرف کننده 
موردتوجه قــرار بگیرد و این اقدام نباید به گونه ای باشــد که ســبب هم 

ریختگی بازار شود.
وی تصمیم دولت برای اصــلاح پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانــی را به عنوان 
اقدامی مثبت و درســت دانست و گفت: بهتر است مســوولان برای همه 
جوانب آن چاره ای بیندیشند تا شــاهد ایجاد هرج ومرج در بازار کالاهای 
مختلف نشویم.بهادرانی به تاثیر حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردکنندگان 
بر روند معاملات بازار سرمایه اشــاره کرد و افزود: نتیجه این اقدام بر روند 
معاملات بازار مثبت اســت و می توان با این اقدام شــاهد افزایش ســود 

شرکت های تولیدی حاضر در بازار سرمایه باشیم.

اتاق رئیس سازمان بازرسی کل کشور مطرح کرد

۸۰ درصد تسهیلات بانکی را ۲۰ نفر دریافت کرده اند
مهدیه محمدی  رئیس ســازمان بازرسی 
کل کشــور با اشــاره به موضوع تسهیلات 
بانکی گفت: ۸۰ درصد تسهیلات را ۲۰ نفر 
ابربدهکار بانکــی اخذ کرده انــد، از این رو 

ضرورت دارد به این مسئله ورود شود.
در جلســه ای که با حضور رئیس ســازمان 
بازرســی، قائم مقام و معــاون اقتصادی و 
بازرســان معاونت اقتصادی این ســازمان 
برگزار شــد، ذبیح الله خدائیان بر لزوم ورود 
این معاونــت به موضوعــات کلان بانک ها 
تاکید کرد و خطاب به بازرســان گفت: شما 
علاوه بر اینکه حوزه وســیع و تأثیرگذاری 
را در جامعه برعهــده داریــد از اختیارات 
کامل برای نظارت و بازرســی برخوردارید و 
نمی توانید بگویید اختیار نداشــته ام بر این 
اساس ضرورت دارد که به موضوعات کلان 

بانک ها ورود داشته باشد.
وی در این نشســت با اعلام اینکه مشکلات 
بانک ها کم نیســت این نکتــه را هم مورد 
اشاره قرار داد که کشــف فسادهاد بانکی به 
دلیل سروکار داشتن با پول سخت و دشوار 

نیست.
رئیس سازمان بازرســی کل کشور در ادامه 
ضمن تقدیر و تشــکر از معاونت اقتصادی، 
ســربازرس و تمامی همکاران این معاونت 
خطاب به افراد حاضر در این نشست گفت: 
بدون شــک زحماتی که شما می کشید نزد 
خداوند محفوظ و اجرش با خداست، زیرا با 
خلوص نیت خودتان را به دردســر انداخته 
اید تا بــرای احقاق حق و اجــرای عدالت به 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران کمک 

کنید.
خدائیان بــه اینکه نکته هم اشــاره کرد که 
ما باید خودمان قاضی عملکردمان باشــیم 
و تاکید کرد که باید ببینیــم چه نمره ای به 

خودمان می دهیم اگر خــوب عمل کنیم و 
در کارهایمان نیز اخلاص داشــته باشیم، 
حتی اگر کسانی بخواهند علیه ما جوسازی 
کنند، خداوند متعــال آبروی ما را حفظ و به 

عزت ما می بخشد.
رئیس سازمان بازرســی کل کشور به تعدد 
بانک ها نیز اشاره کرد و گفت: با توجه به این 
موضوع برای کشــف انحرافات حوزه بانک و 
بانکداری باید به سراغ مســائل اصلی رفت 
نه اینکه با مســائل جزئی خودمان را سرگم 

کنیم.
وی همچنین از معاونت اقتصادی ســازمان 
بازرسی خواســت به جای پرداختن به ۳۰ 
موضوع جزئی، چند مســئله مهم و اساسی 
بانک ها را مشــخص کند و در ســال جاری 

فقط بر روی این مسائل کلان متمرکز باشد.
رئیس سازمان بازرســی کل کشور یکی از 
مشــکلات نظام بانکی را بنگاه داری عنوان 
کرد و از بازرســان خواســت بر این موضوع 
تمرکز کرده و موضوع بنــگاه داری بانک ها 
که آن ها را از هدف اصلی خــود باز می دارد 
بررســی و با هرگونــه ســوءجریان در این 

خصوص برخورد شود.
وی یکی دیگــر از موضوعاتــی را که مورد 
تاکید قرار داد این بود که بررســی شود آیا 
بانک مرکــزی به وظایف خود در راســتای 
اجرای قانون ششم توسعه عمل کرده و این 
را هم متذکر شد که نیازی نیست پرداخت 
وام های قرض الحسنه ۱۵ میلیونی بررسی 
شــود به جای ایــن موضوعــات، وضعیت 

پرداخت تسهیلات به ابربدهکاران بانکی را 
بررســی کنید و ببیند که آیا سو جریاناتی 

بوده است یا خیر؟
خدائیان با تاکید بر اینکه برخی از اقدامات 
بانک ها باعث وارد شــدن خدشه به اقتصاد 
کشــور شــده، گفت: چه دلیلــی دارد که 
بانک ها در خرید زمین، ســاخت و ساز برج 

و… فعالیت داشته باشند؟
وی متذکر شــد: اگر به صورت ریشــه ای 
با برخــی از انحرافات برخــورد و مقصرین 
شناسایی و به مراجع قضائی معرفی شوند، 
دیگــران از ارتکاب آن اعمــال مغایر قانون 

خودداری خواهند کرد.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور همچنین 
بر لزوم شناســایی افراد توانمند و با تجربه 

حوزه بانکی که بازنشســت شــده اند برای 
قرار گرفتــن در کنار بازرســان اقتصادی 
تاکید کرد و این را هم گفــت که می توان با 
استفاده از ظرفیت های افراد مسلط بانک و 

بانکداری سوءجریانات را کشف کرد.
لــزوم ورود معاونــت اقتصادی ســازمان 
بازرســی به معوقــات بانکــی بانک های 

خصوصی
قائم مقام ســازمان بازرســی کل کشور نیز 
در جریان این نشســت از بازرسان معاونت 
اقتصادی خواســت که در ســال جاری به 
موضوع عدم حمایت بانک هــا از واحدهای 
تولیدی نیــز ورود کنند و تاکیــد کرد اکثر 
واحدهای تولیدی نسبت به سیستم بانکی 
نگرانی هایــی دارند که اقدامــات برخی از 
بانک ها در نحوه بازپس گیری تســهیلات 

منجر به تعطیلی واحدها می شود.
احمــد رحمانیــان لــزوم ورود معاونــت 
اقتصادی ســازمان بازرســی بــه معوقات 
بانکــی بانک هــای خصوصی را نیــز مورد 
تاکید قــرار داد و این را هم گفــت که ۸۰ 
درصد تسهیلات را ۲۰ نفر ابربدهکار بانکی، 
اخذ کرده اند از ایــن رو ضرورت دارد به این 
مســئله ورود کنید که مشــخص شود آیا 
پرداخت تسهیلات و اخذ وثیقه از این افراد 

به درستی انجام شده یا خیر.
ورود به بدهی های مالیاتی بانک ها، پیگیری 
نظــارت الکترونیکــی، تدویــن برنامه ای 
سراســری برای ورود به مسائل کلان بانکی 
از دیگر موضوعاتی بود که قائم مقام سازمان 
بازرسی کل کشــور بر ضرورت توجه به آنها 

تاکید کرد.
در جریان این نشســت برخی از بازرســان 
معاونــت اقتصادی به تشــریح پرونده های 

مهم این معاونت پرداختند.

وزیـر اقتصاد خبر داد

۱۸۷ شرکت و ۳۰۰ دارایی در فهرست واگذاری دولت
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خانه  هنر   میرا

معاون وزیر اقتصاد عنوان کرد

شناسایی بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان اموال مازاد بانک ها

در همایش خصوصی سازی در اقتصاد ایران مطرح شد

رئیس جمهور: قرار است 
تصمیم های سختی بگیریم

مدیرعامل شرکت بورس اوراق بهادار تهران اعلام کرد

 تداوم عرضه های اولیه در بورس 
با توجه به شرایط بازار

رییس سازمان توسعه تجارت خبر داد
آمادگی برای تجهیز زیرساخت های 

تجاری ایران و عمان
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صفحه 4

رئیس ســازمان خصوصی ســازی با بیان اینکه هشت 
مرحله خصوصی سازی نیاز به تحول دارد، اظهار کرد: 
نتایج رویداد خصوصی ســازی میتواند چراغ راه آینده 

باشد.
حســین قربانزاده در نخســتین رویــداد بین المللی 
خصوصی ســازی در اقتصاد ایران که بــا حضور وزیر 
اقتصاد، نمایندگان مجلس و روسای اتاق های بازرگانی 
ایران برگزار شــد، اظهار کرد: قصه پــر غصه واگذاری 

دارایی های دولت و خصوصی ســازی روایت 
های مختلفی داشــته و بــرای تحول در این 
مسیر نیاز به اسیب شناســی و نگاه جامع به 
گذشته است تا بررسی شــود چه آثار مثبت 
و زیان باری در نحوه واگــذاری ها در دو دهه 

قبل بوده و از الان به بعد چه باید کرد.
وی ادامه داد: این رویداد تشخیص آسیب ها 

و کیفیت مداخله سیاست گذار در این فرایند و عملکرد 

خریداران است که در نشست های تخصصی 
با حضــور کارشناســان داخلــی و خارجی 

برگزار می شود.
رییس سازمان خصوصی ســازی با تاکید بر 
اینکه این رویداد یک نمایش نیســت، گفت: 
نحوه واگــذاری، فرایند واگــذاری و دلایل 
توفیق یا عدم توفیق همه شــرکت هایی که 
طول ۲۰ سال گذشته واگذار شــده اند، در این رویداد 

بررســی می شــود و یک راهنمــا برای آینده مســیر 
واگذاری دارایی های دولت خواهد بود.

وی ادامه داد: هشت مرحله خصوصی سازی از انتخاب 
بنگاه، آماده سازی، ارزشگذاری، بازاریابی مناسب، نوع 
واگذاری که تفکیک مالکیت از مدیریت می تواند یکی 
از راهکارهای آن باشــد، انعقاد قرارداد و حذف شروط 
تحمیلی به خریدار، نظارت درســت و شایســته و حل 

و فصل درست اختلافات حقوقی نیاز به تحول دارد.

خصوصی

رئیس سازمان خصوصی سازی:هشت مرحله خصوصی سازی نیاز به تحول دارد

  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به تغییر قیمت اینترنت گفت: بازنگری 
در مصوبات مربوط به تعرفه حتما باید انجام شود اما این لزوما به معنای گرانی اینترنت 
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مدل تصویری جراحی یارانه ها در عمل
فریبرز ناطقی الهی  مهندس ها مثل دیگر افراد جامعه نیستند و فقط 
بعد از ترسیم آنچه رخ داده یا قرار اســت رخ بدهد می توانند طراحی و 

نتیجه گیری کنند.
به این کار به عبارتی شاید در ساده ترین فرم آن مدلسازی یا نگاه ریاضی 
یا مهندسی به طرح اجرایی ایی که قرار اســت پیاده یا پیاده شده است 
آن را بشــود نامگذاری کرد؟ من هم با توجه به پیشــینه ناقابل خود در 
مهندسی ســعی کردم در حد یک نگاه بسیار بسیار ســاده، اتفاقی که 

اصطلاحا در اصلاح یارانه ها رخ داد را به تصویر بکشم.
بدون شک مدل های تصویری خیلی درســتر و بهتر، کاملتر و روانتری 
ســر فرصت می توان تهیه کرد که توصیه می کنم مســئولان ارجمند 
آماده و قبل از انجام هر اقدامی به آن نگاه بفرمایند و اگر درست نمود به 
اجرا بگذارند. حتی نیت های خــوب هم در عمل گاهی جواب نمی دهد 
و آنچه می خواســتیم رخ دهد با آنچه رخ داد زمین تا آســمان تفاوت و 

سبب دلسردی و دردسر می شود.
حال به تصاویر خیلی ساده ترسیمی و اتفاقی که در اصلاح یارانه ها رخ 
داد نگاه بفرمایید. عده ای در دهک های بســیار آسیب پذیر فقط ۴۰۰ 
هزار تومان و عده ای در میانه ۳۰۰ هزار تومــان یارانه گرفتند و قومی 
که به مزاح من آنها را قوم غاصب مــی نامم هیچ نگرفتند چون در دهک 

بندی دولت محترم، دارا فرض شده بودند.

حال ببینید قدرت خرید گروه ۴۰۰ هزاری فقط ۴ شــانه تخم مرغ در 
ماه بالاتر رفت، گروه بعدی ۳ شانه و گروه غاصب تنبیه شد. اما در عمل 
این گروه دارا اگر واقعا دارا هســتند که همگی به ضرس قاطع نیستند؟ 
ولی ســرمایه دارهای اصلی و کارخانه دارها و تولیــد کنندگان و ... در 
داخل این دهک می بایســتی باشــند و با تهدیدی که حتما احساس 
کردند کلیه قیمتهای تولیدات خــود را چند برابر برای این بی احترامی 
و کم توجهی به عدم شــراکت آنها در منابع کشورشان بالا بردند و بقیه 
گروها هم از دام دار و برنج کار و ... باز با توجه به گرانی محصولات اولیه، 
قیمتها را بالاتر کشــیده و در کل گویی فقط محور قدرت خرید تغییر 
کرد نه خود قدرت خرید و عملا همه گروها هدف به شــرایط حتی بدتر 
از قبل رســیدند؟ و مهمتر از همه اینکه باز همان اقشاری که قرار بود از 
این جراحی ســود ببرند و هدف اصلی تعدلیل بودند بیشــترین ضرر را 

متحمل شدند!
البتــه نا گفتــه نماند که گــروه مولد )دهــک غاصب( هم احســاس 
خطر کردند!!! که این خود یک بحث بســیار مهم بــرای آینده چنین 
سیاســتهایی در کشــور می باشــد و نیاز به یک ســمینار جامع، جدا 
و مفصــل دارد. بنظر مــن مطلبی که متاســفانه توســط دولتمردان 
اصلا دیده و حتی آســیب پذیری حاصله لحاظ نشــده است که شاید 
مشکلترین بند جراحی فعلی همین بند باشد که از چشم ها بدور مانده 
و در آینده نزدیک کم کــم بصورت خروج این قشــر از ... رخنمود پیدا 

خواهد کرد، دقت بفرمایید در عرایضم !
این نوع جراحی ها در علم مقاوم سازی بناها هم در مقابل زلزله با تقویت 
یک نقطه بدون نگاه دقیق به بقیه سازه به تضعیف و آسیب پذیر کردن 
هر چه بیشتر بنا ها معروف است. که عموما در مقاوم سازی های واقعی 
در بناها دست افراد نا وارد زیاد هم رخ می دهد. مقالات علمی زیادی در 
علم مهندسی زلزله در خصوص توجه به کل سازه تا نگاه به فقط برخی 

نقاط ضعیف وجود دارد. 
در این تجربه هم می توان شــوک یارانه ها را زلزله و ســازه را اقتصاد و 
المانهای آن را اقشار جامعه تصور کرد. لذا امیدوارم با نگاه جامعتر به کل 
سیستم اقتصادی کشور و در صورت قبول چنین دیدگاه هایی تغییرات 
لازم لحاظ و مقاوم سازی یا در این مورد خاص رفع آسیب پذیری بیشتر 
که طی این جراحی اقتصادی موضعی صورت گرفت هر چه ســریعتر 

اصلاح شود. ان شا الله
در خاتمه پس از چهل و سه ســال تجربه با کوپن و یارانه بعد از انقلاب 
و علی رغم اینکه برخی کشــور ها هنــوز در دنیا یارانه و فود اســتمپ 
می دهند بنظر می رســد اضافه نمودن یک عــدد فیکس به موجودی 
افراد فقط باعث تغیر محــور و نه قدرت خرید جامعــه هدف می گردد 
و حتی شرایط آنها را بمراتب ســختر می کند. امیدوارم دولت محترم 
و دست اندرکاران نظام اقتصادی کشور با مدلســازی های گوناگون با 
لحاظ نمودن کلیه متغیر های موجود و نیــم نگاهی به مدل های علوم 
ریاضی و مهندسی، جامعه شناسی، روانشناسی، اقتصادی و اجتماعی 
... و نه فقط سیاسی در عبور از یارانه و کالا برگ برای همیشه و ... اصلاح 
یا بهبود آنچه در حالــت فعلی بنظر کمی با خطا توام بوده اســت اقدام 
و شرایط تولید و اشــتغال را برای همه بصورت یکســان فراهم نمایند. 

والسلام علی من اتبع الهدی.

عضو هیات رئیسه مجلس: 
 صنایع بزرگ باید برای تولید برق 

سرمایه گذاری کنند
یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اســلامی، تاکید کرد: نباید برق 
کســبه بازار که مصرف چندانــی ندارند برای تامین بــرق یک صنعت 

بزرگ که سالیانه میلیاردها تومان سود دارد، قطع شود.
حجت الاسلام علیرضا ســلیمی، با اشاره به فرا رســیدن فصل گرما به 
ضرورت مدیریت خاموشی ها تاکید و اظهار کرد: واقعیت این است که 
ما با کمبود برق مواجه هستیم و یکی از دلایل اصلی آن نیز عدم سرمایه 
گذاری در حوزه تولید برق در طول چندین ســال گذشته است. دولت 
قبل در این حوزه کم کاری داشته است و در خصوص این ترک فعل، ما 

منتظر گزارش قوه قضاییه هستیم.
وی در ادامه تصریح کرد: برای مدیریت خاموشــی ها با توجه به کمبود 
برقی که با آن مواجه هســتیم چندین نکته باید مورد توجه قرار گیرد؛ 
صنایع بزرگ نظیر فولاد باید خودشــان در زمینه تولید برق ســرمایه 
گذاری انجام دهند، این صنایع ســود زیادی دارند که باید این صنایع را 
واداشــت که در بازه زمانی معین برای تولید برق سرمایه گذاری انجام 

دهند.
نماینده مردم محلات در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: از سوی 
دیگر بعضی از صنایع هستند که حساس به شمار می روند مانند صنعت 
آلومینیوم. در استان هایی که این صنایع وجود دارند، وزارت نیرو نباید 
برق این صنایع را جزو ســهمیه آن استان حساب کند تا به دنبال تامین 

برق این صنعت با خاموشی در حوزه خانگی مواجه شویم.
این عضو هیات رییسه مجلس تاکید کرد: نباید برق یک کاسب که برق 
کمی مصرف می کند قطع شــود تا برق یک صنعت بزرگ که ســالیانه 

میلیاردها تومان سود دارد، تامین شود.
سلیمی تاکید کرد: برای خاموشی ها باید اولویت بندی دقیقی صورت 
گیرد و اگر قرار است خاموشــی اتفاق افتد باید یک جدول خاص تهیه 

شود و بر اساس اولویت بندی، برنامه ریزی شود.

یادداشت

تریبون

معــاون هماهنگ کنند ارتش گفت: انقلاب اســلامی 
به برکت خون شــهیدان، جانباز و ایثارگر به این درجه 
از اعتبار و بالندگی رســیده و قطعا امروز کوچک ترین 

تهدید علیه ایران را در بالاترین حد پاسخ می دهیم.
 به نقل از روابط عمومی ارتــش، امیردریادار حبیب الله 
ســیاری، معاون هماهنــگ کننده ارتــش در آئین 
گرامیداشت تکاور شهید اســماعیل شعبانی و یادواره 
شهدای عملیات بیت المقدس )حماسه فتح( و شهدای 
هنرمند شهرستان ساوه گفت: ایمان و اعتقاد، اتحاد و 
انســجام، پرهیز از تفرقه و ولایت مداری رمز عبور ملت 
ایران از توطئه های دشمنان است. ملت ایران تا امروز با 

افتخار از دسیسه دشمن عبور کرده و در اوج 
صلابت ایستاده است.

وی حفــظ تمامیــت ارضــی، درخشــش 
جمهوری اســلامی ایران و تأثیرگذاری در 
عرصه های بین المللــی، امنیت ملی، تقویت 
قدرت بازدارندگی و آمادگی کامل نیروهای 
مســلح را از جملــه دســتاوردهای انقلاب 

اسلامی دانست که به برکت خون شهدا به دست آمده 
است.

امیر دریادار سیاری با اشــاره به حضور نیروی دریایی 
ارتش در آب های بیــن المللی گفت: از ســال ۱۳۸۷ 

تاکنون نزدیک به پنج هزار کشــتی تجاری 
و نفتکش با حضور فیزیکــی نیروی دریایی 
ارتش در منطقه اســکورت و محافظت شده 
است. نیروی دریایی در مقابل دزدان دریایی 
ایستادگی کرده است تا کشتی ها به سلامت 

از منطقه عبور کنند.
وی افزود: انقلاب اســلامی بــه برکت خون 
پاک هزاران هزار شــهید، جانبــاز و ایثارگــر به این 
درجه از اعتبار و بالندگی رســیده اســت و قطعاً امروز 
کوچک ترین تهدید علیه ایران را در بالاترین حد پاسخ 
می دهیم.معاون هماهنگ کننــده ارتش با بیان اینکه 

در روزهای اخیــر نیز چندین تحرک از ســوی دزدان 
دریایی صورت گرفته که توســط نیروی دریایی ارتش 
خنثی شــد، افزود: امروز توانمندی بــالای نیروهای 
مسلح که به برکت نظام اســلامی به وجود آمده بیانگر 
توان بالا و اقتدار مثال زدنی کشورمان است. نیروهای 
مســلحی که می توانند در فاصلــه ۲۵۰۰ کیلومتری 
ســاحل ایران به عنوان دســت بلند کشــور، از منافع 
نظام اســلامی دفاع کنند و صلابت کشور را به نمایش 
بگذارند.امیر دریادار ســیاری گفت: هرکجا که منافع 
نظام اســلامی در خطر باشد محکم ایســتاده ایم و از 

منافع خود دفاع می کنیم.

عضو شــورای مرکزی جامعه روحانیت مبــارز با بیان 
اینکه هیچ دولتی جرأت حذف ارز ترجیحی را نداشت، 
گفت: اگر این جراحی با مشارکت مردم و مسئولان به 

نتیجه برسد، اقتصاد کشور شکوفا می شود.
حجت الاســلام حســین ابراهیمــی عضو شــورای 
مرکزی جامعه روحانیــت مبارز، در رابطه با مســئله 
اصــلاح هدفمندی یارانه هــا و فلســفه ارز ترجیحی 
۴۲۰۰ تومانی، گفــت: ارز ۴۲۰۰ تومانی با سیاســت 
و فلسفه ای ایجاد شــد. فلســفه یارانه ها که در دولت 
محمود احمدی نژاد به وجود آمد، از ایــن قرار بود که 

فقط به محرومین داده شــود؛ اما سیاست ها 
به گونه ای تغییر کرد که این یارانه ها به همه 
مردم تعلق گرفت حتی افرادی که در خارج 

از کشور بودند.
وی ضمن اشاره به اینکه در گذر زمان هدف 
در پرداخت یارانه ها تغییر کرد، تصریح کرد: 
در دولت حســن روحانی همین روند برای 

تخصیص یارانه ها به همــه مردم ادامه یافــت. نهایتاً 
بعد از پیشنهاد اســحاق جهانگیری معاون اول ریاست 
جمهوری وقت، برای ایجاد ارز ۴۲۰۰، شــاهد رانت ها، 

دزدی ها و فسادهای بسیاری بودیم.
ابراهیمی با بیان اینکه دولت یارانه کالاهای 
اساســی را پرداخت می کــرد تــا ارزان به 
دســت مردم برســد، عنوان کرد: متاسفانه 
سرنوشــت کالاها بــه چند صــورت تغییر 
می کرد و به دســت مردم نمی رسید، برخی 
کالاها در گمرک ناپدید می شــدند یا گاهی 
مشــخص نبود بیرون از گمرک به کجا رفته اند، گاهی 
ســودجویان کالاهــا را از طریق مرز به کشــورهای 
همســایه می فروختند، برخی دیگر در داخل کشــور 

احتکار می کردند و مدتی بعــد اجناس را به قیمت آزاد 
به فروش می رساندند.

عضو شــورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز با تاکید 
بر اینکه دولت قبــل میلیاردها دلار از طریق ارز ۴۲۰۰ 
تومانی خرج می کــرد، اما چیزی به مــردم و مصرف 
کنندگان نمی رســید، گفت: دولت ســیزدهم در این 
زمینه فداکاری کرده است، چراکه هیچ دولتی جرأت 
نمی کرد این کار را انجام دهد، حجت الاســلام رئیسی 
در این باره قدم خوبی برداشــت و اقدام مهمی را شروع 

کرد.

ارتش

ارز

طیبه بیات   وزیر کشــور گفت: وعده های 
امام رحمــت الله مانند فروپاشــی غرب و 
دینداری مردم یکی پس از دیگری در حال 

تحقق است.
 احمــد وحیدی وزیر کشــور در نشســت 
با اعضای ســتاد بزرگداشــت ارتحال امام 
خمینی )ره( اظهار داشت: آنچه که راجع به 
حضرت امام است به عنوان وظیفه بر عهده 
تک، تک ما اســت، بحث پایــان ناپذیری 

است. همگی مدیون حضرت امام هستیم.
وی عنوان کرد: آنچه بــه عنوان مکتب امام 
تعریف می شود توســط مقام معظم رهبری 
به خوبی در دنیا تبیین می شود و احیاگری 
دوران ما مربوط به همان روشــنگری امام 
رحمت الله است. وعده های امام رحمت الله 
مانند فروپاشی غرب و دینداری مردم یکی 

پس از دیگری در حال تحقق است.
وزیر کشــور تصریح کرد: امروز همه معارف 
انســانی در این حرکت بزرگ نهفته است و 
تلاش های دشــمن برای خامــوش کردن 
این مطلب به جایی نرســیده است. نکته در 
این است که بزرگداشــت حضرت امام )ره( 

هر سال بیش از ســال پیش باید باشکوه تر 
برگزار شود.

وحیدی بیان کــرد: همان طــور که امروز 
اربعین تبدیل بــه نقطه اوج ایمانی شــده 
اســت و همانطــور کــه روز قــدس و ۲۲ 
بهمن روزهــای مهمی شــده اند، نباید این 
روزهــا را نیز از دســت بدهیــم. عزیزان ما 
در دســتگاه های علمــی، فرهنگــی و در 
ســازمان های مختلف باید نقش خود را در 

این زمینه ایفا کنند.
وی با بیــان اینکه جملات امــام راحل راه و 
حکمت اســت و به دل می نشــیند، افزود: 
سازمان تبلیغات اســلامی و دستگاه های 
فرهنگی و همه نهادهــای فرهنگی هم در 
فضای مجازی و هــم در فضای عینی باید به 
این امور توجه کننــد و در هر دو کتاب های 
جدیدی از امام خمینی )ره( رونمایی شود. 
انتشــارات ایده های حضرت امام بســیار 

اهمیت دارد.
وزیر کشــور خاطرنشــان کرد: ایــن دوره 
همه ذهن ها بیشــتر آماده دریافت مطالب 
هســتند. مراســم امام را نباید به مراسم در 

مرقد امام خلاصه کرد. چه دســتورالعملی 
در این زمینه به مدارس ابلاغ شــده است؟ 
در وزارت علوم چه برنامه مشــخصی و چه 
حرف هــا و گفتگوهایی برنامه ریزی شــده 
اســت؟ باید در این حوزه ها برنامه های مهم 

داشته باشیم.
وحیدی با اشــاره بــه اهمیــت فراگیری 
پرداختن به مراســم ارتحــال امام خمینی 
)ره( گفت: همه جا باید از برنامه های آن روز 
بهره مند و برخوردار باشــند و همه شوراها 
و دهیاری هــا در اقصی نقاط کشــور باید 

همکاری کنند تا مراسم اطلاع رسانی شود.
وی اضافه کرد: پوشــش دادن این برنامه ها 
از اقلیت های دینی و مذهبی بسیار اهمیت 
دارد و از افراد ساکن خارج از کشور و از مردم 
داخل کشور برای پرداختن به این برنامه ها 
باید بهره جســت. باید از شــخصیت های 
جدیدی کــه از امام ســخن نگفته اند بهره 

گرفت.
وزیر کشــور خاطرنشــان کرد: دشــمن با 
تلاش های بسیار ســعی در محو کردن امام 
داشــت، اما موفق نشــد. لازم است قرارگاه 
خاصی برای مراســم ارتحال حضرت امام 
تشکیل شــود تا هیچ برنامه ای روی زمین 
نماند. ما اگر به دنبال رضایت امام هســتیم 
باید زائــران و مهمان های ایشــان را به نحو 
عالی تکریم کنیم. رســیدگی به مشکلات 

آنها نیز باید مورد توجه ما باشد.
وحیدی ادامه داد: وزارت بهداشت نشان داد 
در زمینه کرونا ظرفیــت خوبی دارد و هلال 
احمر هم پای کار است و این جهت ان شاالله 
در مراسم امام خمینی )ره( کمبودی وجود 
نداشته باشد. در بحث فنی و کیفیت صوت 

مراسم نیز باید تلاش های لازم صورت گیرد 
زیرا پوشش صوتی اهمیت زیادی دارد. 

وی اظهار کرد: سرویس دهی کامل به افراد 
در این مراسم اهمیت بســیار زیادی دارد. 
اگر بتوانیم در آن روز به نــام حضرت امام، 
حــدود ۱۰ میلیون بســته های خدماتی و 
معیشتی در نقاط محروم توزیع کنیم بسیار 
خوب خواهد بــود. ما بــرای ۱۵۰ هزار نفر 
مهمان برنامه ریزی کرده ایم اما برای تعداد 

بیشتر نیز باید آمادگی وجود داشته باشد.
وزیر کشور ادامه داد: مهم است در این چند 
روز حرکــت اضافه تر از آنچــه تاکنون بوده 
است وجود داشــته باشــد و مرتب یادآور 
باشیم که کارها به نتیجه برسد و ابتکارات و 
خلاقیت های جدید مانند دیوارنوشته های 
بزرگ توسط شــهرداری صورت گیرد و هر 
که به مناســبت و به اقتضای توان و امکانات 

خود باید برای این ایام برنامه داشته باشد.
وحیــدی در پایــان گفت: هرچه نــام امام 
خمینی )ره( را بلند تر ببینیم یعنی انقلاب 
اسلامی در دنیا ســرافرازتر است. توجه به 

این مهم معروف بزرگی است.

کوچک ترین تهدید علیه ایران را در بالاترین حد پاسخ می دهیم

هیچ دولتی جرأت حذف ارزترجیحی را نداشت

خریدار  رئیس جمهور با بیان این که قرار 
است در کشور تصمیم های سختی بگیریم، 
گفت: شاید برخی موافق نباشند اما این نگاه 
نقادانه مــا را به افق روشــنی که پیش روی 

اقتصاد است رهنمود می کند.
 آیت الله سید ابراهیم رئیســی در همایش 
نخســتین رویداد بین المللــی خصوصی 
سازی در اقتصاد ایران، اظهار کرد: امیدوارم 
ایــن همایــش راه را بــرای تصمیم گیری 
و قانــون گذاری بــا اســتفاده از تجربیات 
گذشته فراهم کند. برای فعالان اقتصادی، 
صاحب نظران و اســاتید دانشگاه کاری که 
تاکنون انجام شده روشن اســت، اما با نگاه 
نسبت به چیزی که انجام شده یک ضرورت 

اجتناب ناپذیر محسوب می شود.
وی ادامه داد: برای همگان روشــن است که 
اقتصادی که حدود ۸۰ درصــد آن دولتی 
است مشکلات زیادی دارد. همچنین برای 
همگان روشن است که باید بر اساس قانون 
اساســی عمل کنیم و در قانون اساســی بر 

اصل ۴۴ تاکید شده است.
رئیسی با اشــاره به برنامه های توسعه اظهار 
کرد: در همه برنامه های توسعه تاکید شده 
اســت که دولت نباید متصدی باشــد بلکه 
باید هدایتگر، نظارت گر و حمایت گر باشــد 
و چنانچه دولت بخواهد موفق شود باید در 
این ســه مورد عمل کند نــه در دخالت ها و 

تصدیگری ها.
وی با بیان اینکه چه باید عمل می شد و چه 
شــد، تفاوت بین آنچه باید باشد و آنچه که 
هست محسوب می شود، اظهار کرد: همین 
موضوع ما را راهنمایی می کند که چه کاری 
را باید انجام داد. دولت نباید متصدی باشد 

که حمایت مالی و حقوقی کند.
رئیس جمهور با تاکید بــر اینکه بازنگری به 
تابلوی خصوصی ســازی به این که چه باید 
کرد کمک می کند، تصریح کرد: این فرآیند 

کمک می کند که اشکال در ساختارها بوده 
و یا در رفتارها؛ اگر اشــکال در ساختار باشد 
هرچقدر هم که مدیران تغییر کنند اتفاقی 
نخواهد افتاد اما اگر مشــکل رفتارها باشد 
رفتارها باید اصلاح شوند. باید بررسی شود 
که آیا ساختار درســت چیده شده است یا 
خیر و متناســب بــا این ماموریــت باید به 
این سوال که چرا سیاســت اصل ۴۴ قانون 
اساســی آنچنان که مورد نظر سیاست گذار 
بود عمل نشــده پاســخ داد. بایــد از همه 
صاحبنظران و ســرمایه گذاران سوال کرد 
که آیا موفق هســتند یا خیــر؟وی در ادامه 
گفت: هدف پافشاری بر سیاست ذیل اصل 
۴۴ قانون اساسی، اقتصاد مقاومتی، میدان 
واقعی دادن به بخش خصوصی اســت؛ چرا 
که بسیاری از اوقات گفته می شود خصوصی 
ســازی صورت گرفته، اما دولت بــا تابلو یا 

بی تابلو حضور دارد کــه نمونه آن واگذاری 
به سازمان تامین اجتماعی، برخی بانک ها 
و برخی شهرداری ها اســت که این موضوع 
تداوم تصدیگــری دولت بــا عناوین دیگر 
محســوب می شود.رئیســی ادامه داد: اگر 
بخش خصوصــی اعلام کرد کــه فضا برای 
فعالیت قابل پذیرش است ایرادی ندارد، اما 
اگر اعلام کند میدان برای این بخش وجود 

ندارد این ایراد دارد.

به دولت آمدیم تا بستر فسادزا را 
اصلاح کنیم

رئیس جمهور بــا تاکید بــر این که دولت 
نباید متصدی باشــد، اظهار کرد: باید حتما 
به بخــش خصوصــی واقعی میــدان داده 
شود. باید بررسی شــود موانع چیست و این 
موانع برطرف شــود. در ســفرهایی که به 

شهرها و روســتاهای مختلف دارم می بینم 
که کارخانه ها تعطیل شــده و ســالن ها به 
انبار ســیب زمینی و پیاز تبدیل شده است. 
باید بررسی شود که چه کنیم که پرونده ها 
در قوه قضاییه ساخته نشــوند. ما به دولت 
آمده ایم تا بستر فســادزا را اصلاح کنیم تا 
اصلا پرونده ای ساخته نشود که قوه قضاییه 

مجبور به پیگیری باشد.
وی با بیان اینکه رشــد اقتصادی در کشور 
۰.۴ یک درصد بوده اســت اظهار کرد: باید 
علل این موضوع بررســی شــود و دید که 
تحقق رشد اقتصادی در حد یک آرمان باقی 

می ماند و یا قابل انجام است.
رئیســی با تاکید بر این که رشــد اقتصادی 
دو پایــه افزایش ســرمایه گذاری و افزایش 
بهــره وری دارد تصریح کــرد: باید دید چه 
کنیم که سرمایه گذار احساس امنیت کند 

این موضــوع نه فقــط در قراردادها بلکه در 
عمل و اجرا هم باید اعمال شود.

وی ادامه داد: پس از آنکــه کارخانه واگذار 
می شــود دولت بخــش خصوصــی را رها 
می کند در حالی که تازه در آن زمان وظیفه 
دولت شروع می شــود و باید در کثرت یک 
ناظــر و حامــی وارد عمل شــود؛ بنابراین 
ســازوکار متناســب با این نگاه باید تنظیم 
شــود. عدم موفقیت واحدی کــه به بخش 
خصوصی واگذار شده است پیام خوبی ندارد 
و باید دید که چه کنیــم پیام های منفی به 

پیام های مثبت تبدیل شود.
رئیس جمهــور ادامه داد: مــا دنبال عبرت  
گرفتن هســتیم بایــد با عبــرت  گرفتن از 
گذشته، آینده را ترسیم کرد چه در حمایت 
از بخش خصوصی و چه در توانمندســازی 
این بخش. از طرف دیگــر نباید دچار افراط 
و تفریط شویم نگاه باید واقعی باشد و بایدها 
و نبایدها را در این رابطه تنظیم کرد. بر این 
بایدها و نبایدها نیز همه باید ملتزم باشند و 

بیش از همه دولتمردان باید ملتزم باشند.
وی با بیان این که برخی گمان می کنند اگر 
یک خصوصی سازی دچار مشکل شود کل 
فرآیند باید متوقف شود، گفت: این موضوع 
درست نیســت بلکه این کشتی باید اصلاح 
شــود و در این راســتا باید از دانشگاه ها و 
فعالان اقتصادی به عنوان بازار کمک گرفته 
شود. این موضوع مورد تاکید بنده است که 
هر کسی صاحبنظر محســوب می شود اما 
نظرش با ما متفاوت اســت حتما ابراز کند تا 

به نقطه مشترک برسیم.
رئیســی با بیان این که قرار است در کشور 
تصمیم های ســختی بگیریــم، اظهار کرد: 
شــاید برخی موافق این موضوع نباشند، اما 
اگر با نگاه نقادانه به کارها نگاه کنند اشکالی 
ندارد ما را رهنمود می کند به افق روشــنی 

که پیش روی اقتصاد است.



وزیـر اقتصاد خبر داد

۱۸۷ شرکت و ۳۰۰ دارایی در فهرست واگذاری دولت

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       اول خرداد 1401    شماره 1052

معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد
 کاهش ۳۰ درصدی درآمد سرانه کشور 

در دهه نود
 معاون اقتصــادی وزیر اقتصاد بــا تاکید بر اینکه ارتقا  معیشــت مردم 
اولویت اصلی دولت سیزدهم است، اعلام کرد:  در دهه نود به دلیل تورم 
بالا و رشد اقتصادی تقریباً صفر، درآمد سرآنه کشور ۳۰ درصد کاهش 

یافت.
»سید محمدهادی ســبحانیان« در صفحه شــخصی خود در توییتر 
نوشــت: »در دهه گذشــته به دلیل تورم بالا و رشــد اقتصادی تقریباً 
صفر، درآمد ســرآنه ما ۳۰ درصد کاهش یافت. لذا امروز ارتقا  معیشت 
مردم اولویت اصلی دولت است. گرچه عادلانه کردن توزیع  یارانه ها در 
کوتاه مدت قدرت خرید دهک های پایین و متوسط را افزایش می دهد، 

ولی راه کار اصلی کاهش پایدار  تورم است.«

بدون محدودیت یارانه ثبت نام کنید
متقاضیان دریافت یارانه می توانند امروز بــدون محدودیت مربوط به 

شماره کارت ملی نسبت به ثبت نام اقدام کنند.
 طی زمانبندی صورت گرفته جهــت ثبت نام از جامانــدگان از یارانه 
نقدی، امروز اول خردادماه، متقاضیان می توانند بدون رعایت شــماره 
آخر کد ملی برای ثبت نام اقدام کنند. با اتمام این دو روز، اگر همچنان 
کســانی از ثبت نام جامانده باشــند، باید منتظر باشــند تا ســازمان 

هدفمندی یارانه ها زمان دیگری را مشخص و اعلام کند.
ثبت نــام از جاماندگان یارانه، طبق تکلیف قانــون بودجه ۱۴۰۱ انجام 
می شود که از ۲۷ اردیبهشــت ماه آغاز شد. بر اســاس زمان اعلامی از 
سوی ســازمان هدفمندی یارانه ها، مقرر شــد در ۲۷ و ۲۸ اردیبهشت 
افرادی که عدد آخر کد ملی آنها زوج است برای ثبت نام اقدام کنند و در 
دور روز دوم یعنی ۲۹ و ۳۰ اردیبهشت هم افرادی که عدد آخر کد ملی 

آنها فرد است.
ثبت نام از برای یارانه، محدود به گروه خاصی نیســت و تمامی افرادی 
که یارانه دریافت نمی کننــد، می توانند جهت ثبت نــام اقدام کرده تا 

درخواست آنها بررسی شود.
متقاضیان ثبت نام باید برای کســب اطلاع از آخریــن وضعی ثبت نام 
خود، کد دســتوری #کد ملی*۴۳۸۵۷*۴* را شماره گیری و سپس 
با مراجعه به آدرس اینترنتی my.gov.ir نســبت به ثبت درخواست 

برقراری یارانه اقدام  کنند.
با اتمام ثبت نام و انجام بررســی های اولیه توســط سازمان هدفمندی 
یارانه ها، لیســت جهت بررســی نهایی و انجام دهک بندی در اختیار 
وزارت رفاه قرار خواهد گرفت و در صورت تائید نیاز متقاضی به دریافت 

یارانه، به لیست یارانه بگیران اضافه خواهد شد.

کارشناس اقتصادی:
تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی در چند سال اخیر 

باعث کاهش قیمت ها نشد
کارشــناس اقتصادی با تاکید بر اینکه سیاســت ارز ترجیحی به تولید 
کشــور ضربه زد، گفت: کالاهایی که با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد می شد، 
با قیمت ارز آزاد به دست مردم می رســید و اختصاص این ارز تاثیری بر 

کاهش قیمت ها نداشت و اهدافش محقق نشد.

»مصطفی نصراصفهانی« کارشــناس اقتصادی در خصوص حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی و ضرورت اصلاح یارانه کالاهای اساســی، اظهار داشت: 
از ابتدا مخالف ارز ۴۲۰۰ تومانی بودیم، زیرا این ارز کارایی و اثربخشی 

لازم را ندارد و فسادزاست. این سیاست از ابتدا شکست خورده بود.
وی افزود: برخی در مورد حذف ارز ترجیحی این شبهه مطرح می شود 
که اقشار ضعیف جامعه بیشتر آسیب می بینند، درحالی که اگر سیستم 
کوپنی )الکترونیک( به درســتی اجرا شــود، موفقیــت بالایی دارد و 
اثربخشــی آن نیز بالاست و رفاه قشــر ضعیف تغییر و تضعیف نخواهد 
داشــت.این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه تورم ناشی از حذف ارز 
۴۲۰۰ تومان زیاد نیســت، افزود: تورم ناشــی از حذف ارز ترجیحی از 
ابتدا رخ داده بود، زیرا کالا و محصولات اساســی موردنیاز مردم با نرخ 
ارز بازار آزاد عرضه می شد و ارز ۴۲۰۰ تومانی تاثیری بر کاهش قیمت 

محصولات نداشت.
نصراصفهانــی تاکید کرد: اگــر در کنار حذف ارز ترجیحی سیاســت 
تکمیلی خوبی اجرا شــود، بی شــک طرح خوبی خواهد بود و بایستی 

طرح اصلاح یارانه کالای اساسی با اقتدار اجرایی و انجام شود.
وی گفت: صفر تا صد سیاست ارز ترجیحی از مرحله تخصیص، مصرف 
در مقاصد تعریف شده و موارد دیگر فسادزا بوده و به گروه هدف اصابت 

نکرده است.

قاچاق معکوس، یکی از معایب ارز ۴۲۰۰ تومانی است
این کارشــناس اقتصادی درباره مقاومت برخی در حذف ارز ترجیحی 
در کشــور، بیان کرد: دلالان و واســطه گران صــدای بلندتری، منافع 
بیشــتری و حتی توانایی دارند که توده مردم را نیــز همراه خود کنند، 
زیرا بیشــترین ســود را از تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی این افراد کسب 

می کردند.
نصراصفهانی قاچاق معکوس را از یکــی از معایب تخصیص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی عنوان کرد و ادامه داد: وقتی کالایی با قیمت پایین وارد و توزیع 
می شــود، درواقع به تولیدکننده ســیگنال می دهد کــه تولید کالای 

مشابه صرفه اقتصادی ندارد.

 ۷۰ درصد تورم را بانک ها ایجاد می کنند
وی تاکید کرد: در ســال های گذشــته ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث شــده 
تولیدات داخلی آسیب ببیند، درحالی که هدف از ابتدا این بود که پس 
از شوک ارزی که به کشــور وارد و موجب تورم می شود، اقشار ضعیف را 
متضرر نکند، اما نباید تولید را هم ضعیف کند و باید کالای اساســی با 

قیمت منصفانه خریداری می شد و بعد به قشر آسیب پذیر کمک شود.
این کارشناس اقتصاد رفتاری گفت: مشــکل اساسی کشور بحث تورم 
اســت که ۷۰ درصد آن را از ســوی بانک ها و با اضافه برداشت از بانک 
مرکز ایجاد می شود. در کشــور بانک سالاری بزرگی داریم. بزرگ ترین 
دلالان کشــور، دلالان پول هستند و بانک ها از ســال ها پیش کشور را 
دچار تورم کردند و همچنان هم این روند را ادامه می دهند. نظام بانکی  
باید اصلاح و مقابل ابر بدهکاران بانکی ایستاد.نصراصفهانی با تاکید بر 
اینکه باید اضافه برداشت ها تسویه شود، گفت: ریخت وپاش در بودجه 
ســالیانه هم موجب تورم می شــود و باید با آن اصلاح کرد. مثلا وقتی 
بخشــی توجیه اقتصادی ندارد و بخش خصوصی توانایی ارائه خدمات 

مشابه را دارد، باید دولت کنار برود تا خلق پول نکند.

بازار

کارشناس اقتصادی گفت: سیاســت دولت سیزدهم 
در راســتای عدالت محوری بوده و اصــلاح ارز ۴۲۰۰ 

تومانی به نفع معیشت افراد کم درآمد است.
»محمدرضاعبداللهــی« درخصــوص اجــرای طرح 
»مردمی ســازی و توزیــع عادلانه یارانه هــا« اظهار 
داشــت: در ســال های اخیر تورم های قابــل توجهی 
را داشــتیم که ثروت ثروتمندان را بیشــتر می کرد و 
از آنجایی که اقشــار ضعیف جامعه درآمــد و یا دارایی 
قابل توجهی نداشــتند منجر به نابرابــری در جامعه و 
فقر شدید می شــد. با توجه به پیش بینی تداوم تورم، 
طبیعی است که توقع داشــته باشیم، امسال نیز شاهد 

افزایش فاصله طبقاتی باشیم.
وی افزود: اصــلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی از طریق هدفمند 

نمودن یارانه ها نابرابری را در جامعه کاهش می دهد.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه دولت سیزدهم 
شــکل تخصیص یارانه را اصلاح کرد گفت: در گذشته 

اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی به اقلام صورت 
می گرفت تا قیمت کالاهای اساســی پایین 
نگه داشته شــود این در حالی اســت که با 
اصلاح ارز ترجیحی، این یارانه به دهک های 

پایین جامعه اختصاص می یابد.
وی ادامــه داد: در ایــن روش یارانه کامل به 
دســت مردم در دهک های مختلف جامعه 

می رســد وخود مردم تصمیم می گیرند کــه یارانه را 
صرف چه کالاهایــی کنند.الگوی حمایــت دولت از 

یارانه قیمتی به یارانه نقدی تغییر کرده است.
عبداللهی با بیان اینکه یارانه های قیمتی به نفع اقشار 
در دهک های بالای جامعه بود گفت: یارانه های قیمتی 
جنسشان این اســت که قیمت کالاها ثابت می ماند از 
این رو افرادی که خرید بیشــتری داشــتند در نهایت 

یارانه بیشتری مصرف می کردند. 
وی بیان داشــت: یارانه های نقدی شامل اقلامی مانند 

لبنیات و گوشــت بود که دهک های پولدار 
جامعه  نســبت به دهک های پایین و اقشار 
آســیب دیده بیشــتر مصرف مــی کردند 
بنابرایــن ارز ۴۲۰۰ تومانی بــه دهک های 

بالایی جامعه اصابت می کرد.
کارشــناس اقتصادی با بیان اینکــه در بازار 
قیمت کالاهای اساســی کمتــر از آنچه که 
انتظار مــی رفت در اختیــار مردم قــرار گرفت گفت: 
برنامه دولت به گونه ای رقم خــورد که کمبود کالا در 
بازار اتفــاق نیافتاد و پیش بینی ها ایــن بود که قیمت 
مرغ به ۶۵ هزار تومان و یا بالاتر برسد که اکنون در بازار 

قیمت ها کمتر است. 
وی خاطــر نشــان کــرد: در روز اول اجــرا شــاید 
ناهماهنگی هایی وجود داشــت و اختلال های قیمتی 
ایجاد شد اما در چند روز گذشــته بازار متعادل شد که 
امیدواریم به ســمتی برویم که ثبات نســبی را شاهد 

باشیم.عبداللهی با تاکید بر اینکه از گذشته مشکلاتی 
در چرخه اقتصادی داشته ایم گفت: مباحثی از جمله 
کسری بودجه و ناترازی سیســتم بانکی باید مدیریت 
شود تا برنامه های اقتصادی دولت با قوت بیشتری اجرا 
شود.وی افزود: در خصوص تهیه کالابرگ باید تدابیری 
اندیشــیده شــود تا کالایی که فقرا بیشتر مصرف می 

کنند را پوشش دهد.
کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه اصلاح ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به نفع تولید کنندگان نیز اســت گفت: پیش 
از این طرح به خاطــر واردات بــا ارز ترجیحی تولید 
کننــدگان تضعیف شــدند که در این طــرح، قیمت 
گذاری های دســتوری کمتر خواهد شد و جذابیت و 

رقابت برای تولید کالاهای استراتژیک رونق می یابد.
 وی ابراز امیــدواری کرد: در این طــرح دولت تا حدی 
قیمت گذاری را بر روی تولید کنندگان کمتر کند تا با 

اطمینان خاطر کالاهایی با کیفیت بالا را شاهد باشیم.

ارز

خریدار    وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
گفــت: طبق قانــون بودجه امســال ۱۸۷ 
شــرکت با درصــد دارایی هــای مختلف و 
۳۰۰ عنوان دارایی متنوع دولت در دستور 

واگذاری قرار دارد.
 »ســید احســان خاندوزی« در نخستین 
رویــداد بین الملــل خصوصی ســازی در 
اقتصاد ایران در محل ســالن اجلاس سران 
در تهــران اظهار کــرد: بر اســاس قانون 
بودجه ۱۴۰۱ و مصوبه اولین جلســه هیات 
واگذاری کــه چند هفته قبل برگزار شــد، 
امسال ۱۸۷ شــرکت دولتی با درصدهای 
مختلف سهم دولت که از سه تا چهار درصد 
گرفته تا ۱۰۰ ســهام دولت وجــود دارد، 
همچنین ۳۰۰ عنــوان دارایی متنوع دولت 

در دستور کار واگذاری قرار دارد.
وی ادامــه داد: ابــلاغ سیاســت های اصل 
۴۴ قانــون اساســی در ســال های ۸۴ و 
۸۵ توســط مقام معظم رهبــری و تصویب 
قانون اجرای سیاســت های کلی در ســال 
۸۷ توسط مجلس شــورای اسلامی صورت 
گرفت و مطابق آن دسته بندی فعالیت های 
اقتصادی حاکمیت به گروه های دو و ســه 

انجام شد.
خاندوزی افزود: تنظیــم رویه های قانونی 
و سیاســت گذاری به منظور خروج دولت 
از بنگاه داری و تمرکز بیشــتر بــر اهداف 
سیاســت گذاری، اتفاق مبارک دیگری بود 
که در زمینه گسترش مالکیت عموم مردم 
رخ داد. در این زمینه باید توانمندی بخش 

خصوصی افزایش یابد تا بــار مالی دولت و 
مدیریت ناکارآمد بر شــرکت های دولتی 
اصلاح شــود. در این صــورت، در مجموع 
رشــد و رقابت پذیــری اقتصــاد افزایش 

می یابد.
وی در ادامه به  رشــد ارزش بازار ســرمایه 
در ۱۵ سال گذشته اشــاره کرد و ادامه داد: 
در این بین، توان بازار ســرمایه ارتقا یافته و 
اعتــراف می کنم دولت در توانمندســازی 
خصوصی سازی و اهلیت  سنجی و واگذاری 

بدون فســاد، کارنامه قابل قبولی نداشــته 
است.

وزیر امور اقتصادی و دارایــی تصریح کرد: 
امروز و در این نشســت تــلاش کردیم که 
تمام شــرکت های واگذار شــده دولت در 
ســال های گذشــته مورد بازخوانــی قرار 
بگیرند. مجموعه شــاخص های اقتصادی 
و عملکــردی آنها پیش و پــس از واگذاری 
مدنظر سیاست گذاران باشد و با بهره گیری 
از تلاش ۲۵ سال گذشته و تجارب خارجی 

بتوانیم تغییر مســیر آینــده اقتصاد ایران 
بــا عبرت آموزی از گذشــته ادامــه دهیم. 
به نظر می رســد ریل گذشــته وافی برای 
سیاســت گذار نبوده و اگــر می خواهیم در 
نقطه دیگری بایستیم باید مسیر پیش رو را 

تغییر دهیم.
وی تاکید کرد: امــروز اعتمــاد اندکی در 
واگذاری های دولتی وجود دارد؛ باید توجه 
داشــت که تنها اعمال حقوق مالکانه دولت 
کافی نیســت، زیرا قبل از واگذاری بنگاه ها، 

نه بنگاه ها بهره ور شــدند و نه اینکه پس از 
واگذاری ها رصد و پایشی صورت می گیرد. 
در حقیقــت یک نــوع رهاشــدگی دیده 
می شود. گویا صرف تغییر مالکیت از دولت 
به بخش غیردولتی ماننــد عصای جادویی 
عمل کند، در حالی که بهره وری و کارآمدی 
در بنگاه هــای واگذار شــده افزایش نیافته 
اســت، بنابراین باید در رونــد واگذاری ها 

تجدید نظر شود.
خاندوزی گفت: امیدواریم سیاست گذاران 
برای اهداف خودشــان ابزارها و مسیرهای 
بهینه تری انتخاب کنند. مــا در قوه مجریه 
قانــون بودجه را اجرا می کنیــم اما از منظر 
سیاســت گذاری بایــد در قوانیــن بودجه 

تجدیدنظر شود.
وزیــر اقتصاد تصریــح کرد: با هــدف رفع 
دغدغه مقام معظم رهبری در زمینه اجرای 
قانون اصــل ۴۴، پیش نویس لایحه اصلاح 
قانون اصل ۴۴ نیز آماده ارائه به کمیسیون 
اقتصادی دولت شــده که پس از بررسی در 
صحن دولت هم لایحه به صــورت نهایی به 

مجلس ارسال خواهد شد.
وی ابراز داشــت: مدیران بخــش عمومی و 
دولتی باید تصمیمات بهینه ای اتخاذ کنند 
تا سلامت بیشــتری در بنگاه های عمومی 
حاکم شود و در این مسیر هم آماده هستیم 
کــه صورت های مالــی مانند گذشــته در 
سامانه کدال منتشر شــود و به منظر همه 
صاحب نظران برســد که گامی در مســیر 

شرکت داری دولت خواهد بود.

اصلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی به نفع معیشت افراد کم درآمد است

معاون وزیر اقتصاد عنوان کرد

شناسایی بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان اموال مازاد بانک ها
علی مرادی   معاون وزیــر اقتصاد گفت: 
بیش از ۲۰۰ هــزار میلیارد تومــان اموال 
مازاد )شــامل ســهام و املاک( نزد بانک ها 
شناســایی شــده که با فروش آنها می توان  
منابــع حاصلــه را صرف افزایش ســرمایه 
همان بانک کرد. موضوع بنگاه داری بانک ها 
و فعالیت های غیــر مولد قــوی در اقتصاد 
ایران، یکی از چالش های اصلی نظام بانکی 
به حساب میاید که ســبب انحراف منابع و 
نقدینگی طی سالیان گذشــته شده است. 
گسترش بخش غیررسمی در اقتصاد، توزیع 
درآمد ناعادلانه، کاهش رشــد اقتصادی و 
رفاه جامعه و تضعیــف بخش تولید از جمله 
آســیب های جدی بنگاه داری بانک ها در 
اقتصاد اســت.به منظور جلوگیــری از این 
چالش و به طــور کلی تقویت نظــام بانکی 
در ماه گذشــته وزارت اقتصــاد بزرگترین 
ســهامدار بانک هــای دولتــی از ســند 
»راهبردها و سیاســت های بخش بانکی« 
رونمایی کرد که شــامل دستورالعمل هایی 
در ۳ بخش هدایت اعتبــار، انضباط مالی و 

الزامات فناورانه بانک ها بود.
در همین راستا و در پاسخ به اینکه این سند 
چگونه می تواند گره چالش های نظام بانکی 
را باز کند به گفتگو با ســید عباس حسینی، 
معاون بانکی وزیــر امور اقتصــاد و دارایی 

نشستیم که مشروح آن به شرح زیر است.

 بنگاه داری و ســرمایه گذاری های 
بانک ها چه آسیب هایی در  غیرمولد 

طی این سال ها داشته است؟
دولت ها، متولی برنامه ریزی و تأمین منابع 
مالی مــورد نیاز بــرای توســعه اقتصادی 
کشورها هستند. حتی در کشورهای توسعه 
یافته نیز نمی تــوان منکر مدیریت دولت ها 
در روند توسعه اقتصادی شد. وظیفه اصلی 
نظام بانکی نیز، به جریــان انداختن پول در 
چرخه اقتصاد اســت. حال اگر خود شبکه 
بانکی که محــل تجمع پــول و منابع مالی 
اســت، بخواهد در نقش ســرمایه گذار و یا 

بنگاه دار عمــل کند، به دلیــل آنکه منافع 
گروهــی از ذینفعان را مدنظــر قرار خواهد 
داد، ســرمایه را به ســمتی هدایت خواهد 
کرد که بیشــترین بازدهی را داشته باشد. 
مشکل از آنجا آغاز می شــود که بانک ها، به 
عنوان شبکه مویرگی پول رسان به اقتصاد، 
در راستای اهداف رشــد اقتصادی حرکت 
نکــرده و منفعــت گروهــی را مدنظر قرار 
می دهند. گاهی منجر به رشد نقدینگی در 
یک بازار )ارز، طلا، …( و گاهی باعث رشــد 
نقدینگی در یک صنعت پر بازده )مســکن، 
…( می شوند که آســیب های جدی هم در 
این بازارهــا و هم در بازارهــای رقیب وارد 

می آورند.

 چرا به طــور کلــی بانک هــا به 
ســرمایه گذاری در بازارهای طلا و ارز 
و همچنین بنــگاه داری تمایل دارند؟ 
در قانون جدید چــه تمهیداتی برای 
جلوگیری از این موضوع اندیشــیده 

شده است؟
به طور کلــی، دارنــده ســرمایه، تمایل به 
ســرمایه گذاری در بازارهای پر بازده دارد. 
با این وجود، قانونگذار و نهاد ناظر اســت که 
می بایست در این خصوص مداخلات جهت 
دهنده داشته باشــد. به طور مثال، در بسته 
راهبردی بانکــی که به عنــوان ۱۰ فرمان 
بانکی وزیر محترم امــور اقتصادی و دارایی 
مطرح گردید، چنین ســرمایه گذاری هایی 
توســط بانک هــای دولتی به شــدت منع 
گردید. قانون رفع موانــع تولید نیز از طریق 
ســازوکارهای تنبیهی مالیاتی، مانع بنگاه 
داری بانک ها شــده که به تدریــج در حال 
اجرا اســت. بخش اعظم وظیفه پیشگیری 
از کژکارکردی های نظام بانکی نیز بر عهده 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران است 
که با نظــارت دقیق، به موقــع و قاطع قابل 

انجام می باشد.

 آیا آماری از این موضوع در دسترس 

هست؟
در حال حاضــر و بر اســاس برآوردهای به 
عمل آمده بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
اموال مازاد )شــامل ســهام و املاک( نزد 
بانک ها شناسایی شده که با فروش آنها )در 
صورت مهیا بودن شــرایط در بازار سرمایه 
و املاک(، می توان منابــع حاصله را صرف 

افزایش سرمایه همان بانک نمود.

  با توجه به اینکه پیشــتر هم قوانین 
سفت و ســختی در زمینه ممنوعیت 
بنگاه داری بانک ها داشتیم و کارآمدی 
لازم را نداشــت، قوانین جدید با چه 
ســاز و کاری این موضوع را تضمین 

می کنند؟
موضوعی که بدواً باید به آن پرداخته شــود 
این اســت که آیــا بنــگاه داری بانک ها بد 
مطلق است؟ اجرای ســفت و سخت قانون 
رفع موانع تولید باعث شــد تا بانک ها غالب 
منابع خــود را به تســهیلات ســرمایه در 
گردش اختصــاص دهند و ایــن در حالی 
اســت که بیش از ۸۰ درصــد تأمین مالی 
کشور توسط شــبکه بانکی انجام می شود. 
در چنین شــرایطی، رشد ســرمایه گذاری 
ثابت در کشور به شــدت کاهش پیدا نمود 
و رشد اقتصادی کشور به شدت تحت تأثیر 
قــرار گرفت که موجب شــد تــا در قوانین 
بودجــه ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ مجوز 

سرمایه گذاری به بانک ها صادر شود.

با ایــن حــال، کمــاکان نظارت بــر نحوه 
ســرمایه گذاری بانک ها و تاکید بر واگذاری 
سهم بانک از بنگاه داری مورد تاکید می باشد. 
همانگونه که قبلًا اشاره شد در ماده ۱۷ قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیــر مجازات های 
انتظامــی و مالیاتی لازم بــرای عدم اجرای 
قانون پیش بینی شــده اســت. ضمن اینکه 
نحوه عملکرد اعضای هیــأت مدیره و مدیر 
عامل در اجرای راهبردهــای ابلاغی مبنای 

ارزیابی عملکرد آنها خواهد بود.

 کاهش دارایی هــای ثابت بانک ها 
موجب تضعیف سیســتم بانکداری 

نمی شود؟
اینکه در حال حاضر، تــورم در دارایی های 
ثابت، املاک و سرمایه گذاری های حقوقی 
شبکه بانکی، نقطه قابل اتکایی برای شبکه 
بانکی محسوب شــده است کلام صحیحی 
اســت. لیکن، تناســبی با وظایــف اصلی 
بانکداری ندارد. درواقــع دارایی قابل اتکایِ 
بانک ســالم، مطالبات با کیفیتی است که 
تضمین کننده بقای بانک و ســلامت شبکه 

بانکی خواهد بود.

 چرا الزام شــده اســت که اعتبار 
بانک ها بایــد به ســمت طرح های 
با پیشــرفت پــروژه بیــش از 8۰ 
درصــد هدایت شــود؟ راهکارهای 
جایگزینی کــه برای بانک هــا ارائه 
شده، اعم از سرمایه گذاری در دانش 
بنیان ها، تأمیــن مالی زنجیره ای و… 
چقــدر می توانند نیــاز بانک ها در 
سرمایه گذاری در دارایی های ثابت را 

برطرف کند؟
یکی از مشــکلات حال حاضر اقتصاد ایران 
تعدد بیشــمار طرح های نیمــه تمام ملی و 
اســتانی می باشد که باعث شــده ذینفعان 
و مقامــات اســتانی در تأمین مالــی آنها 
دچار مشکلات عدیده شــوند و این موضوع 
باعث طولانی شــدن روند بهره برداری طی 

سالیان متمادی شده اســت. هر چند هیچ 
قانونی شــبکه بانکی را ملزم به تأمین مالی 
طرح های با پیشــرفت بیــش از ۸۰ درصد 
نکرده اســت و به عنــوان نمونــه بانک ها 
مطابق ماده واحده اصلاح مــاده ۵۶ قانون 
الحاق و متعاقباً بر اســاس بنــد ز تبصره ۴ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ )تا سقف ۵,۰۰۰ 
میلیــارد ریال بــرای هر پــروژه( مکلف به 
تأمیــن مالــی طرح هایی شــده اند که در 
پیوست شماره ۱ قانون بودجه درج شده اند 
و باتوجــه به دولتــی بودن ایــن پروژه ها و 
همچنین عدم امکان بررسی فنی هر پروژه 
توســط بانک، اصولاً اقبالی از شبکه بانکی 
برای ســرمایه گذاری در این طرح ها وجود 
نداشته و به نوعی، روشــی برای تأمین مالی 
طرح ها و پروژه های دولتی بدل گردیده که 
بانک ها مطابق قانون مکلــف به اجرای آن 
هســتند. با این حال در پروژه هایی که الزام 
قانونی برای تأمین مالی آنهــا وجود ندارد 
رعایت این نسبت می تواند کمک شایانی به 
بهره برداری از پروژه های با درصد فیزیکی 

بالا نماید.

در  ممنوعیــت ســرمایه گذاری   
طرح هایی که امکان محاســبه سود و 
زیان آن وجود ندارد را بیشتر توضیح 

می دهید.
در برخی از مــوارد بانک هــا در قالب عقود 
مشارکتی نسبت به اعطای تسهیلات اقدام 
می کنند اما ســود ثابتی برای آن تسهیلات 
درنظر می گیرند که این امــر مغایر با اصول 
فقهی اســت. برای جلوگیری از این موارد 
و در راســتای انعکاس واقعی ســود و زیان 
تســهیلات اعطایی این تاکید مدنظر قرار 
گرفته اســت. مصادیقی در سنوات گذشته 
در ایــن خصوص وجود داشــته اســت که 
بانک امکان محاســبه سود واقعی را نداشته 
و قراردادهای مشــارکت را نرخ سود ثابتی 
منعقد نموده اســت. از جملــه می توان به 

مشارکت در ساخت مسکن اشاره نمود.



وم تغییر و تعدیل برخی محدودیت ها و و لز واردات خودر

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

دولت به دنبال گرانی اینترنت نیست

صنعت
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       اول خرداد 1401    شماره 1052

وزیرصمت:
  وضع عوارض صادراتی بر محصولات معدنی 

بازار را متعادل کرد
ســید رضا فاطمی امین وزیرصمــت گفت: میزان عــوارض صادراتی 
محصولات معدنــی افزایش قیمت هــا را متوقف کرد و موجب شــد 
بســیاری از محصولات مانند سیمان و میلگرد از کشــور خارج نشود و 
بازار متعادل شود.سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در گفت وگویی درباره تغییــر عوارض صادراتــی محصولات معدنی، 
گفت: عوارض پلکانی اســت و هرچه شکاف قیمت های خارجی با بهای 
محصولات داخلی بیشــتر شــود، عوارض افزایش می یابد و هرچه این 

فاصله کمتر شود، عوارض نیز کاهش پیدا می کند.
فاطمی امین بیان داشت: عوارض صادراتی عدد ثابتی نیست و منعطف 
اســت و از آنجا که قیمت جهانی این محصولات کاهش یافته، عوارض 

نیز پلکانی کم شده است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا وضع عوارض صادراتی برای محصولات 
معدنی کمکی به ساماندهی بازار کرده اســت، توضیح داد: بله؛ افزایش 
قیمت ها متوقف شــد و از آنجا که موجب شد بســیاری از محصولات 

مانند سیمان و میلگرد از کشور خارج نشود، بازار متعادل شده است.

رییس سازمان توسعه تجارت خبر داد
آمادگی برای تجهیز زیرساخت های تجاری 

ایران و عمان
 رییس کل سازمان توســعه تجارت در دیدار با وزیر صنایع، بازرگانی و 
سرمایه گذاری ســلطنت عمان از آمادگی این سازمان و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ایران برای تجهیز زیرساخت های تجاری بین دو کشور 
خبر داد.به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، »علیرضا پیمان پاک« 
در این دیدار با اشاره به ســفر یک هیات تجاری از شرکت های توانمند 
ایرانی به کشور عمان و برگزاری نشست تجاری در اتاق بازرگانی مسقط 
و همچنین برگزاری پاویون ایران در نمایشگاه بین المللی دکوراسیون، 
روشنایی و لوازم خانه و خانه داری عمان، پیشنهاد کرد کمیته مشترک 
توســعه روابط اقتصادی و تجاری به ریاســت معاونان وزرای دو کشور 
تشکیل شــود . رییس کل ســازمان توســعه تجارت ایران همچنین 
پیشنهاد این سازمان به عنوان دبیرخانه کمیسیون مشترک اقتصادی و 
تجاری دو کشــور در زمینه امضای نقشه راه همکاری تجاری بین ایران 
و عمان را مطرح کرد که هــر دو موضوع مورد اســتقبال وزیر صنایع، 

تجارت و توسعه سرمایه گذاری این کشور قرار گرفت. 
پیمان پاک با اشاره به موانع توســعه همکاری های تجاری دو کشور، از 
مذاکرات برای رفع مشکلات مربوط به حمل ونقل و مسائل بانکی پیش 

روی وزارتخانه ها و نهادهای خصوصی دو کشور خبر داد.
  وی به موضوع تاســیس مرکز تجاری ایــران در عمــان و توافق اتاق 
مشترک بازرگانی دو کشور در این زمینه اشاره کرد و خواستار حمایت 
و پیگیری وزیــر صنایع، بازرگانی و ســرمایه گذاری ســلطنت عمان 

به منظور تاسیس این مرکز شد.

در این جلســه وزیر صنایع، بازرگانی و ســرمایه گذاری سلطنت عمان 
نیز با اشاره به سفر رییس جمهور کشــورمان به عمان و دیدار با سلطان 
این کشور، این سفر را به عنوان یک فرصت مغتنم برشمرد و تاکید کرد 
انجام این سفر می تواند در توســعه روابط اقتصادی و تجاری دو کشور 
بسیار مهم و موثر واقع شــود.وی ابراز امیدواری کرد در این سفر اسناد 
اقتصادی و تجاری که زمینه ساز توســعه روابط اقتصادی و تجاری دو 

کشور هستند، به امضا برسد. 
 گفتنی است، در آستانه ســفر رییس جمهوری ایران به عمان، علیرضا 
پیمان پاک، معاون وزیر و رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران هفته 
گذشته در راس هیاتی بلندپایه تجاری، بازاریابی متشکل از ۳۰ شرکت 
خصوصی، نمایندگان ســازمان بنادر و صنــدوق ضمانت صادرات روز 
دوشنبه وارد این کشــور شد و مورد اســتقبال مقامات عمانی از جمله 
مدیرکل تجــارت وزارت صنایع، بازرگانی و توســعه ســرمایه گذاری 
سلطنت عمان و همچنین علی نجفی خوشــرودی، سفیر ج. ا. ایران در 

مسقط قرار گرفت.

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی:
 در سفرهای استانی رئیس جمهور منابع 

مالی برای زیرساخت شهرک های صنعتی 
تخصیص می یابد

 مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی کشور بر 
لزوم ایجاد زیرساخت های لازم در شــهرک های صنعتی تاکید کرد و 
از تخصیص منابع مالی برای زیرســاخت های شهرک های صنعتی در 

سفرهای رئیس جمهور به مناطق مختلف کشور خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی شــرکت شــهرک های صنعتی استان، علی 
رسولیان در شهرســتان بناب اظهار کرد: با توجه به اینکه ظرفیت برای 
توســعه اقتصادی وجود دارد باید تمام تلاشمان برای ایجاد زیر ساخت 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی به کار ببریم.وی با اشــاره به مشکلات 
اساسی برای ایجاد زیرساخت در شــهرک ها ی صنعتی گفت: با دستور 

رییس جمهوری قسمتی از این مشکلات حل شده است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، اســتان آذربایجان شرقی را جزو 
سه استان برتر کشور در تامین زیر ساخت شهرک های صنعتی دانست 
و گفت: تلاش خواهیم کرد تا پایان سال هیچ مشکلی از نظر زیر ساخت 
در این اســتان نداشــته باشــیم و با همکاری پارک های علم و صنعت 
در شــهرک ها مکانی با عنوان پردیس دانش بنیــان ایجاد کنیم که در 
جایگاه خود بسیار کار آمد خواهد بود.رسولیان افزود: به مساحت تمام 
شهرک های صنعتی کشــور اضافه شده و در شهرســتان بناب هم این 
مساحت به ۱۰۰ هکتار افزایش یافته اســت که زیر ساخت ها معابر آن 
در حال انجام است که امیدواریم تا پایان سال جاری تمام زیر ساخت ها 
به اتمام برسد.آذربایجان شــرقی دارای بیش از ۵۰ شــهرک و ناحیه 

صنعتی است.

تولید

معاون اشتغال وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
اثر افزایش دســتمزدها بر حوزه تــورم برخلاف آنچه 
گفته می شــود، به لحاظ علمی در کشــور ایران اثبات 
نشده است و گزارش ســازمان جهانی کار "ILO" بر 

این نکته تاکید دارد.
محمــود کریمــی بیرانونــد در نشســت اعضای 
کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی با 
اعضای اتاق بازرگانی اردبیل با بیان اینکه در تعیین 
نرخ دستمزد توسط شــورای عالی کار، نمایندگان 
بخــش کارگری و کارفرمایی خودشــان بــه توافق 
رســیدند، گفت: دولت در آن شورا فقط نقش قاضی، 
داور و هماهنگ کننده را داشــت. خــود نمایندگان 
کارگــری و کارفرمایی بحــث می کننــد و با توجه 
به شــرایط و پیش بینی که از ســال آینده می کنند، 

خودشان به یک نرخ می رسند.

وی در عیــن حال گفــت: البتــه دولت هم 
چانه زنی و صحبت می کند ولی دولت تعیین 
کننده نیســت و فضا کاملًا رقابتی و چالشی 

است.
معاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی اضافه 
کرد: بــرای اولین بــار در تاریــخ جمهوری 
اســلامی ۱۹ اســفند این نرخ تعیین شــد 

که این خود بالاخره آرامشــی به بخش خصوصی داد 
و خیلی زودتر از پایان سال دوســتان در شورای عالی 
کار به جمع بندی رسیدند و بلافاصله بسته تشویقی در 
سال جدید طراحی شــد که در دولت در مراحل پایانی 
تصویب قرار دارد و همه موارد شــبیه بیمه در آن دیده 

شده و جزئیات آن بعد از تصویب نهایی اعلام می شود.
کریمی بــا تاکید بــر حمایت از بخــش خصوصی در 
خصوص تعیین نرخ دستمزد گفت: این کار هم مبنای 

علمی و هم مبنای عملی داشت. اثر افزایش 
دســتمزدها بر حوزه تورم برخلاف آنچه که 
گفته می شود به لحاظ علمی در کشور ایران 
اثبات نشده است و گزارش"ILO"سازمان 

جهانی کار بر این نکته تاکید دارد.
وی با بیان اینکه بر اساس دیتاها و مبناهای 
علمی کــه در کشــور وجــود دارد، چرخه 
دستمزد - تورم خیلی در ایران اثبات نشده، در پاسخ 
به اظهــارات یکی از اعضــای اتــاق در این خصوص 
خاطرنشان کرد: البته نرخ دســتمزد بین ۱۰ درصد 
یا هشــت درصد اثراتی دارد که چند و چون آن محل 
بحث اســت و منتهی منظــور اثر موثر اســت. چون  
بعضی از دوستان در مصاحبه هایشــان تا ۵۰ درصد 
هم می گفتند که این رقم اصــلا مبنای علمی دقیقی 

ندارد.

معاون وزیر تعــاون کار و رفاه اجتماعــی ادامه داد: از 
ســوی دیگر بر اســاس آنچه در فضــای اقتصاد دیده 
می شــود، افزایش دســتمزد به لحاظ علمی تقاضای 
موثر را افزایــش می دهد و در نهایــت می تواند فروش 

محصولات را هم افزایش دهد.
 وی یادآورشــد: با توجه به طرح مردمی کردن یارانه ها 
امســال بالاخره یک مقدار افزایش قیمت بر اســاس 
این طرح خواهیم داشــت و اگر درصد افزایش قیمت 
دستمزد بیشــتر از سال های گذشــته نبود، این قشر 

شاید امسال آسیب جدی می دید.
کریمی خاطرنشــان کرد: در مجموع از جهات مختلف 
ایــن تصمیم چنــدان غیرمنطقی نبود ولــی در عین 
دولت بسته تشویقی را به طور جدی پیگیری می کند و 
کمیســیون اجتماعی همه حمایت های لازم را کرده و 
نگرانی بخش خصوصی را از این بابت برطرف می کنیم.

رییس اتــاق بازرگانــی ایران بــا انتقــاد از وضعیت 
خصوصی سازی در کشور گفت: کجای از این جیب به 

آن جیب کردن دولت خصوصی سازی است؟
 غلامحســین شــافعی در نخســتین رویــداد 
بین المللــی خصوصــی ســازی بــا اشــاره بــه 
سیاســت های اصــل ۴۴ اظهــار کرد: هــدف این 
سیاست ها شتاب به سمت رشــد اقتصاد ملی، بهره 
وری منابع انســانی، گســترش مالکیت در سطح 
عموم، ارتقای بنگاه ها و افزایش ســهم بخش های 

خصوصــی و تعاونی در اقتصــاد ملی و… 
بود اما ارزیابی هــای امروز و گزارش مرکز 
پژوهش هــای مجلــس نشــان می دهد 
به هیچکــدام از این اهــداف نزدیک هم 
نشدیم و به جای اینکه خصوصی سازی به 
ســمت اقتصاد مولد حرکت کند، حرکتی 

معکوس داشته است.
وی ادامه داد: نتیجه این اســت که امــروز چه بخش 
خصوصی، چه تعاونی، چه دولــت و چه مجلس از روند 

خصوصی سازی ناراضی هستند. درواقع هم 
خریدار ناراضی است و هم فروشنده.

رئیس اتاق بازرگانی ایران بــا تاکید بر اینکه 
عدم اصلاح مســیر ما را به جای مناســبی 
هدایت نمی کند، افزود: بزرگ ترین مشکلی 
که وجود دارد، نــگاه بودجه ای به خصوصی 
سازی اســت. یعنی خصوصی ســازی برای  
بودجه مورد توجه قرار می گیرد. رد دیون چه نســبتی 
با خصوصی سازی دارد؟ از این جیب دولت به آن جیب 

دولت و گرفتاری روی گرفتاری است، کجای این روند 
خصوصی سازی محسوب می شود؟

شافعی ادامه داد: خیلی وقت ها فعالان اقتصادی حتی 
نمی توانند دو ماه آینــده خود را تصــور کنند و پیش 
بینی آینده مشــکل است و این ریســک را بالا می برد. 
حساسیت سیاســی و اقتصادی نســبت به صاحبان 
خصوصی ســازی وجود دارد. چراکه هنــوز این باور 
وجود ندارد که راه نجات کشــور مردمی کردن اقتصاد 

است.

کار

اتاق

خریدار   وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با اشــاره به تغییــر قیمــت اینترنت گفت: 
بازنگری در مصوبات مربوط به تعرفه حتما 
باید انجام شود اما این لزوما به معنای گرانی 
اینترنت نیســت و قرار نیســت ما همه بار 

توسعه را به دوش مردم بگذاریم.
موضوع تغییر تعرفه های اینترنتی، داستان 
امروز و دیروز نیســت؛ حتی موضوع مربوط 
به دولت ســیزدهم هــم نمی شــود، بلکه 
به دنبــال افزایش نــرخ ارز در ســال های 
گذشــته و از زمان وزارت محمدجواد آذری 
جهرمی -وزیر ارتباطــات دولت دوازدهم- 
هم اپراتورها بارها درخواست خود را عنوان 
کردند که با افزایش هزینه هایی که متناسب 
با نرخ ارز، به صورت تصاعدی رشــد کرده، 
تعرفه هــای اینترنتی هم بایــد تغییر کند، 
اما آن زمان دولت و وزارت ارتباطات تاکید 
داشــتند در شــرایطی که اپراتورها شبکه 
خود را توســعه نداده و اینترنت باکیفیتی 
ارائه نمی دهند، قیمت هــا نباید تغییر کند 
و هزینه توســعه نباید هــم از جیب مردم 

پرداخت شود.
با وجود این، با آغاز فعالیت دولت سیزدهم 
و به خصوص در ماه های گذشــته، اپراتورها 
باز هم درخواســت خود مبنی بر لزوم تغییر 
تعرفه های اینترنتی را بارهــا و بارها عنوان 
کردند، تا جایــی که در ماه های گذشــته، 
اپراتورهای همراه و ثابت در یک اقدام تقریبا 
هماهنگ، بســته های اینترنتی که پیش از 

این ارائه می شد را تغییر داده و قیمت را زیاد 
کردند، هر چند به دنبال اعتراض کاربران و 
واکنش نمایندگان مجلس که به بازگشــت 
قیمت ها اصرار داشــتند، عنوان کردند که 
این تغییــر تعرفه ها در چارچــوب مصوبه 
قانونی کمیســیون تنظیم مقررات رخ داده 

و تخلفی صورت نگرفته است.
اپراتورهــا حتــی درخواســت اصلاحات 
بیشتری در تعرفه را هم داشتند، اما وزارت 

ارتباطات اعلام کرد کــه موافقت با افزایش 
تعرفه های اینترنتــی به معنای تلاش برای 
افزایش سوددهی آنها نیست، بلکه افزایش 
قیمت اینترنت منوط بــه افزایش کیفیت 
اســت و هرگونه افزایش قیمتی که منجر به 
افزایش کیفیت نباشــد، با مخالفت مواجه 
می شــود. از ســوی دیگر این دولت هم با 
ازعان به اینکه توســعه ارتباطــات ثابت در 
سال های گذشته  به کفایت صورت نگرفته و 

بیشتر بار شبکه، به دوش اپراتورهای همراه 
اســت و به همین دلیل علاوه بر مشــکلات 
اینترنــت ثابت، از کیفیــت اینترنت همراه 
هم کاســته شــده، نجات از این وضعیت را 
تنها توســعه فیبر نوری دانستند. به همین 
دلیل سال گذشته،  هدف گذاری هایی برای 
راه اندازی ۲۰ میلیون فیبر نــوری تا پایان 

دولت سیزدهم مطرح شد.
هرچند به دلیل مشــکلات از جمله هزینه 

بالای راه اندازی فیبر یا ناآشــنایی مردم با 
نحوه دریافت این خدمت، با وجود راه اندازی 
بالغ بر یک میلیون و نیــم پورت فیبر نوری، 
هنوز تعــداد کاربرانی که از ایــن فناوری 
استفاده می کنند به نیم میلیون هم نرسیده 
اســت، اما به تازگــی همچنیــن اپراتورها 
قراردادهایــی با رگولاتوری بســتند که به 
ایجاد پورت فیبر نــوری در یک زمان مقرر 

ملزم شدند.
در ایــن راســتا عیســی زارع پــور -وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- درباره اینکه 
ســرمایه گذاری برای توســعه اینترنت به 
چه صورت اتفاق می افتد، به ایســنا گفت: 
با حمایت هایــی که برای ســرمایه گذاری 
کردیــم، دولــت از ســهم خــودش برای 
سرمایه گذاری گذشته اســت. الان دولت 
دارد از سهم خودش سرمایه گذاری می کند 
و هشــت درصد از ســهم خــود از درآمد 
اپراتورهای همراه را برای توسعه ارتباطات 

ثابت گذاشته است.
او در پاســخ بــه اینکــه آیا مصوبــه ۲۶۶ 
کمیســیون تنظیــم مقــررات ارتباطات 
هم تغییر می کند، بیان کــرد: بازنگری در 
مصوبات مربوط به تعرفــه حتما باید انجام 
شــود اما این لزوما به معنای گرانی اینترنت 
نیســت. بازنگری در این مصوبه یک بخش 
مهــم از کار اســت، امــا وزارت ارتباطات 
برنامه های دیگری هم دارد و قرار نیست ما 

همه بار توسعه را به دوش مردم بگذاریم.

خریــدار   هرچنــد ایــن روزهــا همه 
کارشناســان به اتفــاق از واردات خودرو به 
عنوان یکــی از راهکارهای بهبــود کیفی 
تولیدات داخلــی خودروســازان و رهایی 
بازار از آشــفتگی یاد می کننــد، اما حتی 
انجام واردات بدون تغییــر و تعدیل برخی 
محدودیت های موجــود نمی تواند اهداف 

مدنظر را محقق کند.
 در سال ۱۳۹۷ به خاطر مدیریت تراز ارزی 
کشور، واردات برخی کالاها و اقلام از جمله 
خودرو ممنوع شــد. در واقع به سبب اعمال 
تحریم ها، فروش نفــت کاهش یافت و برای 
مدیریت مصــارف ارزی، واردات خودرو با 
ممنوعیت مواجه شــد. ایــن ممنوعیت تا 
اواخر اردیبهشت ۱۴۰۱ داشت و پس از آن 

با هماهنگی دولت این مصوبه تمدید نشد.
با توجه به تقاضای ســالیانه بیــش از یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاهی خودرو و در 
مقابل عرضه کمتر از یک میلیون دستگاه در 
سال های گذشته، نشان می دهد خودروساز 
داخلی نتوانسته این فاصله را پرُ کند، بر این 

اساس نیاز به واردات مشهود بود.
امــا اینکه ایــن واردات با چه ســاز و کاری 
انجام شده و چه نوع خودروهایی در چه بازه 
قیمتی را شامل شــود، موضوعاتی است که 

محل بحث کارشناسان است.
همچنین شــرایط و محدودیت هایی که در 
سال های گذشته برای واردات خودرو شاهد 
آن بودیم. مســائلی همچون نرخ های بالای 

حقوق ورودی گمرکــی، نرخ های متفاوت 
شــماره گذاری خودروها، هزیه های اسقاط 
خودروهای فرســوده و غیره سبب می شد 
حتی ارزان ترین خودروهای خارجی با چند 
برابر قیمت جهانی خود وارد بازار کشورمان 

شوند.
بر این اساس، با آزاد شــدن واردات خودرو 
به کشــور باید برخی اصلاحــات در موارد 
یاد شده انجام شــود تا خودروهای متوسط 
خارجی و حتــی خودروهای دســت دوم 
و کارکــرده وارداتــی بــه ســطح قیمتی 
خودروهای داخلی رســیده و بــا آنها قابل 
رقابت باشد تا به تدریج شــاهد تغییر رفتار 
خودروســازان داخلــی و بهبــود کیفیت 

تولیدات و کاهش قیمت ها باشیم.
در ایــن زمینــه، »فربد زاوه« کارشــناس 
صنعت خودرو به خبرنــگار اقتصادی ایرنا 
گفت: باید بتوانیم به ســمت سیستم بازار 
آزاد برویم، یعنی مشتری حق داشته باشد 
در شرایط مساوی هر آنچه که دوست دارد 

را خرید کند.
وی بیان داشــت: یکی از اقدامــات در این 
زمینه می تواند این باشد که حقوق ورودی 
خودروهای CBU )ســاخته شده کامل( با 
CKD )قطعات منفصله مورد اســتفاده در 
خودروهــای مونتــاژی( و همچنین اجزا 
و قطعات مــورد نیاز خودروهــای داخلی 

یکسان شود.
زاوه با بیان اینکه باید به یک میزان عوارض 

شماره گذاری از همه انواع خودروها گرفته 
شود، اظهار داشــت: همچنین خودروهای 
داخلــی برخــلاف خودروهــای خارجی 
مشــمول اســقاط خودروهای فرســوده 
نیســت و همین مســاله قیمت های بالای 
خودروهای خارجی را در بازار کشــور رقم 

زده است.
وی تاکیــد کــرد: اگــر مــوارد یاد شــده 
یکسان سازی شود، دیگر شــاهد تولید پژو 
۴۰۵، تیبا و غیره در کشــور نخواهیم بود، 
خودروسازان روی کاهش مصارف سوخت 
خودروهــا به طور جــدی کار مــی کنند و 
مسائلی از این دست. اما تا زمانی که رقیبی 
در برابر خود نمی بینند، رفتارشان را عوض 

نخواهند کرد.
 پیشــتر »منوچهر منطقی«  معاون صنایع 
حمــل و نقــل وزارت صمــت اعلام کرد: 
موضوع واردات خودرو به شــکل خودروی 

کامل )CBU( خواهد بود، اما در تلاشــیم 
تا برنامه های تکمیلی برای داخلی ســازی 

محصولات نیز ارائه شود.
وی بیان داشــت: برای واردات خودروهای 
ارزان قیمــت ممکــن اســت تغییراتی در 
هزینه ای اسقاط خودروهای فرسوده داشته 
باشیم و این مبلغ کاهش یابد؛ این موضوع به 
عنوان یکی از مشــوق های وارداتی مد نظر 
است.منطقی خاطرنشان کرد: همچنین با 
توجه به تغییر نرخ پایــه ارز از ۴۲۰۰ تومان 
و افزایش نرخ ارز، برخی تعرفه های ورودی 
کاهش خواهــد یافت تــا قطعه ســازان و 
واردکنندگان قطعات مجبور نباشند مبالغ 

بیشتری بپردازند.  

واردات خودروهای کارکرده
زاوه در ادامه تصریح کرد:  در شــرایط فعلی 
جامعه با واردات خودروهای دســت دوم و 
کارکرده موافقم، زیرا سطح درآمدی مردم 
به اندازه ای نیســت که بتوانند خودروهای 
نو، خوب و صفر کیلومتر از برندهای بزرگ و 

معتبر سوار شوند.
این کارشــناس صنعت خودرو معتقد است 
برخی سیاســت های کشــور در سال های 
گذشــته از جمله ممنوعیت واردات خودرو 
منجر به فاصله و اختلاف طبقاتی شده است 
و باید با رفع این ممنوعیت مانع گســترش 

بیشتر این فاصله شویم.
پیشــتر وزیر صنعت، معــدن و تجارت در 

گفت وگویــی اعلام کرد: همزمــان با پایان 
یافتــن زمان مصوبــه ممنوعیــت واردات 
خودرو )که تا پایان اردیبهشــت ماه امسال 
اســت(، موضوع واردات خــودرو در دولت 

مطرح و کلیات آن به تصویب رسید.
»سید رضا فاطمی امین« خاطرنشان کرد: 
اکنون هیچ منعی برای واردات خودرو وجود 
ندارد و از آنجایی که منابع ارزی کشــور در 
وضعیت خوبی به ســر می برد، فشار خاصی 

به منابع ارزی وارد نخواهد شد.
وی گفت: در مصوبه ای که اکنون آماده شده 
و مراحل نهایی خود را می گذراند چند نکته 
مورد توجه قرار گرفته است که در نخستین 
مــورد، تمرکــز بــر واردات خودروهــای 
اقتصادی که عمــوم مردم بتواننــد از آنها 
استفاده کنند خواهد بود؛ در حالی که پیش 
از این به طــور عمده خودروهــای لوکس، 

گران و تجملی وارد کشور می شد.
وزیر صنعــت، معدن و تجارت یادآور شــد: 
عمــده خودروهــای داخلــی در محدوده 
اقتصــادی از کیفیت مطلوبــی برخوردار 
نیســتند، زیرا پلتفرم های قدیمی دارند و 
مردم از کیفیت آنها رضایتــی ندارند و باید 
از خطوط تولید خارج شــوند، بر این اساس 
واردات خودروهــای اقتصــادی به منظور 
دسترسی اقشــار متوســط با درآمد کمتر 
جامعــه و همچنین ارتقــای کیفی صنعت 
خودروی کشور در دســتور کار قرار خواهد 

گرفت.

معاون وزیر کار: اثر افزایش دستمزد بر تورم به لحاظ علمی در ایران اثبات نشده است

رییس اتاق بازرگانی ایران:کجای از این جیب به آن جیب کردن خصوصی سازی است؟
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دیدار وزیر نفت ایران با وزیر انرژی عمان 
ونق دیپلماسی منطقه ای در بازارهای انرژی   ر

در دولت سیزدهم
 وزیر نفت ایران بــا وزیر انرژی و معادن عمان دیــدار کرد. این در حالی 
است که هفته گذشته نیز وزیر نفت با مقاماتی از ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان دیدار کرد که نشــان دهنده رونق دیپلماسی منطقه ای در 

بازار انرژی در دولت سیزدهم است.
جواد اوجی، وزیر نفت کشورمان با الرومحی وزیر انرژی و معادن عمان 
دیدار کرد و به گفت وگــو پرداخت.در این دیدار در خصوص توســعه 
همکاری دو کشور در زمینه انرژی و پروژه های مشترک تبادل نظر شد.

 هفته گذشــته نیز وزیر نفت با برخی مقامات و مســوولان کشورهای 
همسایه در خصوص افزایش مبادلات و همچنین گسترش دیپلماسی 
انرژی به گفت وگو نشست.روز دوشنبه ۲۶ اردیبهشت ماه، وزیر نفت در 
دیدار با وزیر مدیریت منطقه ای و زیرساخت های ارمنستان بر آمادگی 
شــبکه گازی ایران برای آغاز سوآپ گاز از ترکمنســتان و نیز افزایش 

صادرات گاز به این کشور تأکید کرد.
وی گفت که مذاکرات برای سوآپ گاز از ترکمنســتان به ارمنستان از 
خاک ایران آغاز شده اســت و به زودی با توجه به ظرفیت بالای شبکه 
خطوط لوله گازی کشــور به نتایج خوبی در این زمینه دست خواهیم 
یافت.همچنین روز پنجشــنبه ۲۹ اردیبهشــت ماه، وزیــر نفت ایران 

میزبان معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان بود.
وزیر نفت و معاون نخســت وزیر جمهــوری آذربایجان بر گســترش 

همکاری تهران و باکو در بخش انرژی تأکید کردند.
افزایش مراجعه مقامات کشورهای همســایه به ایران در زمینه انرژی 
حاکی از آن است که ایران توانســته در دولت سیزدهم، اعتماد از دست 

رفته خود در دولت گذشته در بازار انرژی را بازیابی کند.
آغاز سوآپ گاز از ترکمنســتان به جمهوری آذربایجان که از زمستان 
سال گذشته از ســر گرفته شــد، یکی از مهم ترین نمادهای موفقیت 

دیپلماسی انرژی در دولت سیزدهم به شمار می رود.

مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس اعلام کرد
 افزایش ۶ درصدی تولید گاز از پارس جنوبی

 در سال ۱۴۰۱
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس با اشاره به اینکه تولید گاز از میدان 
مشــترک پارس جنوبی امسال با افزایشــی ۴۰ میلیون مترمکعبی به 
۷۴۰ میلیــون متر مکعب در روز می رســد، گفت: با افزایــش تولید از 
فازهای ۱۱، ۱۳ و ۱۶، رشــدی حدود ۶ درصدی در تولیــد گاز از این 

میدان در زمستان امسال رقم می خورد.

»محمد مشــکین فام« با بیان اینکه امســال تولید گاز از فاز ۱۱ پارس 
جنوبی آغاز می شــود، افزود: زمســتان امســال روزانــه ۱۲ میلیون 

مترمکعب گاز در فاز ۱۱ پارس جنوبی تولید خواهد شد.  
وی به افزایــش تولید گاز از فازهــای ۱۶ و ۱۳ پارس جنوبی در ســال 
جاری خبر داد و گفت: در مجموع تولید گاز از میدان مشــترک پارس 
جنوبی ۴۰ میلیون متر مکعب در روز افزایش پیدا می کند و تا زمستان 

امسال به ۷۴۰ میلیون متر مکعب در روز خواهد رسید.
مشکین فام ادامه داد: تعمیر خط لوله انتقال گاز فاز ۱۶ پارس جنوبی با 

موفقیت به اتمام رسید و اکنون در مدار تولید است.
وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر این خط لولــه روزانه نزدیک به ۲۰ 
میلیون متر مکعب گاز را از دریا به خشــکی منتقل می کند، اضافه کرد: 
برای اطمینان از پایداری انتقــال گاز در فــاز ۱۶ و جلوگیری از ایجاد 
مشکل برای تامین گاز در زمستان، یک خط لوله جدید به طور کامل در 

این فاز احداث می کنیم که اوایل زمستان وارد مدار می شود.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس با اشــاره به اینکه یکی از سکوهای 
فاز ۱۳ اکنون تولید گاز ندارد، گفت: این سکوی فاز ۱۳ زمستان امسال 
به مدار تولید می آید.وی درباره تکمیل پروژه جاســک نیز تصریح کرد: 
بخش بالادست پروژه جاسک توسط شــرکت مهندسی و توسعه نفت 
در حال انجام اســت و تکمیل ترمینال آن نیز توسط شرکت نفت و گاز 

پارس پیگیری می شود.
مشــکین فام تاکید کرد: با اقداماتی که در حال انجام اســت، این پروژه 

امسال به پایان می رسد.

وسیه قبضه می شود؟ بازار نفت چین توسط ر
چین بی ســر و صدا خرید نفت از روســیه را با قیمــت ارزان تر افزایش 
داده و جای خالی خریداران غربی کــه در واکنش به جنگ در اوکراین، 

همکاری تجاری با مسکو را قطع کرده اند را پر کرده است.
این اقدام چین یک ماه پــس از آن انجام می گیرد که این کشــور ابتدا 
به دلیل نگرانی از واکنشــها به حمایت علنی از روســیه و قرار گرفتن 
شــرکتهای نفتی دولتی در معــرض تحریم، خرید نفت از روســیه را 
کاهش داده بود.طبق برآورد شــرکت تحقیقاتی ورتکسا، واردات نفت 
دریابرد از روســیه به چین به حدود ۱.۱ میلیون بشکه در روز در مه در 
مقایسه با ۷۵۰ هزار بشکه در روز در سه ماهه نخست و ۸۰۰ هزار بشکه 

در روز در سال ۲۰۲۱ افزایش پیدا خواهد کرد.
یونی پک که بازوی بازرگانی شــرکت دولتی ســینوپک به همراه ژنهوا 
اویل، زیرمجموعه غول دفاعی نورینکو، در خرید نفت روســیه پیشرو 
است. شرکت لیونا شیپینگ که شرکت ثبت شده در هنگ کنگ است، 
اخیرا به واردکنندگان بزرگ نفت روســیه به چین تبدیل شده اند. این 
شــرکتها خلا ایجاد شــده از کنار رفتن خریداران غربی پس از حمله 

روسیه به اوکراین را پر کرده اند.
آمریکا، انگلیس و بعضــی از خریداران نفت بــزرگ دیگر واردات نفت 
روســیه را مدت کوتاهی پس از آغاز حمله این کشــور به همسایه اش، 
ممنوع کردند. اتحادیه اروپا هم در تلاش برای نهایی کردن تحریمهای 
بیشتر علیه روسیه است که شامل ممنوعیت خرید نفت روسیه خواهد 
بود. بسیاری از پالایشــگاههای اروپایی پیش از این خرید نفت روسیه 
را به دلیل نگرانی از نقــض تحریمها یا واکنش منفــی اذهان عمومی، 

متوقف کرده اند.
ویتــول و ترافیگورا که بزرگترین شــرکتهای بازرگانــی کالای جهان 
هســتند، خرید نفت از روس نفت را در آســتانه اجرایی شدن مقررات 
اتحادیه اروپا در ۱۵ مه متوقف کردند. این مقررات خرید نفت روسیه را 
مگر در صورت ضرورت برای تامین نیازهای انرژی اتحادیه اروپا، ممنوع 
می کند.یک معامله گر چینی که مایل نبود نامش فاش شود، به رویترز 
گفت: پس از خروج ویتول و ترافیگورا کــه خلایی ایجاد کرد، وضعیت 
تغییر چشــمگیری پیدا کرد.به گفته معامله گران، قیمت پایین نفت 
روسیه که در مقایسه با پیش از آغاز جنگ، حدود ۲۹ دلار در هر بشکه 
ارزان تر است، فرصت مغتنمی برای پالایشــگاههای چینی است که با 

کاهش حاشیه سود در شرایط کندی رشد اقتصادی، مواجه شده اند. 

و نیر

 مدیر عامل سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی برق)ســاتبا( گفت: پیش بینی می شــود حدود 
۶۰۰ مگاوات برق مــورد نیاز کشــور از طریق واردات 

تأمین شود.
محمود کمانی با بیان اینکه نیروگاه های انشــعابی در 
سطح کشــور از اهمیت ویژه ای برخوردار است، اظهار 
کرد: مشــکلاتی که نیروگاه ها با سوخت فسیلی دارد، 

نیروگاه های فعال با انرژی های خورشیدی ندارد.
وی با اشاره به اینکه مشــکل تامین سوخت، آلودگی و 
مصرف آب از مشــکلات نیروگاه های فسیلی است، به 
برنامه های دولت برای توسعه نیروگاه های خورشیدی 
پرداخت و افزود: طی چهار سال دولت سیزدهم برنامه 
توســعه ۱۰ هزار مگاواتــی نیروگاه هــای انرژی های 

تجدیدپذیر را در دستور کار داریم.
معاون وزیر نیرو اضافــه کرد: با توجه بــه مجوزی که 
شــورای اقتصاد صادر کرده، امسال ســرمایه گذاری 
برای راه اندازی ۴۰۰۰ مگاوات نیروگاه خورشــیدی به 

مناقصه گذاشته شده است.

وی عنوان کرد: تاکنــون مرحله اول مناقصه 
انجام شــده که پس از ارزیابی شــرکت ها با 
آن ها قرارداد منعقد و بــه تدریج کار احداث 

نیروگاه ها شروع می شود.
کمانــی همچنیــن در خصــوص توســعه 
شــهرک های خورشــیدی گفت: بر اساس 
تفاهم نامــه ای کــه بــا مجموعه ســازمان 

شــهرک های صنعتی به امضا رســیده، ضمن اینکه 
داخل شــهرک ها فضاهایی برای این منظور اختصاص 
خواهد یافت، شــهرک های جدیدی نیز برای احداث 

نیروگاه های خورشیدی راه اندازی می شود.
وی بیان کرد: در حال حاضر فقط یک درصد برق مورد 
نیاز کشــور از نیروگاه های خورشیدی تامین می شود 
که رقم پائینی است. امیدواریم با احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیــر و تولید ۱۰ هزار مــگاوات برق طی چهار 
سال سهم تجدیدپذیرها در تامین انرژی کشور به ۱۰ 

درصد افزایش یابد.
مدیرعامل سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 

انرژی برق)ساتبا( ادامه داد: با توجه به اینکه 
در تامین و تولیــد برق در کشــور با کمبود 
مواجه هســتیم، باید با روش های دیگری در 
ایام پیک مصرف این کمبــود را تا حدودی 
جبران کنیــم ولی در درازمدت لازم اســت 
احــداث نیروگاه هــای جدید بــه خصوص 
نیروگاه های انرژی تجدیدپذیر در دســتور 

کار قرار گیرد.
وی به صرفه نبودن قیمت فروش بــرق را از مهم ترین 
معضلات صنعت برق کشور دانســت و گفت: علی رغم 
اینکه در حال حاضر بــرق را با یارانه بســیار زیادی از 
مجموعه های مختلف خریــداری می کنیم ولی درآمد 
آن کفاف توسعه سرمایه گذاری بخش خصوصی برای 
توســعه نیروگاه را نمی دهد و برای همین لازم است از 

طریق دیگر این هزینه ها جبران شود.
کمانی خاطرنشــان کرد: هر چند وزارت نیرو نســبت 
به ســال گذشــته برای عبور از پیک برق برنامه ریزی 
کرده و قرار است ۵۰۰۰ مگاوات برق به ظرفیت تولید 

کشــور اضافه شــود ولی پیش بینی می شــود امسال 
در پیک مصــرف حدود ۱۰ هزار مــگاوات کمبود برق 
داشته باشــیم.وی ادامه داد: علی رغم اینکه ۱۲ هزار 
مگاوات نیروگاه های برق آبی در کشــور فعال است اما 
به دلیل کاهش نزولات جوی امکان استفاده از توان این 
نیروگاه ها در تمام ایام سال نیست. از همین رو امسال 
وزارت نیرو تدبیری اندیشــیده که بر مبنای آن بتوان 
حداکثر اســتفاده از نیروگاه های برق آبــی را در دوره 

پیک تابستان داشت.
معاون وزیر نیرو تاکید کرد: باید توجه داشــت تامین 
برق مورد نیــاز از طریق احــداث نیروگاه های بزرگ 
با انرژی فســیلی برای کشــور صرفه اقتصادی ندارد و 

توسعه آن هم امکان پذیر نیست.
کمانی با بیان اینکه در حال حاضر در تامین ســوخت 
نیروگاه ها به خصوص در ناحیه خراسان به دلیل اینکه 
این منطقه منابع گازی کمتری دارد، با مشکل مواجه 
هســتیم، تصریح کرد: بــرای رفع این مشــکل باید با 

سرعت به سمت انرژی های تجدیدپذیر حرکت کرد.

یک کارشــناس ارشــد انرژی گفت: برای ورود به بازار 
اروپا ملاحظاتی داریم که ممکن اســت قطر نداشــته 
باشــد و آن امکان ملاحظات در رابطه با بازار روســیه 
اســت، روس ها علاقه ندارند مــا در بازار نفــت و گاز 
رقیب شان باشیم.ســیدمهدی حسینی در گفت وگو با 
ایلنا، درباره همکاری ایران و قطر در اجرای پروژه های 
گازی و ورود به بازار اروپا اظهار داشــت: قطر حداکثر 
توان خود را بــکار گرفته که از ذخایــر گازی خودش 
بهره برداری مطلوب داشــته باشد و تا ۲۰۲۶ قرار است 
ظرفیت تولیــد را افزایش دهد، امــروز قطر بزرگترین 
صادرکننده ال ان جی دنیا است و تقریبا بازارهای مهم 

دنیا را در دست دارد.
وی افزود: اکنون قطر به کویــت گاز صادرات می کند و 
به امارات نیــز خط لوله دلفین را دارد امــا از امریکا نیز 

ال ان جــی وارد می کند و ایــن نکته جالبی 
اســت. در هر حــال قطر بســیار فول فرس 
و با تمــام تــوان و عاقلانــه از میادین خود 
بهره برداری می کند. اما در مــورد بازار اروپا 
باید در نظر داشــته باشــیم که روس ها این 
بازار را در دســت دارند ولــی در عین حال 
اکنون این فرصت برای کشورهایی مثل قطر 

که صاحب ال ان جی هستند، وجود دارد که به این بازار 
ورود کنند. 

این کارشناس ارشد انرژی در ادامه تصریح کرد: اگر ما 
بخواهیم به تنهایی وارد بازار اروپا شــویم چند مشکل 
داریم ابتدا اینکه تمام تولید را داخل کشور می سوزانیم 
و مصرف از تولید پیشــی گرفته، بنابرایــن ابتدا باید 
کمبود را جبــران کنیم تا بتوانیم مــازاد را صادر کنیم 

و لازمه آن نیز توسعه اســت، هرچند ذخایر 
گازی ما حداقل دومین در دنیا است. چندین 
مخزن در حد پارس جنوبــی داریم و این در 
حالی است که قطر فقط گنبد شمالی را دارد، 
بنابراین اگر ما بخواهیم کاری برای گاز کشور 
انجام دهیم باید ابتدا از توســعه شروع کنیم 
و توســعه هم منتظر چند فاکتور است، یکی 
اینکه در پارس جنوبی فشــارافزایی کنیم دیگر اینکه 
پروژه های دیگــر مثل میدان فردوســی، کیش، بلال 
و... را توســعه دهیم که البته گرفتار تکنولوژی و نبود 

سرمایه هستیم. 
وی گفت: اکنون و در این شــرایط کســانی که انتقاد 
می کردند نباید ســرمایه گذاری خارجی داشته باشیم 
باید پاســخ دهند که چرا اینقدر از قطر عقبیم؟ تحریم 

بهانه ای است برای اینکه اشــتباهات مان را بپوشانیم 
ولی واقعیت اینکه زمانی که تحریم هم نبودیم باز مانع 
داشتیم، ما به ســختی توانســتیم قراردادهای پارس 
جنوبی را راه اندازی کنیم، علاوه بر اینکه تحریم امریکا 
بودیم، از داخــل هم خودتحریمی داشــتیم، بنابراین 

امروز گاز برای صادرات کم داریم. 
حسینی بیان داشت: اگر قطر از امریکا مجوز بگیرد و در 
ســرمایه گذاری ها به کمک ما بیایند، این امکان وجود 
دارد که وارد بازار شــویم، اما طبیعتا سهم بیشتر از آنِ 
کشوری است که سرمایه گذاری می کند، ما برای ورود 
به اروپا فقط می توانیم خط لوله داشــته باشــیم چون 
ال ان جی نداریم، یک کارخانه نیمه تمام داریم که چند 
میلیارد هم خرج کردیم و رهایش کردیم، اگر آن را راه 

بیندازیم، شاید بتوانیم در حد ظرفیت وارد بازار شویم.

برق

انرژی

خریدار   عضو مجمع فعالان صنعت سی. 
ان. جی کشور گفت: در ۲ ســال گذشته با 
سی. ان.و جی سوز کردن حدود ۲۰۰ هزار 
دستگاه خودرو، صرفه جویی ۳۵۰ میلیون 
لیتری در مصرف بنزین حاصل شده است و 
انتظار می رود با اجرای کامل مصوبه شورای 
اقتصاد در این زمینــه، صرفه جویی بالاتری 

حاصل شود.
»نوید خاصه باف« در نشست خبری افزود: 
شورای اقتصاد در سال ۹۸ مصوبه طرح ملی 
دوگانه ســوز کردن خودروهــای عمومی و 
شــخصی را ابلاغ کرد که طی آن مقرر بود 
یک میلیون و ۴۰۰ هزار دســتگاه خودروی 
عمومی )شامل وانت بار و تاکسی( به صورت 

رایگان دوگانه سوز شود.
وی بیان داشــت: این مصوبــه در میانه راه 
اجرا، بــا اصلاحیه ای مواجه شــد که اجازه 
می داد خودروهای مسافربرهای شخصی و 

تاکسی های اینترنتی نیز دوگانه سوز شود.
این مقام صنفی خاطرنشان کرد: از آن زمان 
تاکنون فقــط ۲۰۰ هزار دســتگاه خودرو 
دوگانه سوز شــده اســت و به ویژه مواجهه 
با پاندومی کرونا و همچنیــن کمبود ارز در 

کشور، اجرای آن را با کندی همراه کرد.
وی ادامه داد: آمــار صرفه جویی روزانه ۲۳ 
میلیون لیتری در کشور ناشی از دوگانه سوز 
کردن خودروها در حالی اســت که کشــور 
چین با هفــت میلیون دســتگاه خودروی 
دوگانه سوز، روزانه در مصرف ۱۳۰ میلیون 
لیتر بنزین صرفه جویی می کند و دلیل آن، 

تمرکز بر دوگانه ســوز کــردن خودروهای 
ســنگین و تجاری اســت؛ نکتــه ای که در 

کشورمان از آن غفلت شده است.
عضو مجمــع فعالان صنعت ســی. ان. جی 
کشور یادآوری کرد: از ابتدای این طرح مقرر 
بود ۱۰۰ هزار دستگاه مینی بوس و ۴۰ هزار 
دستگاه اتوبوس سی. ان. جی سوز شوند، اما 

اجرایی نشد.
وی گفت: پیش از اســتقرار دولت سیزدهم 
هیچ نقطه روشــنی از آینده این قراردادها 

و همچنین طراحی برنامــه جامعی در این 
خصــوص وجود نداشــت، اما بــا روی کار 
آمدن دولــت آیت الله رییســی امیدواریم 
اقدامات لازم برای اجــرای این طرح انجام 

شود.
خاصه باف یادآور شــد: در حالی که صنعت 
سی.ان. جی زمینه اشــتغال به کار مستقیم 
بیش از ۳۰ هزار نفر را فراهم کرده، اما برخی 
نمایندگان خانه ملت بدون مطالعه و با اتکا 
به ســخنان چند نفر دلال، قراردادهای یاد 

شده را غیراســتاندارد توصیف می کنند که 
با شرکت هایی غیراســتاندارد منعقد شده 

است.
وی تصریح کرد: امروز کیت و کپسول سازان 
ایرانی ضمن بومی سازی کامل این صنعت، 
محصولات شــان را به روســیه، کشورهای 
حوزه اوراســیا و حتی برخی کشــورهای 
اروپایی صــادر می کننــد و از اســتاندارد 
»گوس« روســیه برخوردارنــد، اما جالب 
است که اجازه اســتفاده از این استانداردها 

در تولید داخل داده نمی شود.
همچنین »محمدرضا گلــزار«  دیگر عضو 
مجمع فعالان صنعت ســی. ان. جی کشور 
در این نشســت اظهــار داشــت: آنانی که 
بحث تحقیق و تفحص از ایــن صنعت را در 
مجلس دنبال می کنند، باید بدانند سالیانه 
چند بار به صــورت دوره ای از خطوط تولید 
و محصــولات ایــن صنعــت نمونه بردایر 
می شود و در صورت هر گونه تخلف، گواهی 

استانداردشان باطل می شود.
وی با اشــاره به اســتفاده از کیت های نسل 
اول در ابتــدای دهه ۸۰ برای دوگانه ســوز 
کردن خودروها، خاطرنشــان کرد: امروز به 
فناوری کیت نسل ۴ دست یافته ایم و حتی 

موفق به دریافت استاندارد آن نیز شده ایم.
در ادامه »خلیل علی عســگری« از فعالان 
و کارشناسان صنعت ســی. ان. جی افزود: 
هفت کارخانه تولیدکننــده مخزن و تعداد 
قابل ملاحظه ای تولیدکننده کیت کپسول 
در کشــور فعالند و اتحادیه ســوخت های 
جایگزین با حدود یک هــزار مرکز خدمات 
دارای پروانه در کشور مشــغول به فعالیت 

هستند.
وی یادآور شــد: در ســال ۸۹ مقرر شد ۱۰ 
درصد به قیمت ســی. ان. جی در کشــور 
افــزوده و از این پول بــرای اورهال کردن و 
هوشــمند کردن جایگاه های سی. ان. جی 
اســتفاده شــود؛ مبلغی بیــش از یک هزار 
میلیارد تومان که می توانســت تحولی در 

این صنعت ایجاد کند.

پیش بینی تامین حدود ۶۰۰ مگاوات برق از طریق واردات

تحریم بهانه است؛ واضح بگوییم چرا از قطر عقبیم؟

و به بحران آب دامن می  زند؟ صنعت خودر
خریدار   به گفته یک کارشــناس شواهد 
موجود در اقتصاد ایران نشــان می  دهد که 
بین توســعه صنعت خودرو و افزایش دامنه 
بحران آب کشــور یــک رابطه مســتقیم و 

نیرومند وجود دارد.
داریوش مختاری  با بیان اینکه تبیین رابطه 
صنعت خودرو و بحــران آب از نقطه آغاز تا 
پایان و بر روی یک محور پیوســته عبارت از 
مصرف منابع آب رودخانه  هــا، آبخوان ها و 
پساب کلانشهرها برای صنایع آب  برَ فولاد، 
پدیــدآوری فرآورده  های صنایــع آب برَ، 
مصرف بــالای فرآورده  هــای صنایع آب  برَ 
برای تولید ســالیانه چند میلیون دستگاه 
خودرو، تغییــر کاربری اراضی شــهری و 
ساخت معابر بزرگ در شــهرها برای فراهم  
کردن و مناســب  سازی کلانشــهرها برای 
مصرف تولیدات خودرو و در ادامه توســعه 
صنایع پتروشیمی برای تامین اقلام مصرفی 
سوخت، روغن و لاســتیک و قطعات مورد 
نیاز خودروهای خریداری شده است، اظهار 

کرد:  ضریب فزاینده بعــدی عبارت از تاثیر 
بهای تولیــدات صنعت خــودرو بر افزایش 

سبد بهای خرده  فروشی کالاها است.
وی افــزود: بــا توجه بــه اینکه نــرخ تورم 
بر اســاس درصــد افزایــش بهای ســبد 
خرده  فروشــی کالاهــا از جملــه تولیدات 
خودرو محاسبه می  شــود، هرگونه قیمت 
دســتوری در تولیدات خودرو، یک افزایش 
ناگهانی در تورم پدید مــی  آورد. هنوز این 
رابطه با یک ضریــب فزاینده در تشــدید 
بحران آب همراه می  شــود؛ به محض اینکه 
کلانشــهرها به طور بی  رویه توســعه پیدا 
می   کنند، تقاضا برای نصب انشعابات اضافی 
و غیرضروری و جابجایی منحنی تقاضا برای 

مصرف منابع آب شهری پدید می  آید.
این کارشــناس ارشــد مدیریت منابع آب 
با بیان اینکه هرچند تبیین و کشــف دقیق 
این رابطه و هم افزایی بین توســعه صنعت 
مصرفی خــودرو و افزایش دامنــه بحران 
آب، نیازمند ســنجش و ارزیابــی کمی از 

حجم مواد اولیه مــورد نیاز برای پدیدآوری 
تولیــدات خودرو، حجم مصرف ســوخت، 
روغن و لاســتیک و ســایر اقــلام مصرفی 
چند ده میلیون دســتگاه خــودرو در حال 
ســفرهای درون شهری در کشــور، برآورد 
شــمار خودروهای تک سرنشــین و روزانه 
چند ده میلون سفر اضافی در متن شهرهای 
بزرگ کشــور، تاثیر احتــکار و انبارداری 
صنعت خودرو در افزایــش قیمت خودرو و 
تاثیر فزاینده قیمت های دســتوری خودرو 
بر ســطح عمومی قیمت های خرده فروشی 
)تورم قیمت ها( اســت، گفت: بر پایه اصول 
اقتصــاد منابع، به محض رشــد تــورم در 
اقتصاد، گرایــش به بهره  بــرداری از منابع 
طبیعی افزایش پیدا می  کند و به این ترتیب 
صنعت خودرو افزون بر تاثیر مســتقیم بر 
نابودی منابع آب، بــا تاثیرگذاری بر ظرف 

اقتصاد نیز، بحران آب را تشدید می  کند.
مختاری ادامه داد: با این حال، تا داشتن یک 
ارزیابی دقیق و کمی، آنچه آشــکار و شک 

برانگیز است، وجود چند ده میلیون خودرو 
تک سرنشــین و اضافی در ســطح شهرها، 
قیمت  گذاری دســتوری و احتمالا با رانت 
چند ده هزار درصدی خودرو، نقش پیشران 
صنعت خــودرو در تورم زایــی در اقتصاد، 
همکاری و همراهی شهرداران کلانشهرها 
در بسترســازی معابر و بزرگراه های اضافی 

پیرامون و متن شهرها است.
وی تاکید کرد: شــواهدی که نشــانه  های 
جــدی در فروپاشــی جغرافیایــی و آثار و 

نمایه ای جدی از خم شــدن کمر سرزمین 
ایران زیر بار یک صنعــت رانتی و ناکارآمد و 
بی سرانجام خودروسازی است. کماکان این 
چرخه خطرناک توسعه  نیافتگی، اقتصاد و 
جغرافیای ایران را تا مرز فروپاشــی حتمی 
به پیش می راند. موشــکافی و کمی سازی 
ابعاد تاثیر صنعت خودرو و ارتباط پســین 
و پیشــین آن با صنایــع آب بـَـر و مصرف 
فرآورده هــای فولاد و پتروشــیمی و تغییر 

کاربری اراضی شهری بسیار مهم است. 
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فراخوان مشمولان اعزامی خرداد ۱۴۰۱
 سازمان وظیفه عمومی انتظامی جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد: 
همه مشــمولان دارای برگه آماده به خدمت به تاریــخ خرداد ۱۴۰۱ 
باید روز یکشــنبه )یکم خــرداد( در مراکز آموزش نیروهای مســلح 
حضور یابند.ســازمان وظیفه عمومی در اطلاعیــه ای اعلام کرد: همه 
مشمولانی که برگ آماده به خدمت به تاریخ خرداد سال ۱۴۰۱ دریافت 
کرده اند باید بــا مراجعه به یکی از دفاتر خدمــات الکترونیک انتظامی 
پلیس+۱۰، برگ معرفی نامه مشــمولان به مراکز آموزش را دریافت و 
برابر اطلاعات درج شــده در آن اقدام کنند.این دسته از مشمولان باید 
روز یکشــنبه یکم خرداد ماه سال ۱۴۰۱ در ســاعت، محل و مراکزی 
که در برگــه معرفی نامه مشــمولان اعلام شــده، حضــور یابند و به 
خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.مشــمولان اعزامی باید کارت تزریق 
واکسیناسیون کووید ۱۹و واکســن مننژیت و دوگانه را در روز اعزام به 
همراه داشته باشند.مشــمولان باید اصل مدارک مورد نیاز اعم از برگه 
آماده به خدمت، برگه محل مراجعه، برگه واکسیناسیون، کارت ملی و 
شناسنامه و مدارک مربوط به شــرایط خاص را همراه داشته باشند.در 
این اطلاعیه آمده است: عدم حضور به موقع در زمان و محل های تعیین 
شده، غیبت محسوب شــده و برابر ماده ۱۰ و ۵۸ قانون خدمت وظیفه 

عمومی با آنان رفتار خواهد شد.
سازمان وظیفه عمومی در این اطلاعیه یادآور شده است: متقاضیان در 
صورت نیاز به اطلاعات بیشــتر می توانند از طریق پایگاه اطلاع رسانی 
سازمان به نشانی www.vazifeh.police.ir و یا کانال خبر سربازی 
در پیام رسان سروش به نشانی khabaresarbazi @ از آخرین اخبار 

مربوطه مطلع شوند.

رئیس سازمان زندان ها خبرداد
وج ۳۰ درصداز جمعیت کیفری زندان زنان   خر

با ارفاقات قانونی
رئیس ســازمان زندان ها در سرکشــی از ندامتگاه زنان استان تهران 
گفت: نزدیک به ۳۰ درصد از جمعیت کیفری این ندامتگاه، در ماه های 

اخیر با استفاده از ارفاقات قانونی از زندان خارج شده اند.
 غلامعلی محمدی رئیس ســازمان زندان ها از ندامتگاه زنان اســتان 
تهران واقع در شهر ری بازدید و بخش های مختلف را با حضور در جمع 
مددجویان مورد ارزیابی و سرکشــی قرار داد.در بازدید رئیس سازمان 
زندان ها از این مرکز که برای دومین بار در چند ماه اخیر صورت گرفت، 
اقدامات تحولی در امور زندان ها در سال ۱۴۰۱ ازجمله توسعه اشتغال 
حداکثری مددجویان و تجهیز امکانات رفاهی آنان به سنجش گذاشته 
شد.در این راستا محمدی در جمع مددجویان بندهای مختلف ازجمله 
محل اســکان مادران و مددجویان دارای فرزند خردسال این ندامتگاه 
که به شکل ویژه با امکانات مناســب نگهداری می شوند، حضور یافت و 
به گفتگوی رو درو با همه آنان نشســت و بر پیگیری برخی مشــکلات 

آنان و رسیدگی هرچه بهتر به آنان دستور داد.

 برخلاف تسهیلات قضائی اما اشتغال کارگاهی انتظارات 
را برآورده نکرده است

محمــدی همچنین در راســتای پیگیــری و نظارت هرچــه بهتر بر 
هدف گذاری جدی سازمان زندان ها بر استقرار امکانات مهارت آموزی 
و رســیدن به اشــتغال حداکثری مددجویان، از بخش هــای متنوع 

کارگاهی ندامتگان زنان بازدید کرد.

وی در این سرکشی و ضمن گفتگو با مددجویان، نحوه اشتغال و میزان 
دســتمزد آنان را مورد ســوال قرار داد و در عین حال با انتقاد از برخی 
کم کاری ها تأکید کرد: اشــتغال حداکثری جز اقدامــات تحولی ما در 
دوره مدیریت علمی زندان هاســت اما با وجود همه تلاش ها همچنان 

توقع ما در بخش اشتغال کارگاهی ندامتگاه زنان برآورده نشده است.
رئیس ســازمان زندان ها تأکید کــرد؛ البته در ندامتگاه زنان شــاهد 
اقدامات مثبت در حــوزه زندانبانی، پیگیــری پرونده های مددجویان 
از نظر قضائی و نیز امکانات رفاهی هســتیم به نحوی که خوشــبختانه 
نزدیک به ۳۰ درصد از جمعیت کیفــری این ندامتگاه، در ماه های اخیر 
با اســتفاده از ارفاقات قانونی از زندان خارج شده اند. این برآورد نشان از 

عملکرد خوب مسئولین زندان در حوزه دادرسی قضائی دارد.
محمدی ادامه داد: با این حــال انتظار من فعالیــت جدی تر در حوزه 
اشــتغال و توســعه آن و تحول آفرینی های برنامه ریزی شده در سال 
جاری اســت. توقع دارم در زندان ها بویژه در امر اشتغال به آمار دلخواه 
برســیم چراکه توســعه اشــتغال و حرفه آموزی در رویه اداره علمی 

زندان ها یکی از اولویت های ویژه خواهد بود.
وی با اشــاره به نگاه خاص و جدی خیرین به دو ندامتگاه زنان و کانون 
اصلاح و تربیت تصریح کرد: در این حوزه با توجه به ابراز تمایل و اشتیاق 
خیرین باید از ظرفیت های موجود استفاده کنیم. امروز با توجه به وضع 
تسهیلات مناسب از ســوی مجلس در بحث بودجه و عدم مالیات برای 
اشــتغال در زندان ها، خیرین و کارآفرین دوچندان پــای کار آمده اند. 
بنابراین در ندامتگاه زنان به عنوان یک الگو، با وجود این تســهیلات و 

برقرار دستمزدهای عادلانه، نباید مددجویی بیکار باشد.

مددکاران زندان ها بطور جدی به وضعیت مددجو و 
خانواده های شان را رسیدگی کنند

رئیس ســازمان زندان ها در ادامه این بازدید که با حضور و سرکشی از 
اماکن مختلف پیگیری شد، به شکل مســتقیم به گفتگو با مددجویان 
ساکن در اندرزگاه ها نشست. رســیدگی جدی مددکاران به چگونگی 
پرونده قضائی آنان بخصوص سرکشــی از خانــواده و فرزندان آنان که 
در بیرون از زندان به ســر می برند، مورد تأکید غلامعلی محمدی قرار 
گرفت.محمدی در این رابطه و پس از گفتگو با برخی مددجویان درگیر 
مشکلات قضائی و مشاوره به آنان گفت: نظر ما همواره بر رأفت اسلامی 
و قضائی اســت اما بالاخره باید نظر شــکات پرونده را هــم جلب کرد. 
هرچند بازهم مــددکاران ما وظیفه دارند که به وضعیت خانواده شــما 
نیز در بیرون از زندان به جد رسیدگی کنند.در سرکشی و بازدید رئیس 
ســازمان زندان ها از ندامتگاه زنان اســتان تهران، بخش های مختلف 
این زندان ازجمله فضای اســکان و خوابگاهــی، قرنطینه مددجویان، 
کارگاه های اشتغال، واحد بهداشت و درمان، ســالن های آمفی تئاتر و 
دارالقرآن، تعبیه امکانات جدید بویژه دســتگاه های آب شــیرین کن 
و همچنین آشــپزخانه و کیفیت غذایی آن مورد سرکشــی و بازرسی 
قرار گرفت.گفتنی است یکی از مشکلات ســالیان اخیر ندامتگاه زنان 
اســتان تهران، تأمین آب آشــامیدنی این مرکز بود که وعده حل این 
معضل در اولین بازدید محمدی بعنوان رئیس ســازمان زندان ها داده 
شــد که بلافاصله تجهیزات آن نیز فراهم و دستگاه های آب شیرین این 

ندامتگاه مورد بهره برداری و استفاده مددجویان قرار گرفت.

شهر

شــهردار تهران از کاهش زمان صدور پروانه ساختمان 
به دو مــاه تا پایان خــرداد مــاه خبــر داد و گفت: ما 
بخش هایی که در داخل شــهرداری اســت را تسهیل 
می کنیم و برای کاهش زمان صدور پروانه ســاختمان 

در شهرداری در حال هماهنگی هستیم.
علیرضــا زاکانی در مــورد تحقق وعــده کاهش زمان 
صدور پروانه ســاختمان تا خرداد ماه گفت: در تلاش 
هستیم میانگین صدور پروانه را که از ۱۰ ماه تا بیش از 
یک سال طول می کشد را به دو ماه برسانیم و ان شاءالله 

تا آخر خرداد ماه این مهم محقق می شود.
وی با بیــان اینکــه ۱۲۰ مرحله و نقطه اثــر در صدور 
پروانه نقش دارند، تصریح کرد: مــا بخش هایی که در 
داخل شهرداری است را تســهیل می کنیم؛ اما تا آنجا 
که به ایمنی آســیب نزند و به فضل خدا، برای کاهش 

زمان صــدور پروانه در شــهرداری در حال 
هماهنگی هستیم.

شهردار تهران با اشاره به اثرگذاری و فعالیت 
سازمان هایی در خارج از شهرداری در فرآیند 
صدور پروانه گفت: برخی از این فرآیندهای 
صــدور پروانــه مربوط بــه ســازمان ها و 
مجموعه های بیرون شــهرداری اســت که 

رایزنی با آنها را شــروع کرده ایم تــا در کاهش صدور 
پروانه ساختمانی کمک کنند.

وی در پاسخ به این ســوال که آیا این سازمان ها کمک 
می کنند؟، افــزود: چرا نکنند؟! کار، کار مردم اســت و 

همه باید دست به دست هم بدهند تا کار انجام شود.
شهردار تهران در پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر جزئیات 
قرارگاه جمعیــت نیز گفت: ما به دنبــال عنوانی برای 

تهران هســتیم که این عنــوان ویژه )تهران 
خانواده( اســت. بر این اســاس تهــران در 
مدار خانواده حرکت می کنــد و خانواده نیز 
مسئولیت ساختن فضایی برای رشد و تعالی 

افراد و جامعه را ایفا می کند.
وی با اشــاره به کاهش جمعیــت و کاهش 
نرخ رشــد اظهارکرد: کاهش نرخ رشــد در 
آینده خطرات جدی می تواند برای کشــور ایجاد کند 
و نسل جوان به میانسالی و جمعیت میانسال به سمت 
کهنســالی حرکت می کند و اگر جایگزینی برای این 
افراد نباشد، جامعه از ســالمندی رنج  می برد. بنابراین 
ما قرارگاهی را در شــهرداری راه اندازی می کنیم که 
با موضوع ارائه مشوق های لازم برای افزایش جمعیت 
خواهد بود و تلاش می کنیم تسهیلات لازم را به نوعی 

به افراد ارائه دهیم. یکی از کارهای خوب که مقدمه آن 
نیز شروع شــده بود موضوع پارک مادر و کودک است. 
بر این اساس ما بیش از ۳۲۰۰ بوستان داریم که در این 
طرح، بخشی از پارک های محله ای برای مادر و کودک 
تجهیز می شود.شــهردار تهــران افزود: طــرح  ارائه 
خدمات به مادران و کودکان در بوســتان های محلی 
فارغ از طرح پارک بانوان است. ۹ بوستان بانوان داریم 
و در نظر داریم پنج بوستان دیگر ویژه مادران نیز اضافه 
کنیم.زاکانی در پایان گفت: مســئله فرهنگ سازی را 
نیز در دســتور کار قرار داریم و درصدد آن هستیم که 
نگاه غلطی که به فرزندان وجــود دارد و برخی آنان را 
سربار خانواده می دانند، اصلاح کنیم؛ چراکه معتقدیم 
فرزند ســرمایه اســت و فرزند شایســته با هیچ مال و 

عنوانی قابل مقایسه نیست.

شهرداری

علی قدمــی  رئیس مؤسســه تحقیقات 
جمعیت کشــور گفت: بررســی ها نشــان 
می دهد دختران ما اگر ازدواج کنند تمایل 
به فرزندآوری دارند و این ازدواج اســت که 

چالش اصلی برای رشد جمعیت ماست.
 موضوع جمعیت ســال ها پیــش از این به 
صورت لایحه مطرح و مورد بحث و بررسی 
قرار گرفته بود و از چند دور مجلس شورای 
اســلامی عبور کرده بــود تا اینکــه در این 
مجلس به تصویب رسید؛ اما از سال ها قبل 
به تدریج این نیاز احساس شد که لازم است 
قانونی برای جوانی جمعیت تصویب شــود. 
پیش نویس هــای متعددی مطرح شــد تا 

اینکه در آبان ماه ۱۴۰۰ به تصویب رسید.
در تصویب و اجرای قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت نهادهای متعددی تاکنون 
نقش داشــته اند؛ یکی از نهادهای علمی در 
این زمینه مؤسسه تحقیقات جمعیت کشور 
است؛ لذا در همین زمینه با دعوت از مسعود 
عالمی نیســی رئیس این مؤسســه، تلاش 
کردیم گفت و گویــی در خصوص روند اجرا 

و تحقق این قانون داتشه باشیم.

 آیا به نظر شما قانون جوانی جمعیت 
می تواند همه ابعــاد بحث جمعیت را 

پوشش دهد؟
مسئله جمعیت یک مسئله فرابخشی است 
یعنی به به اشــتغال به مســکن بهداشت و 
ســلامت مربوط اســت و تمامی قوانین و 
مقرراتی که در همه این حوزه ها وجود دارد 
روی بحث جمعیت مؤثر اســت. در هر کدام 
از این موارد هم ما با چالش ها و موانع خاص 
خود مواجه هستیم. به عنوان مثال موانعی 
که در حوزه اشــتغال وجــود دارد قوانین و 
مقرراتی در این زمینه هستند؛ مثلًا در حوزه 
تجارت، قانونی به نام قانون مقررات صادرات 
و واردات داریم این قانــون دولت را مکلف 
می کند که کالاهایی را کــه صادرات آنها را 

باید ممنوع کند؛ بررسی می کند.
همین یک قانون موجب می شــود در حالی 
که بــازرگان از مدت ها قبل بــازار هدف را 
تعیین کرده و کالای مــورد نظر خود جهت 
صــادرات را تولید و قــرارداد صــادرات را 
هم امضا کرده است؛ درســت یک ماه قبل 
از اینکه قصد دارد کالا را صــادر کند؛ دفتر 
مقررات صــادرات و واردات اعلام می کند 
که صادرات این کالا ممنوع اســت؛ طبیعی 
اســت که فعال اقتصادی بازار هــدف را از 
دســت می دهد و همین موجب می شود که 
ما بالاترین رقم صادراتمان ۶۰ میلیارد دلار 

در سال ۹۹ باشد در حالی که کشوری مثل 
امارات ۲۵۴ میلیارد دلار صادرات دارد.

از اینگونه موانع مــا در حوزه های دیگر مثل 
کشــاورزی، صنعت و خدمات هــم داریم؛ 
اگر از جلوی پــای جامعه ایــن گونه موانع 
برداشته شود؛ خود جامعه اشتغال را فراهم 
می کنــد. طبق آمــار مرکــز پژوهش های 
مجلس هشتاد درصد مشاغل توسط بخش 
خصوصی تأمین می شــود و فقط ۲۰ درصد 

مشاغل توسط دولت ایجاد می شود؛
به همین خاطر هــر چقدر که مــا بتوانیم 
اینگونــه موانــع را از پای جامعــه برداریم 
اشــتغال بیشــتری ایجاد می شــود. این 
سیاســت نیازمند صرف هزینه هم نیست؛ 
برداشتن موانع نه تنها هزینه ای برای دولت 
ندارد بلکــه غالباً هزینه هــای اضافی را هم 

حذف می کند.

 این ایراد را برخــی مطرح می کنند 
که در دهه ۶۰ که وضع اقتصادی مردم 
چندان بهتر نبود؛ ما مشــکل فرزند 
آوری نداشــتیم. پس مشکل امروز ما 
فرهنگی است. به نظر شما اصلی ترین 
دلیل عدم اقبال جوانــان به ازدواج و 
فرزندآوری موضوعات اقتصادی است 

یا فرهنگی؟
باید در ابتدا مخاطبین سیاســت گذاری ها 
را مشــخص کنیم؛ این گونه نیست که اگر 
بعد اقتصادی مطرح باشــد بحث فرهنگی 
برای ما بی اهمیت اســت. ما نسبت به دهه 

۶۰ تغییــرات فرهنگــی زیــادی را تجربه 
کردیم؛ امــا توجه کنید کــه در دهه ۶۰ در 
بحث فرهنگ رســانه های رســمی ما مثل 
صدا و سیما هنوز انیمیشن ها و فیلم هایی را 
پخش می کنند که تک فرزندی در آن رواج 
دارد؛ مثل پســر شــجاع، هاچ زنبور عسل، 
حنا دختری در مزرعه و یا انیمیشــن هایی 
را پخش می کنند که اصلًا خانــواده در آن 

وجود ندارد.
این مســائل فرهنگی خیلی مهم است زیرا 
همین موارد موجب الگوسازی می شود. در 
حقیقت موانع فرهنگی ما خود رسانه هایی 

مثل صدا و سیما هستند.
اما در این خصوص کــه در دهه ۶۰ با وجود 
مشکلات اقتصادی نرخ فرزندآوری کاهش 
نیافته بود؛ باید این مسئله را مد نظر داشت 
که عوامل دیگــری در دهــه ۶۰ در میزان 
باروری اثرگذار بوده است؛ به عنوان مثال در 
دهه شصت متراژ خانه ها به گونه ای بود که 
فرزندان بیشتری را خانواده ها می توانستند 
بزرگ کنند. امروز اگر به نقشــه ایران نگاه 
کنیم هر جا که تراکم جمعیت وجود داشته 
باشــد تعداد فرزندان به ازای هــر خانواده 
کمتر اســت. این موضوع نشان می دهد در 
دهه شصت که خانه ها بزرگ بود، خانواده ها 
راحت می توانســتند فرزندان خود را بزرگ 
کنند؛ همچنین ســهم مســکن در ســبد 
هزینه خانــوار هم در ســال ۶۰ کمتر بوده 

است.
اما همان طــور کــه گفتم مــا مخاطبین 

گوناگونی داریــم؛ مخاطبینــی داریم که 
از مشــکل نابــاروری رنج می برنــد مرد؛ 
خانــواده ای داریم که ســقط جنین دارد؛ 
مخاطبی داریم که تک فرزند است؛ هر کدام 
از این ها هم نیازمنــد کار فرهنگی و هم کار 
اقتصادی اســت. ما باید ســهم بندی و این 
موضوعات را شناســایی کنیــم در غیر این 
صورت اگر این سهم بندی به درستی انجام 
نشود و ما ان را به اشــتباه تشخیص دهیم؛ 

درمان مسئله هم اشتباه خواهد بود.
من درمــان را در اصلاح قوانیــن و مقررات 
مربــوط حوزه هــای مختلــف می دانم که 
می تواند در موضوع جمعیت اثرگذار باشد؛ 
مثلًا در در بحث مســکن ما یکی از قوانینی 
که داریم حریم شهری است؛ تعیین حریم 
شــهرها در محدودیت عرضه زمین اثرگذار 
اســت که در نتیجه شــاهد افزایش قیمت 
مسکن و اجاره بها خواهیم بود. طبیعی است 
که اگر جنین قانونی را در نظر داریم با توجه 
به نتایج آن باید آن را اصلاح و یا برای آثارش 

تدابیری بیندیشیم.
بر اســاس پیمایش ها و نگرش هایی که در 
چند سال قبل انجام شد؛ ۸۸ درصد جوانان 
مجرد در ســن ازدواج ما تمایــل به ازدواج 
داشــتند؛ این به لحاظ فرهنگی اســت که 
نشان دهد ما مســائل فرهنگی چندان مانع 
اصلی ازدواج نیســت. از حیث فرزندآوری 
آنچه کــه تحت عنــوان نرخ بــاروری ذکر 
می شود که نرخ باربری ۷/ ۱ درصدی است؛ 
در واقع متوســط فرزندآوری کل دختران 

و زنان اســت یعنی صورت کسر کل موالید 
ثبت شــده در یک سال را نشــان می دهد و 
در مخرج کســر کل زنــان و دختران آورده 
می شــود در حالی که ما از دختران انتظار 

فرزندآوری نداریم.
برای چنین محاســبه ای، در مخرج کسر ما 
اگر تنها زنان متأهل باشــند کــه به آن نرخ 
باوری نکاحی گفته می شود؛ یعنی محاسبه 
تنها زنان متأهل، شاخص دیگری است که 
برای این شــاخص ما در وضع این عدد ۲.۷ 
دهم قرار داریم. این موضوع نشان می دهد 
که دختران مــا اگر ازدواج کننــد تمایل به 
فرزندآوری دارنــد و این ازدواج اســت که 
چالش اصلی برای رشــد جمعیت ماست. 
درست است که نســبت به دهه ۶۰ فرهنگ 

تغییر کرده است.
ایــن را نمی تــوان انــکار کرد امــا عوامل 
اقتصادی اولاً هم نقــش پررنگی دارند؛ ثانیاً 
خیلــی از تغییرات فرهنگــی هم محصول 
شرایط اقتصادی و قوانین و مقررات اشتباه 
اقتصادی تحمیــل شــده اند. مثل همین 
قوانین شهرســازی که آن قدر برخی از این 
قوانین اشتباه اســتمرار پیدا کرده است که 
کم کم و بــه تدریج فرهنگ خــاص خود را 
تحمیل کرده است. اگر در تهران واحدهای 
مسکونی به صورت میانگین ۲۰۰ مترمربع 
بود آیا همچنان خانواده ها به داشتن فرزند 

یا داشتن چندفرزند بی میل بودند؟
در هر صورت اگر در زمینه جمعیت اقتصاد 
منهای فرهنگ یا فرهنگ منهای اقتصاد را 
بررســی کنیم به نتیجه ای نخواهیم رسید. 
اما نکته دیگری که مهم اســت این است که 
برخی افراد مســئله جمعیت را به مســائل 

بزرگ تر از جمعیت گره می زنند.
یکی از خطاهایی که در ایــن زمینه وجود 
دارد؛ ضمــن اینکه مشــکلات فرزند آوری 
را تنها به مشــکلات اقتصادی گره می زنند 
این است که مســئله جمعیت را به مسائل 
بزرگ تر از جمعیت گــره می زنند؛ مثلًا در 
مسئله اشــتغال معتقدند مســئله اشتغال 
کلًا باید حل بشود یا مســئله مسکن کشور 
به صورت کلی باید حل شــود تا فرزندآوری 
بیشتر شــود؛ در حالی که ما معتقد به این 

موضوع نیستیم.
ما معتقدیم که در حوزه اشتغال باید اشتغال 
جوانان حل بشود. مســئله اصلی در حوزه 
مسکن باید برای ما مســئله مسکن جوانان 
باشــد؛ یعنی در هر حوزه ای آن بخشی که 
مربوط به جوانان اســت باید مورد بررسی و 

چاره جویی باشد.

وانه ساختمان به ۲ ماه کاهش زمان صدور پر

اشتغال زایی تنها راه استفاده از پنجره جمعیتی

یک سوم جمعیت ایران تا ۱۴۳۰ سالمند می شود
خریدار   استاد جمعیت شناسی دانشگاه 
علامــه طباطبایی با بیان اینکه یک ســوم 
از جمعیت ایران تا ســال ۱۴۳۰ در سنین 
سالمندی قرار می گیرد، گفت: اکنون باید از 

فرصت پنجره جمعیتی استفاده شود.
محمود مشفق با اشاره به تحولات جمعیتی 
در کشور افزود: نرخ رشــد جمعیت برابر با 
۰.۸ درصد بوده و پیش بینی شده است؛ این 
نرخ رشد تا سال ۱۴۱۵ به حدود ۰.۳ درصد 
کاهش یابد. دلیل کاهش نرخ رشد جمعیت 
را نیز می توان دو عامل تــداوم باروری زیر 
ســطح جانشــینی و انباشــتگی تدریجی 

جمعیت در سنین سالمندی برشمرد. 
وی توضیح داد: به طور کلی ســاختار سنی 
جمعیت در حــال تغییر و تحول اســت؛ به 
این معنــا که حجم جمعیــت گروه های زیر 
۱۵ ســال رو به کاهش و در مقابل جمعیت 
میانسال و سالمند کشــور در حال افزایش 
اســت. اکنون تعداد زیادی از جمعیت ایران 
در ســن کار و فعالیت و نیروی ارزشــمندی 
برای تحرک اقتصادی، اشتغال و تولید دانش 
بنیان محسوب می شــوند. مشفق ادامه داد: 

براساس سرشــماری ها و نتایج گزارش های 
مراکز آمار نیز ۱۰ درصد از جمعیت کشــور، 
۶۰ ســال به بالا و ۶ درصد ۶۵ ساله و بیشتر 
است؛ )براســاس آخرین سرشــماری سال 
۱۳۹۵( پیش بینی ها حاکی است که تا سال 
۱۴۳۰ جمعیت ۶۵ ســال به بــالا در جامعه 
ایران به حــدود ۲۳ درصــد از جمعیت کل 
کشور رسیده و این یعنی یک سوم جمعیت 
ایران تا سال ۱۴۳۰ سالمند خواهد بود. این 
استاد جمعیت شناسی با بیان اینکه براساس 
معیار درصــد جمعیت ۶۵ ســاله و بیش تر، 
نزدیک بــه یک چهارم از جمعیــت ایران در 
ســنین بالای ۶۵ ســال قرار خواهد گرفت، 
افزود: از منظر میــزان بــاروری نیز اکنون 
میزان باروری کل کشور زیر سطح جانشینی 
اســت و با وجود تغییر جهت سیاســت های 
جمعیتی تغییر چشمگیری در نرخ زاد و ولد 

مشاهده نمی شود. 
مشفق با اشاره به تداوم روند باروری در ایران 
تاکید کرد: ادامه ایــن وضعیت از یک طرف 
سبب افزایش جمعیت ســالمند و از طرف 
دیگر موجب کاهش ورودی های جمعیتی 

در سن کار شده و این مساله عدم تعادل در 
ساختار جمعیتی کشــور را به دنبال خواهد 
داشــت. وی تصریح کرد: شرایط اقتصادی 
کشور نیز فرصت استفاده از پنجره جمعیتی 
را کاهش داده و ظرفیت های اقتصادی موثر 
برای بهره برداری از ایــن فرصت را محدود 
کرده است؛ همچنین شرایط حیات و بقای 
خانــواده از نظر تامین نیازهای زیســتی با 

مشکل روبرو است.  
این تحلیلگر مســائل جمعیت با اشاره به ۲ 
راهکار اظهارداشت: با توجه به ضرورت های 

زیســتی و کارکردی خانواده، زیر ســاخت 
اقتصــادی این نهــاد مهــم اجتماعی باید 
مهیا شــود؛ عدم توجه به نیازهای اساسی 
و زیرســاختی و پرداختن به مسائل آرمانی 
مشــکل آفرین خواهــد شــد همچنیــن 
دشواری های اقتصادی بر پایداری ساختار 

خانواده هم تاثیر گذاشته است. 
مشــفق با تاکید بر ضــرورت اســتفاده از 
فرصت پنجره جمعیتی در کشــور افزود: از 
طریق ایجاد فرصت های شــغلی مناسب و 
آموزش های کیفی برای اشتغال زایی سریع 

می توان از این فرصت استفاده کرد.
مقام معظم رهبری شــعار ســال ۱۴۰۱ را 
تولید، دانــش بنیان و اشــتغال نام گذاری 
فرمودند و تنها راه استفاده از فرصت پنجره 

جمعیتی عملی کردن همین شعار است
 مقام معظم رهبری شــعار ســال ۱۴۰۱ را 
تولید، دانــش بنیان و اشــتغال نام گذاری 
فرمودنــد و تنهــا راه اســتفاده از پنجــره 
جمعیتی عملی کردن همین شــعار است 
بنابراین مســئولان باید اهمیت این شعار را 

در عمل درک کنند.

وی تاکید کرد: بهبود بنیان های تولید ملی 
نه تنها مشــکلات اقتصادی کشــور را حل 
می کند که مســاله بیکاری را نیز برطرف و 
موجبات اســتفاده از مهمتریــن ظرفیت 
کشــور یعنی نیــروی کار واقــع در پنجره 

جمعیتی را  نیز فراهم خواهد کرد. 
اســتاد جمعیت شناسی دانشــگاه علامه 
طباطبایی افزود: باید از ایــن فرصت برای 
حمایت از خانواده بهــره گرفته و در صورت 
غفلت از ایــن دو رویکرد، فرصــت پنجره 
جمعیتی از بیــن خواهد رفت و بی شــک 
وضعیت جمعیتی ایران در سال های آتی به 

مراتب وخیم تر خواهد شد.
به گــزارش ایرنا، یــک جامعه  بــا حداقل 
۷۰ درصــد از جمعیت در بازه ســنی ۱۵ تا 
۶۴ سال )ســنین کار و فعالیت( اصطلاحا 
در فرصت پنجره جمعیت تعریف می شود. 
به عبــارت دیگر پنجــره جمعیت فرصتی 
برای اصلاح ســاختارهای جمعیتی، رشد 
و پیشــرفت علمی و اقتصادی است که در 
صورت عدم اســتفاده می تواند خود به یک 

تهدید بدل شود.
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 ورمزیار: 
مجیدی اسیر بیانیه نویسان نشد

 پیشکسوت باشگاه استقلال با بیان اینکه مجموعه این باشگاه در فصل 
جاری به خوبی مقابل حواشی ایســتاد گفت: این مهم در کنار ساختار 

دفاعی منسجم، قهرمانی استقلال در لیگ برتر را رقم زد.
صادق ورمزیار اظهار داشت: قهرمانی اســتقلال سه ضلع مهم داشت. 
مدیریت کارآمد و در راس آن مصطفی آجورلــو، کادرفنی قوی با تفکر 
فرهاد مجیــدی و بازیکنان، مثلث موفقیت قهرمانی اســتقلال در این 
فصل را تشــکیل دادند. کســب چهارمیــن قهرمانــی در لیگ بدون 
هماهنگی این ســه ضلع امکان پذیــر نبود و این بــرای یک مجموعه 
ورزشی بسیار مهم و حیاتی است. استقلال ســال ها از حاشیه و نوسان 
مدیریتی رنج می برد اما امســال شــرایط خوبی داشــت. شرایطی که 
موجب شد تا شــاهد یکی از بهترین عملکردهای این تیم در لیگ برتر 

باشیم. 
وی ادامــه داد: در راس مدیریت این تیم شــخصیتی بــه نام مصطفی 
آجورلو حضور داشت که از تجربه خود در راه موفقیت استقلال استفاده 
کرد. وی تعامل خوبی را با مجموعه تیم و باشــگاه داشــت و توانســت 
درآمدزایی لازم را نیز انجام دهد. اســتقلال در لیگ بیســت و یکم به 
نسبت سال های گذشته مشکلات کمتری را تجربه کرد. وی همچنین 
خود را از حاشیه دور نگه داشت و به دنبال کار رسانه ای یا مصاحبه نبود. 
پیشکسوت استقلال در زمینه نقش کادر فنی، گفت: مهمترین مساله 
استقلال در سال های گذشته گرفتار شدن در حاشیه بود که مجیدی با 
درایت خود از آن گذر کرد. او اسیر بیانیه نویسان نشد و تمرکز را بر روی 
موفقیت تیم گذاشت. این تیم نیز توسط مجیدی بسته شد تا در نهایت 
به قهرمانی برسد. تیمی متشــکل از جوانان و باتجربه ها بود که عملکرد 
آنان برای قهرمانی اســتقلال بی نظیر بود. بســیاری منتظر لغزش تیم 
بودند اما اســتقلال همچنان بودن باخت به دنبال یک رکورد جاودانه 

است. 

بازیکن سال های دور تیم فوتبال استقلال در زمینه نقش بازیکنان این 
تیم، گفت: استقلال ساختار دفاعی بسیار خوبی داشت که این ساختار 
را قائم به شخص می دانســتند اما اینگونه نبود. با رفتن ۲ بازیکن اصلی 
خط دفاعی، اســتقلال همچنان یکی از بهترین خطوط دفاعی را دارد 
و به دنبال رکوردی عالی در لیگ اســت. این تیم همچنین در خطوط 
دیگر عملکرد چشمگیری داشــته و اکنون نیز بهترین تفاضل گل را در 

میان تمام تیم های لیگ برتری دارد. 
ورمزیار درباره ادامه فعالیت مجیدی در اســتقلال، گفت: استقلال بعد 
از سال ها توانست به ســلطه رقیب بر لیگ برتر پایان دهد و این نشان از 
کار بزرگ مجیدی دارد. او مربی آینده داری اســت. البته مربیگری در 

استقلال خود یک افتخار بزرگ برای هر فردی به شمار می رود.

دادستان مرکز آذربایجان شرقی:
عوامل اصلی اخلال در نظم بازی تراکتور و 

پرسپولیس دستگیر شدند
دادستان مرکز استان آذربایجان شــرقی از دستگیری برخی از عوامل 

اصلی اخلال در نظم بازی تراکتور و پرسپولیس خبر داد.
به گزارش مرکز رســانه قــوه قضاییه، بابــک محبوب علیلــو درباره 
دســتگیری برخی از اخلال کنندگان نظم بازی تراکتور و پرسپولیس 
افزود: قبل از شــروع و حین بــازی، تعدادی از عوامــل اصلی تحریک 
کننده و اخلال در نظم بازی دستگیر شده اند و موضوع در حال پیگیری 

است.
وی افزود: دســتورهای لازم برای شناســایی دیگر افــراد محرک که 
مرتکب رفتارهای مجرمانه شــده اند صادر شده و تحت تعقیب کیفری 

قرار خواهند گرفت.
علیلو اضافــه کرد: علل بــروز رفتارهای نابهنجار اجتماعــی به ویژه از 
سوی عده ای تماشــاگر نما و همین طور بازیکنان از سوی دستگاه های 
مســئول، رصد و پیگیری و ریشه یابی می شــود؛ همه تماشاگران غیر 
از معدودی تماشــاگرنما بدون توجه به حواشــی، رفتار مناسب و قابل 

تحسین داشتند و نظم و انضباط در محل ورزشگاه رعایت شده است.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز اســتان آذربایجان شرقی خاطرنشان 
کرد: امنیت خط قرمز دســتگاه قضایی است و با اخلال کنندگان نظم و 
امنیت اجتماعی و عمومی با قاطعیت و جدیت و رعایت مقررات قانونی 

برخورد شده و در این خصوص اغماض نخواهد شد.
جمعه ۳۰ اردیبهشــت ۱۴۰۱، بازی دو تیم تراکتور و پرســپولیس در 
دقیقه ۷۰ با توجه به اتفاقات رخ داده در اســتادیوم یــادگار امام تبریز، 

نیمه کاره ماند.

باشگاه پیکان: 
برخی باشگاه ها بازیکنان جوان ما را اغفال می کنند

 باشگاه پیکان به مذاکره چند باشگاه  با بازیکنان جوانش واکنش نشان 
داد. باشــگاه پیکان در خصوص مذاکره غیرقانونی نماینده های برخی 
تیم های لیگ برتری بــا بازیکنانی که با پیکان قــرارداد دارند، با صدور 

اطلاعیه ای واکنش نشان داد.
در ایــن اطلاعیه آمده اســت: متاســفانه با نزدیک شــدن بــه پایان 
رقابت های لیگ برتــر فوتبال، نمایندگان برخی باشــگاه ها در اقدامی 
کاملا غیرحرفــه ای و غیراخلاقی بــا بازیکنان تحت قــرارداد پیکان 
مذاکراتی را انجام داده و با پیشنهادهای واهی و اغواکننده در پی اغفال 
نفرات جوان و آینده دار این باشــگاه هستند.این اتفاق در حالی رخ داده 
که بدیهی اســت در فضای حرفه ای فوتبال و با توجه به اینکه همچنان 
دو هفته به پایــان رقابت های لیگ برتــر باقی مانده اســت، مذاکره با 
بازیکنان تحت قرارداد یک باشــگاه اقدامی غیرقانونــی و قابل پیگرد 
اســت.از این رو از افرادی که با این نوع اقدامات ناپسند، مقاصد شومی 
را در فضای فوتبال دنبال می کنند، می خواهیم برای رسیدن به اهداف 
خود، اخلاق حرفــه ای را زیر پا نگذارند کــه در غیراینصورت مجبور به 
افشاگری درباره نام باشــگاه های مورد نظر و همچنین ثبت شکایت در 

دستگاه های قضایی فوتبال خواهیم بود.

لیگ

یک رســانه پرتغالی اعلام کرد مهدی طارمی مهاجم 
ایرانی پورتو فصل آینده هــم در این تیم حضور خواهد 

داشت.
 مهدی طارمی مهاجم تیم ملی ایران فصل گذشــته و 
با عقد قرارداد چهار ســاله به تیم فوتبال پورتو پیوست 
و امســال دومین فصل حضورش در این تیم را سپری 

می کند.
با توجه به درخشــش طارمی در ایــن دو فصل، بارها 
صحبت از توجه دیگر تیم های اروپایی مثل آث میلان، 

آرســنال و… به این مهاجم به میان آمد. از 
آنجا کــه پورتو در بازار نقــل و انتقالات اروپا 
یکی از تیم های فعال اســت، انتظار می رفت 
مهاجم ایــران هم از همین کانــال به تیمی 

بزرگ تر ترانسفر شود.
بازیکنانی نظیر »الکس تلس«، »خســوس 
کرونا« و »ســرجیو اولــوی را« در همین دو 

فصل از پورتو راهی منچســتریونایتد، ســویا اسپانیا و 
آاس رم ایتالیا شدند. ترانسفر موفق دیگر باشگاه پورتو، 

انتقال »لوئیس دیاز« به لیورپول در زمستان 
بود و نشان داد اســتعدادیاب های تیم های 
بزرگ اروپا لیگ پرتغــال و تیم پورتو را با ذره 

بین دنبال می کنند.
این مــوارد در کنــار درخشــش طارمی و 
توانایی گلزنی و پــاس گل او امیدواری ها را 
برای حضــور او در لیگی بزرگ تــر از پرتغال 
افزایش داده بود. با این حال با اعــلام روزنامه »ابولا« 
پرتغال در شــماره روز شــنبه خود خبر داد طارمی در 

فصل ۲۳-۲۰۲۲ هم در پورتو ماندنی اســت و سومین 
سال حضورش در این تیم را تجربه خواهد کرد. ابولا به 
دلیل اهمیت این خبر آن را حتی روی اخبار روی جلد 
خود قرار داده اســت.کار طارمی در این فصل از فوتبال 
پرتغال فردا و با انجام دیدار فینال مقابل توندلا به پایان 
می رســد. پورتو در لیــگ پرتغال به عنــوان قهرمانی 
رسید و طارمی با ۲۰ گل و ۱۲ پاس گل، بهترین بازیکن 
پورتو و تاثیرگذارترین بازیکن پرتغال شد. او می تواند 

آمار خود را در دیدار فینال جام حذفی بهبود ببخشد.

مالک باشگاه هال سیتی با رد اخبار مربوط به بازگشت 
مهاجم ایرانی تیمش به فنرباغچه ترکیه، گفت: اللهیار 
صیادمنش تکه ای از جواهر مــن و محمد صلاح آینده 
اســت. »آجون ایلیکالی« مالک باشگاه هال سیتی در 
تازه ترین گفتگوی خود حمایت بی سابقه ای از اللهیار 
صیادمنش داشت و به تمجید از مهاجم ایرانی تیمش 

پرداخت. به گفته مالک هال سیتی، صیادمنش در این 
باشگاه ماندنی اســت و اخبار مطبوعات ترکیه مبنی بر 

بازگرداندن او به باشگاه فنرباغچه صحت ندارد.
آجون گفــت: اللهیار تکه ای از جواهرات من اســت. او 
جواهر ما است. او بســیار با استعداد و در حال پیشرفت 
است.وی ادعای سابق خود درباره صیادمنش را تکرار 

کرد و افزود: قبلًا گفته بودم که فکر می کنم صیادمنش 
می تواند محمد صلاح جدید باشــد. نمی گویم او الان 

این طور است اما در آینده می تواند محمد صلاح باشد.
مالک باشگاه هال ســیتی از توانایی های مهاجم ایرانی 
تیمش تمجید کرد و گفت: وقتی بــه زمین بازی نگاه 
می کنید، کسی را می بینید که سریع تر از هر بازیکنی 

حرکت می کند، مثــل پلی استیشــن بازیکنی وجود 
دارد که سریع تر از بقیه می دود و شــما او را در بهترین 
پســت قرار می دهید. برای من، اللهیار همان بازیکن 
است.آجون یادآور شــد: البته که او باید پیشرفت کند 
اما وقتی به هوادارانمــان نگاه می کنم، او را تشــویق 

می کنند و انگیزه می دهند.

لژیونر

لژیونر

خریدار    در ترکیب منتخب هفته بیست 
و هشتم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران 
۲ نماینده اســتان کرمان حضور درخشانی 
داشتند. بیست و هشتمین هفته رقابت های 
لیگ برتر فوتبال ایران بــا با برگزاری هفت 
دیدار بــه اتمام رســید. جدال پرحاشــیه 
تراکتور و پرسپولیس نیمه تمام ماند تا نتوان 
قضاوت درستی نسبت به آن داشت. در این 
هفته ۱۴ گل رد و بدل شــد. سه تیم میزبان 
و ســه تیم میهمان به برتری دست یافتند و 
فقط یک مســابقه برنده نداشت.در ترکیب 
منتخب هفته شــاهد حضــور نمایندگان 
هفت تیم هستیم. مس رفسنجان و گل گهر 
ســیرجان هریک ســه نماینده در ترکیب 
منتخب دارند و گوی سبقت را از بقیه تیم ها 
ربوده اند. سپاهان هم با ۲ سهمیه در جایگاه 
بعدی اســت. ســرخابی های پایتخت اما 

سهمی در ترکیب منتخب ندارند.

دروازه بان:
فایز الرشیدی)مس رفسنجان(:

ســرانجام یک نمایش اســتاندارد و بدون 
اشتباه از دروازه بان عمانی مس در این فصل 
دیدیم. فایز در هفته ای کــه گلرها نمایش 
متوسطی داشــتند موفق شد دروازه خود را 
در آبادان بسته نگه دارد و تیمش را در مسیر 

رسیدن به سه امتیاز کمک کند.

مدافعان:
 رامتین سلیمان زاده)آلومینیوم 
اراک(، محمد قریشی)ذوب آهن( 

دانیال اسماعیلی فر)سپاهان(:
رامتین ســلیمان زاده در ۲ فصل اخیر و در 
لیگ برتر فوتبال ایــران مدافعی فوق العاده 
کم اشتباه اســت. او در بازی برابر استقلال 

نیز به ایــن روند ایده آل ادامــه داد و مقابل 
حملات زمینی و هوایی اســتقلال خصوصا 
در دقایــق پایانی بدون اشــتباه ایســتاد 
و تیمــش را به یــک امتیاز ارزشــمند در 

ورزشگاه آزادی رساند.
محمد قریشی در شیراز ســتاره ذوب آهن 
و بلای جام فجــر بود. این مدافع باســابقه 
هم تک گل بازی را به ثمر رســاند و در امور 
زدفاعی بــه همــراه هم تیمی هایش مقابل 
نماینده شیراز ایستاد تا فجر یک قدم دیگر 

به سقوط نزدیک شود.
و دانیال اســماعیلی فر. یــک مرتبه دیگر 
دانیال توانایی بالایش در امور تهاجمی را به 
رخ حریفان کشــید و با نفوذهایش یک گل 
به ثمر رساند و بارها بازیکنان شهرخودرو را 

در سمت چپ آزار داد. اسماعیلی فر معمولا 
در اینگونه بازی ها مقابل تیم هایی که امکان 
ایجــاد موقعیت زیاد ندارند، ترســناک تر و 

خطرناک تر می شود.

هافبک ها: 
 محمد کریمی)سپاهان(

 آیاندا پاتوسی)فولاد(، سعید صادقی 
)گل گهر( ایوب کلانتری)نساجی(:

هم یــک گل زد و هم یک پــاس گل داد تا 
شــکی در حضورش در ترکیــب منتخب 
وجود نداشــته باشــد. از محمــد کریمی 
صحبت می کنیــم. هافبکــی خوش فکر و 
توانمند که بــه خوبی مقابل شــهرخودرو 
عمل کــرد و به نوعی ســتاره تیــم محرم 

نویدکیا بود.آیاندا پاتوســی اگر از نظر بدنی 
آماده باشد می تواند به هر تیمی ضربه بزند 
و هر حریفی را به ســتوه بیاورد. او این بار در 
جدال با هوادار، نمایش دل انگیزی داشــت 
و یک گل زیبــا از روی ضربه ایســتگاهی 
به ثمر رساند تا اثر مهمی در پیروزی تیمش 
داشته باشــد.و بازهم سعید صادقی. حضور 
او در ترکیب منتخب هفته تکراری شــده 
اســت. وینگر خوش تکنیــک گل گهر یک 
مرتبه دیگر با پاس  گل هایــش به تیم امیر 
قلعه نویــی در رســیدن به پیــروزی یاری 
رساند. هر ۲ گل تیم سیرجانی با پاس های 
صادقی زده شــد.صادقی اما تنها بازیکن ۲ 
پاس گله ی این هفته نبود. ایوب کلانتری، 
هافبک باتجربه نساجی ارســال کننده هر 

۲ پاس گل نســاجی در این مســابقه بود. 
نســاجی با ۲ پاس گل ایوب از باخت مقابل 

هوادار به یک برد رسید.

مهاجمان: 
گادوین منشا)مس رفسنجان( 

مرتضی تبریزی)گل گهر(، کی روش 
استنلی)گل گهر(:

منشــا را باید آقای گل لیگ بیســت و یکم 
قلمــداد کنیــم. مهاجم نیجریــه ای مس 
رفســنجان وقتی بازی با صنعت نفت گره 
خورده بود و می رفت که با نتیجه مســاوی 
به اتمام برســد بــا یک ضربه ایســتگاهی 
تماشــایی ورق را برگردانــد و تیم محمد 

ربیعی را به بردی ارزشمند در آبادان رساند.
مرتضی تبریزی در لیگ بیســت و یکم احیا 
شده است و شــمایی از آن مرتضی تبریزیِ 
ذوب آهن را بار دیگــر می بینیم. او در هفته 
بیســت و هشــتم زننده یکــی از گل های 
تیمش به نفت مسجدســلیمان بود. و دیگر 
گل نیز به وسیله کی روش استنلی زده شد. 
مهاجم کهنــه کار و بلندبــالای گل گهر با 
شــم بالای گلزنی اش کمک کرد خیلی زود 
نســخه ی تیم محمدرضا مهاجری بســته 

شود.

سرمربی: 
محمد ربیعی)مس رفسنجان(:

محمد ربیعــی پس از باخت در شــهرآورد 
کرمان، بازگشــت خوبی داشت و موفق شد 
در آبادان، صنعت نفتِ این شــهر را با ۲ گل 
شکســت دهد و تیمش را به مسیر درست 
بازگرداند. به جز او امیــر قلعه نویی، محرم 
نویدکیا و مهدی تارتار نیــز بردهای جالب 

توجهی را به دست آوردند.

طارمی در پورتو ماندنی شد

صیادمنش جواهر ما و محمدصلاح آینده است

مهدی مرتضویــان    تیم ملــی فوتبال 
ایران کــه خود را بــرای حضــور در کانادا 
آمــاده می کند با تغییراتی راهی این ســفر 
خواهد شــد که مهمترین آن حذف مربی 
پرســپولیس و حضــور احتمالی دوســت 

قدیمی وی خواهد بود.
تیم ملــی فوتبال ایــران در حالــی برای 
برگزاری بازی دوستانه با تیم ملی کانادا در 
بامداد ۱۶ خرداد مــاه برنامه ریزی می کند 
که طبق اعلام فدراســیون کانــادا ۵۰ نفر 
می توانند مســافر ونکوور بــرای این بازی 

باشند.
فدراســیون فوتبال ایران نیز لیست اسامی 
افرادی را که می توانند در این ســفر همراه 
تیم ملی ایران باشــند آماده کرده است تا با 
نظر دراگان اســکوچیچ برای انجــام امور 

اداری مربوط به صدور روادید اقدام شود.

خط قرمز روی اسم آقا کریم
فدراســیون فوتبال ایــران در حالی برای 
دریافــت روادید کاروان تیم ملــی ایران به 
ســفارت کانــادا در اســتانبول ترکیه نامه 
نگاری کرده اســت که در لیست اعلام شده 

خبری از اسم کریم باقری نیست.
دراگان اسکوچیچ ســرمربی تیم ملی ایران 
به همراه مســئولان اجرایی فدراســیون 
فوتبال بــا توجه به صعود تیــم ملی به جام 
جهانی ۲۰۲۲ با حضور همزمان کریم باقری 
در پرسپولیس و تیم ملی مخالفت کرده اند. 
از این رو اسم کریم باقری از جمع دستیاران 
اسکوچیچ خارج شده است و او به طور قطع 

در ســفر به کانادا همراه ملی پوشان نخواهد 
بود.

خداداد مربی جدید تیم ملی؟
از سوی دیگر میرشــاد ماجدی سرپرست 
فدراسیون فوتبال با نظر مثبت کادر اجرایی 
و فنی تیــم ملی ایــران با حضــور خداداد 
عزیزی در کادر فنی تیم ملی ایران در ســفر 
به کانادا موافقت کرده است. مهاجم پیشین 
تیم ملی ایران در لیست فدراسیون فوتبال 
ایران برای دریافت روادید قرار گرفته است 
تا شایعه احتمال جانشینی همیشگی او به 

جای کریم باقری مطرح شود.

عضو هیأت رئیسه در سفر بزرگ
بهــرام رضائیــان عضــو هیــأت رئیســه 
فدراســیون فوتبال مســافر قطعی سفر به 
کانادا اســت. همچنین میرشــاد ماجدی 
سرپرست فدراســیون نیز احتمال می رود 
در جمع مسافران باشــد اما هنوز هیچ چیز 
قطعی نشده اســت. فدراســیون کانادا در 
قرارداد خود خواستار حضور بالاترین مقام 
فدراســیون برای امکان توســعه همکاری 
شــده اســت. از این رو ماجــدی احتمال 
می رود در ســفر به کانادا همراه ملی پوشان 

باشد.

5۰ نفر نه کمتر نه بیشتر
کاروان تیم ملی ایران نوروز ۱۴۰۱ آخرین 
سفر برون مرزی خود به کشور کره جنوبی 
را با ۵۹ نفــر انجام داد تا بــا کمترین تعداد 

نفرات برای این ســفر چمدان های خود را 
ببندند. با این حال ســفر به کانادا باز هم با 
تعداد کمتری مســافر همــراه خواهد بود. 
فدراســیون کانادا تنها برای ۵۰ نفر حاضر 
است روادید ورود به خاک این کشور را صادر 
کند که در بین آنها با توجه به اهمیت ســفر 
و حاشیه های احتمالی تعدادی از نیروهای 
حراست فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش 

حضور خواهند داشت.

اردوی کوتاه ترکیه برای ویزا
سفارت کانادا در ایران همچنان در تعطیلی 
است تا کاروان تیم ملی فوتبال برای دریافت 
روادید خود بــه اســتانبول ترکیه معرفی 
شــوند. طبق قوانین جاری مربوط به صدور 
ویزا نیاز به انگشــت نگاری از تمامی افرادی 
اســت که قصد ورود به خاک این کشــور را 
دارنــد. از این رو فدراســیون فوتبال مینی 
کمپی را برای سفر به استانبول برنامه ریزی 
کرده اســت تا اســکوچیچ بتواند شاگردان 

خود را سه جلسه در استانبول تمرین دهد.
فدراســیون فوتبال ایــران در دو مرحله با 
همتای کانادایــی خود در خصــوص بروز 
برخی حاشــیه های غیر ورزشــی با توجه 
به اتفاقات چند ســال اخیر در کشور کانادا 
ابراز نگرانی کرد تا حضــور کاروان ایران را 
تحت تأثیر قرار دهد. در این نامه فدراسیون 
فوتبال ایران با توجــه به بندهای مندرج در 
قرارداد خواســتار جدیت عوامــل اجرایی 
فدراســیون میزبــان در برگــزاری بازی با 
فضایی کاملًا ورزشی شــده اند. فدراسیون 

ایران اعلام کرده است مقابل هرگونه تجمع 
سیاســی در زمان حضــور کاروان ایران در 
ونکوور گرفته شــود و باید ضمانت لازم در 

این خصوص داده شود.
در قرارداد مربوط به برگــزاری این دیدار، 
کشــور میزبان تعهد کامل داده اســت که 
اجــازه هیچ گونه رفتار سیاســی به صورت 
رسمی و برنامه ریزی شــده را نخواهد داد. با 
این حال فدراســیون فوتبال ایران منتظر 
پاسخ رســمی همتای خود اســت تا از این 

موضوع اطمینان حاصل کند.

پاسخ صریح کانادا رسید
فدراسیون کانادا در پاسخ به نامه فدراسیون 
فوتبال ایــران اعلام کرده اســت به عنوان 
نهادی مســتقل، قرارداد برگــزاری بازی 
تدارکاتــی با ایــران را امضا کرده اســت و 
ضمانت کامل برای برگــزاری این دیدار را 

بدون دخالت های سیاسی خواهد داد.

تشکر در نامه دوم
نامه دوم فدراســیون ایران به کانادا شامل 

تشکر از پاسخ این فدراســیون و همچنین 
اشاره به میزبانی این کشــور در رقابت های 
جام جهانی ۲۰۲۶ دارد. در بخشــی از این 
نامه آمده اســت فدراســیون فوتبال کانادا 
به عنوان نهادی مســتقل مورد تأیید است 
و انتظاری جــز حفظ شــفافیت و تعهد به 
قرارداد امضا شــده از کشــوری که یکی از 
میزبانان جام جهانی ۲۰۲۶ فوتبال خواهد 

بود، نمی رفت.

فسخ با شرایط خیلی خاص
در قرارداد امضا شــده بین فدراسیون های 
فوتبــال ایران و کانــادا تنهــا در صورتیکه 
اتفاقات غیــر قابل پیش بینــی و »فورس 
ماژور« رقم بخورد بــازی دو تیم بدون هیچ 
گونه پرداخت غرامتی لغو می شــود در غیر 
این صورت هر طرف بــه تعهدات خود عمل 
نکند محکوم به پرداخت غرامت می شــود. 
البته مبلــغ غرامت در قــرارداد به صراحت 
تعیین نشــده اســت چرا که میزان غرامت 
به مقدار خســارت هر طرف بستگی خواهد 

داشت.

جزئیات کامل سفر ایران به کانادا

وی نام مربی پرسپولیس  خط قرمز ر



انتخاب موزه بانک ملی ایران به عنوان موزه 
برگزیده دولتی

موزه بانک ملیّ ایران در میان موزه های کشــور به عنوان موزه برتر سال 
۱۴۰۰ از ســوی کمیته ملی موزه های ایران )ایکوم( انتخاب و معرفی 

شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران،موزه های برتر کشور ، در آیین 
پانزدهمین دوره از روز جهانی موزه که هر ســاله توسط نماینده ایکوم 
در ۲۸ اردیبهشــت ماه در ایران  برگزار می شــود، توسط هیات داوران 
در چهار بخش موزه های خصوصی و دولتی کوچک، متوســط و بزرگ 

انتخاب و جوایزی به آنها اهدا می شود.
هیات داوران در این دوره ، مــوزه بانک ملیّ ایران را در شــاخص های 
پژوهش، اعمال اســتانداردهای فنی و توســعه فیزیکی به عنوان موزه 
برگزیده  و برتر در میان موزه های دولتی متوســط کشور انتخاب و در 
شاخص های معرفی ،گردآوری ،توسعه مدیریت و بازدید با کسب رتبه 
دوم و در شاخص آموزش با اخذ رتبه سوم ،معرفی و از عملکرد این موزه 

تقدیر کردند.
گفتنی اســت موزه بانک ملی ایران، در دوازدهمین دوره نیز  در بخش 
»کــودک و نوجوان« به جهت اقدامات انجام شــده در شــاخصه های 

مختلف  از نظر هیات داوران به عنوان موزه برتر معرفی شده بود.
لازم به ذکر است این موزه در سال های ۹۶ و ۹۷ نیز به عنوان موزه برتر 

برگزیده شد.
همچنین گردآوری، تألیــف و چاپ کتاب »گنجینه مــوزه بانک ملّی 
ایران« و کتاب »مجموعه ســکه های ساســانی« نیز از دیگر اقدامات 

چشمگیر و ماندگار موزه بانک ملیّ ایران بوده است.

وابط عمومی بانک دی منصوب شد رئیس اداره ر
علیرضا قیطاســی، مدیرعامل بانــک دی، با 
صدور حکمی، رئیــس اداره روابط عمومی این 

بانک را منصوب کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک دی؛ در جلسه ای 
که با حضور مدیرعامل، رییــس و نایب رییس 
هیئت مدیره و مدیر امور سرمایه انسانی بانک 
برگزار شــد، فرشــید عبادی به عنوان رئیس 

اداره روابط عمومی بانک دی معرفی شد.
 قیطاسی همچنین از زحمات امیر لعلی در دوره تصدی این مسئولیت 

قدردانی کرد.
فرشید عبادی که دانش آموخته رشته علوم سیاسی است، با بیش از ۱۵ 
سال سابقه فعالیت رســانه ای و مطبوعاتی ، در سالهای اخیر به عنوان 
خبرنگار تخصصی پولی و بانکی در شبکه خبر و خبرگزاری صداوسیما 

فعال بوده است.

وابط عمومی بانک سپه در نهمین  درخشش ر
وابط عمومی جشنواره ستارگان ر

اداره کل روابط عمومی و مدیریت برند بانک ســپه در نهمین جشنواره 
ســتارگان روابط عمومی ،موفق به دریافت لوح ســپاس »ستاره ملی 

روابط عمومی« شد
پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه: اداره کل روابط عمومــی و مدیریت 
برند بانک سپه در نهمین جشنواره ســتارگان روابط عمومی ،موفق به 

دریافت لوح سپاس »ستاره ملی روابط عمومی« شد.
همزمان با فرا رســیدن ۲۷ اردیبهشــت مــاه و گرامی داشــت هفته 
ارتباطات و روابط  عمومی، جشنواره ســتارگان روابط عمومی و تقدیر 
از روابط عمومی های برتر ســازمان ها و نهادها، عصر روز سه شنبه ۲۷ 

اردیبهشت ماه در مرکز همایش های صداوسیما برگزار شد.
در این مراســم از اداره کل روابط عمومی و مدیریت برند بانک ســپه به 
عنوان روابط عمومی برتر با اهدای لوح سپاس و تندیس ،تقدیر به عمل 

آمد.
در لوح تقدیــراداره کل روابط عمومی و مدیریت برند بانک ســپه که به 
امضای رئیس جشــنواره ســتارگان روابط عمومی ایران رسیده، آمده 

است؛
»حرکت رو به تکامل و تعالی  روابط عمومی در جمهوری اسلامی ایران، 
مرهون تلاش و اهتمام روابط عمومی هایی اســت که چون ســتاره ای 
درخشان در آسمان روابط عمومی کشور درخشــیده اند و ارزش های 

ارتباطی و مردمی روابط عمومی را ترویج و توسعه داده اند.
بر این اســاس و با عنایت به رأی هیأت داوران و درخشــش آن روابط 
عمومی در عرصه های مختلف و کســب شایســتگی لازم برای اطلاق 
عنوان »ســتاره روابط عمومی«، به این وسیله لوح سپاس »ستاره ملی 

روابط عمومی« در سال ۱۴۰۰، به آن روابط عمومی اعطاء می شود.

سرپرست بانک سینا در افتتاح شعبه بندر شهید رجایی:
وازه تجارت جهانی وم استفاده از ظرفیت های در لز

سرپرست بانک ســینا در مراسم افتتاح شعبه 
این بانک در بندر شــهید رجایی لزوم تلاش در 
جهت حمایت از تولید با اســتفاده از ظرفیت 
های دروازه تجارت جهانــی را مورد تاکید قرار 

داد.
به گزارش روابــط عمومی بانک ســینا، دکتر 
صفایی مزید در مراســم افتتاح این شــعبه با 
اشاره به اینکه بندر شهید رجایی یکی از مهمترین بنادر کشور محسوب 
می شــود، گفت: منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی مسیر حمل 
و نقل بین المللی با ویژگی های منحصر بفردی اســت که ضمن مبادله 
با بندرهای معروف بین المللی تقریباً نیمــی از تجارت ایران را به عهده 
دارد و افتتاح شعبه بانک ســینا در این منطقه می تواند دستاوردهای 

مطلوبی به همراه داشته باشد.
وی افزود: ضروری است همکاران از امکانات بالقوه و بالفعل و پتانسیل 
بالای این منطقه که به واســطه موقعیت ممتاز جغرافیایی و دسترسی 
آن به آب های آزاد بین المللی ایجاد شــده، در جهت دستیابی و تحقق 

اهداف بانک تلاش نمایند.
سرپرســت بانک ســینا در ادامه، شــناخت نیاز گروه هــای مختلف 
مشــتریان را امری ضروری دانســت و اظهار داشــت: آنچه می تواند 
زمینه رضایتمندی و رضایت خاطر روزافزون مشــتریان را فراهم آورد، 
شناخت نیاز آن ها از یک ســو و تلاش در جهت ارائه خدمات مطلوب به 
آنان در کوتاه ترین زمان ممکن است. خوشــبختانه بانک سینا از سبد 
متنوعی در محصولات برخوردار اســت و همکاران باید به بهترین نحو 

در راستای معرفی آن و هم تراز با رقبا در این بخش تلاش کنند.
وی ابراز امیدواری کرد افتتاح این شــعبه در بندر شهید رجایی، زمینه 
ســاز ارائه خدمات مطلوب به مردم منطقه به ویژه در حمایت از تولید و 

اشتغال گردد.
در ادامه، یزدیخواه معاون شعب و مناطق هم بر ارائه خدمات به شرکت 
های حقوقی و بازاریابی هدفمند با توجه به شــرایط خاص بندر شهید 
رجایی که به عنوان دروازه ورودی تجارت جهانی در کشور شناخته می 

شود، تاکید کرد.
شیخ الاســلامی مدیر امور حوزه مدیرعامل و روابط عمومی نیز، حضور 
بانک ســینا در منطقه را با توجه به ظرفیت های بــالای آن، یک امتیاز 
برشمرد و از همکاران خواســت در راستای افزایش سهم بالای بانک در 

این منطقه تلاش کنند.

 بانک توسعه تعاون حامی تولید 
و کارآفرینی است

سرپرست بانک توســعه تعاون گفت: بانک توسعه تعاون همواره حامی 
تولید و کارآفرینی است.

به گزارش روابط عمومی مدیریت شعب بانک توسعه تعاون آذربایجان 
شرقی؛ محمد شیخ حسینی در حاشیه سفر رئیس کل بانک مرکزی و 
مدیران عامل بانک های کشور به تبریز از شــرکت دانش بنیان آکپا در 

شهرک سرمایه گذاری خارجی بازدید کرد.
سرپرست بانک توسعه تعاون در دیدار با مدیران این شرکت خصوصی 
اظهار داشــت: حمایت از تولیدات اشــتغال آفرین بــرای بانک ما یک 

افتخار است.
وی اضافــه کرد: مجموعــه موفق آکپا نیــز به عنوان یــک برند موفق 
و خوشــنام یکی از نمونه های برتر در حوزه شــرکت های دانش بنیان 
است.وی تعامل دو ســویه بین بانک و شــرکت ها را زمینه ساز تحقق 
تحول در چرخه تولید خواند و افزود: اگر این همکاری دو سویه تقویت 
شود قطعا بستر حمایت از ســایر حلقه های مرتبط با تولید نیز بیش از 
پیش تقویت می شود.این گزارش می افزاید؛ سعید معادی معاون امور 
استان ها و بازاریابی بانک توسعه تعاون نیز در این بازدید ضمن اشاره به 
ظرفیت بسیار بالای صنایع مستقر در شهرک های صنعتی تبریز گفت: 
خوشــبختانه مجموعه آکپا یکی از موفق ترین هاســت و در طول این 
مدتی که با بانک همکاری می کنند همواره شاهد توسعه و رونق بیش از 
پیش این مجموعه بوده ایم.وی اضافه کرد: امسال به واسطه شعار سال 
توجه ها به شرکت های دانش بنیان بیشتر شــده است به همین دلیل 
باید از این فرصت جهت رونق بخشیدن به این ظرفیت های فوق العاده 

اشتغال و کارآفرینی بیش از پیش استفاده کنیم.
گزارش روابط عمومی بانک توســعه تعاون حاکی اســت؛ ســیروس 
حکیمی؛ بنیانگذار شــرکت آکپا و آلاکس تولید کننــده انواع پروفیل 
آلومینیوم آکپا، کارخانــه تولید یراق  آلات آلاکــس و کارخانه آنادایز 
آلومینیوم نیز در این بازدید گزارشــی از فعالیت های این شرکت ارائه 

داد.

 پرداخت 39 درصد تسهیلات شعبه یزد
 به شرکت های دانش بنیان

شعبه یزد بانک توســعه صادرات در ســال ۱۴۰۰ رقمی بیش از ۸۲۱ 
میلیارد تومان تســهیلات پرداخت کرده که از ایــن رقم ۳۲۶ میلیارد 
تومان )معادل ۳۹ درصد( آن به شرکت های دانش بنیان پرداخت شده 

است.
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، این بانک،در چند 
ســال اخیر اقدامات خوبی را در حوزه اعطای تسهیلات به شرکت های 
دانش بنیان با همــکاری معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، 

صندوق نوآوری و شکوفایی و صندوق توسعه ملی آغاز کرده است.
بانک توســعه صادرات ایران در ســال ۱۴۰۰ در مجمــوع بیش از یک 
هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان تســهیلات به شــرکت های دانش بنیان 
پرداخت کرد و شعبه یزد نیز با اعطای ۳۲۶ میلیارد تومان از این رقم به 

شرکت های دانش بنیان سهمی بالا از این رقم را به خود اختصاص داد.
محمد بحرینی روز یکشنبه کارشناس اعتبارات شعبه یزد در گفت وگو 
با خبرنگار اگزیم نیوز اظهار داشت: نیازهای مشتریان دانش بنیان تنها 
تسهیلات نیســت و برخی از آنها خواستار آن هســتند که بانک آنها را 
به شــرکت های بزرگ تولیدی و صنعتی متصل کنــد؛ برخی دیگر نیز 
خواهان دریافت تسهیلات نیستند بلکه نیازهایی مانند ال سی داخلی 

یا صدور ضمانت نامه دارند.
وی درباره نرخ سود تســهیلات اعطایی به شــرکت های دانش بنیان 
نیز گفت: در صورتی که شــرکت دانش بنیان از سوی معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری معرفی شده باشد و بانک از محل منابع ریالی 

صندوق توسعه ملی با نرخ ۱۲ درصدی به آنها تسهیلات خواهد داد.
به گفته بحرینی، در صورتی که منابع ســپرده ریالی صندوق توســعه 
ملی موجود نباشــد یا باید منتظر بمانند یا اینکه بانک توسعه صادرات 
از محل منابع خود و با نرخ ســود ۱۸ درصد به این شرکت ها تسهیلات 

اعطا خواهد کرد.

حضور بانک توسعه صادرات در رویداد ریورس پیچ سنگ 
آهن مرکزی ایران

روز پنجشنبه ۲۲ اردیبهشت ماه رویدادی با عنوان »ریورس پیچ سنگ 
آهن مرکزی ایران« در پارک پردیس تهران برگزار شــد و نمایندگانی 
از بانک توســعه صادرات نیــز در آن حضــور داشــتند.این رویداد با 
برنامه ریزی شرکت سورنا و برای پاســخ به نیازهای شرکت سنگ آهن 

مرکزی ایران توسط شرکت های دانش بنیان برگزار شده بود.
در این رویداد کارشناسان شرکت ســنگ آهن مرکزی ایران نیازهای 
خود را مطرح کرده و ســپس جلســاتی دوجانبه با شرکت های دانش 
بنیان داشتند. نمایندگان بانک توســعه صادرات نیز در جلسات برگزار 
شــده آمادگی خود را برای تامین مالی، معرفی توانمندی ها، پرداخت 

تسهیلات، صدور ضمانت نامه و... اعلام کردند.
برخی از شرکت های دانش بنیان نیز برای افتتاح حساب به شعب تهران 
و دیگر شرکت ها نیز با توجه به اســتانی که در آن قرار داشتند، به شعب 

استان های دیگر معرفی شدند.

حمایت بانک صادرات ایران از نمایشگاه کتاب 
سرمایه گذاری برای آیندگان است

آخرین روز »جشــن واژه« غرفه بانک صادرات ایران در سی و سومین 
نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران با حضور »قاســم رفیعا« شــاعر، 
نویســنده، طنزپرداز  و مژده لواسانی، شــاعر و مجری سرشناس رادیو 

و تلویزیون برگزار شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک صــادرات ایران، قاســم رفیعا در این 
نشســت با قدردانی از حمایت و حضور ادامه دار بانک صادرات ایران از 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران گفت: سرمایه گذاری بدون بازگشت 
عموما بــرای هیچ بانکی ارزش نــدارد و بانک ها همواره به ســود خود 
می اندیشند. در شرایطی که در شرایط حســاس کنونی، نیاز به حجم 
عظیم ســرمایه گذاری در طرح ها و پروژه های بزرگ ملی وجود دارد، 
حمایت و ســرمایه گذاری بانک صادرات ایران در کمک به نمایشــگاه 
کتاب اتفاق مبارکی در آینده رقم خواهد زد تا فرزندان این کشــور را به 

کتاب خواندن ترغیب کند.  
وی ادامــه داد: بانک صــادرات ایــران در واقــع برای آینده کشــور 
ســرمایه گذاری می کند و امیدوارم این بانک همچنــان از این حوزه تا 

رسیدن به نتایج نهایی به حمایت خود ادامه دهد.
این شاعر، نویســنده و طنزپرداز با اشــاره به گرانی کتاب و مشکلات 
ناشــران در تامین کاغذ، افزود: ای کاش بهای کتاب به قدری پایین بود 

که هر آنچه را که دوست داریم، می توانستیم بخریم و بخوانیم.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود شــعر طنز را مورد توجه قرار داد 
و اظهار داشت: کســانی که شــعر طنز می گویند، گریه هایشان را برای 
خودشــان نگاه می دارند. گریه انداختن مردم کار ســختی نیست اما 
خنداندن مردم کار سختی اســت. وقتی تراژدی به اوج می رسد، طنز 

شروع می شود و اکنون زمان طنز گفتن است.
در نشســت پایانی جشــن واژه نیز  مژده لواســانی با قدردانی از  تداوم 
حضور بانک صادرات ایــران در کنار ناشــران و علاقه مندان به کتاب و  
کتاب خوانی، به علاقه مندان به کار اجرا توصیه کرد، از مطالعه مستمر 

شعر و پرداختن جدی به ادبیات غافل نشوند. 
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مدیرعامل شرکت بورس اوراق بهادار تهران اعلام کرد

 تداوم عرضه های اولیه در بورس با توجه
 به شرایط بازار

محمدحسین ســیف اللهی مقدم   مدیرعامل 
شرکت بورس اوراق بهادار تهران گفت: اکنون این 
شرکت به صورت متناوب و با توجه به شرایط بازار، 
عرضه های اولیه را در دســتور کار خود قرار داده 

است.
 به نقل از پایــگاه خبری بــازار ســرمایه ایران، 
»محمود گودرزی« با اشاره به شرایط کنونی بازار 
سرمایه اظهار کرد: بازار سرمایه ذی نفعان متعدد 
و متفاوتی دارد. بر همین اســاس، سازمان بورس 
به عنوان نهاد ناظــر و ارکان به عنــوان بازوهای 
اجرایــی از وظایف متعددی برخوردار هســتند، 
شرکت بورس تهران به نوبه خود، برنامه پذیرش 
شرکت ها و پذیرش شرکت های بزرگ در بورس 
تهران را در راستای عمق بخشی و تنوع بخشی به 

بازار در دستور کار خود قرار داده است.

وی ادامــه داد: در همین راســتا، مذاکراتی برای 
نمونه با شــرکت ایرانســل انجام شــده و امید 
می رود با همکاری ســازمان بورس اوراق بهادار 
در کوتاه تریــن زمان ممکن، پذیره نویســی این 

شرکت انجام شود.
گودرزی با اشــاره به عرضه هــای اولیه در بورس 
تهران، عنوان کرد: در حال حاضر شــرکت بورس 
تهــران به صورت متنــاوب و با توجه به شــرایط 
بازار، عرضه های اولیه را در دســتور کار خود قرار 
داده است. شــرکت سیمان اردســتان، شرکت 
ســرمایه گذاری تدبیر، شــرکت معدنی مرتبط 
با مجموعه غدیر از جمله شــرکت هایی است که 
به زودی در بورس اوراق بهادار تهران عرضه اولیه 

می شوند.
مدیرعامل شــرکت بورس تهران بــا بیان اینکه 
اطلاعات این شــرکت ها و ســایر شــرکت هایی 
که عرضــه اولیــه خواهند شــد، از طریق بخش 

عملیات بازار این شرکت منتشــر می شود، بیان 
کرد: شــرکت بورس تهــران بر اســاس ماده ۶ 
دستورالعمل پذیره نویســی و عرضه اولیه اوراق 
بهادار در بورس اوراق بهادار تهران، تارنمایی ویژه 
عرضه های اولیه به نشــانی ipo.tse.ir را در سال 

گذشته راه اندازی کرد.
وی ادامه داد: در این تارنما، ســرمایه گذاران و 
تحلیلگران می توانند با وارد شــدن به پروفایل 
شــرکت مدنظر خــود، اطلاعاتــی همچون 
گزارش ارزش گــذاری، امیدنامه، صورت های 
مالی و محتوای الکترونیکی جلســات معارفه 
را مشــاهده کنند و در خصوص اطلاعات مالی 
و عملیاتی شرکت، پرســش های خود را مطرح 

کنند.
گودرزی در همین راســتا تأکید کــرد: تارنمای 
ipo.tse.ir به عنــوان مرجع اصلــی عرضه های 
اولیه بورس تهران تلقی می شود و از ابتدای سال 
تاکنون فرایند عرضه اولیه چهار شــرکت انتقال 
داده های آســیاتک، ســیمان آبیک، ســیمان 
اردســتان و گروه ســرمایه گذاری تدبیر در این 

تارنما انجام پذیرفته یا در حال انجام است.
مدیرعامل شرکت بورس تهران با اشاره به تدوین 
جدول عرضه های اولیه طی ســال پیش رو اذعان 
کرد: زمــان عرضه های اولیه به صــورت تقریبی 
طی نامه ای مکتوب به سازمان بورس اعلام شده 
اســت. افزون بر عرضه اولیه های انجام شــده در 
ســال جاری همانند عرضه اولیه سیمان آبیک، 
در ارتباط با زمان سایر عرضه های اولیه بر اساس 

سنجش شرایط بازار، تصمیم گیری خواهد شد.
وی تقویت زیرســاخت های بازار را از ضروریات 
شرایط کنونی بازار برشــمرد و افزود: باید در بازار 
سرمایه زیرساخت هایی فراهم شود تا فرآیندهای 
معاملاتی دو طرفه شــود. به نظر می رسد با توجه 

به اهمیتی که معاملات مشتقه و معاملات مربوط 
به فروش تعهدی دارند، لازم است حتماً سازمان 
بورس، ارکان و به ویژه شــرکت بــورس تهران و 
نهاد ناظر کمــک کنند تا زیرســاخت های فنی 
به گونه ای تقویت شــوند تا شــاهد معاملات دو 

طرفه باشیم.
گودرزی با بیان اینکــه از وضعیت فعلی معاملات 
ابزارهای مشــتقه رضایت چندانی ندارد، تصریح 
کرد: بازار سرمایه از این پتانسیل برخوردار است 
تا بتواند دارایی های پایه بســیار زیادتری را وارد 
بازار کرد. اکنون دارایی هــای پایه بازار رقم ۲۹ تا 
۳۰ را نشان می دهد و این در حالی است که امکان 

توسعه آنها وجود دارد.
به گفتــه این مقام مســئول، بخش عمــده ای از 
افرادی که در بازار ســرمایه به صــورت حرفه ای 
مشــغول به کار هســتند، جوانان تحصیل کرده 
و  ابزارهــا  اســت  بنابرایــن، لازم  هســتند، 

زیرساخت های بازار حتماً توسعه پیدا کنند.
وی با اشــاره به اینکه همواره به ســرمایه گذاران 
به ویژه افرای که از زمــان یا دانش کافی برخوردار 
نیستند، توصیه می شــود به صورت غیرمستقیم 
وارد بازار ســرمایه شــوند، تصریح کرد: شرکت 
بورس تهــران در این راســتا در تلاش اســت تا 
به نهادهــای مالــی دارای مجوز کــه می توانند 
صندوق های خــود را به صــورت ETF پذیرش 
کنند کمک کند تا فرایند این امر را تسریع کنند. 
ســازمان بورس نیز به جدیت پیگیر این موضوع 

است.
گودرزی اظهار امیدواری کرد: امید می رود سمت 
عرضه متناســب با جریان ورودی پــول، تقویت 
شود تا شاهد رشــدهای غیرعادی و نامتعارف و 
همچنین شکست های ســاختاری در روندهای 

بازار نباشیم.

 خریدار   مدیرعامل بانک صنعــت و معدن به 
مناسبت برگزاری نمایشــگاه کتاب و در راستای 
لزوم تأمین مالــی طرح های تولیــد کاغذ و مقوا 
عنوان کرد که ایــن بانک از صنایعــی که تأمین 
کننده نیازهای اساســی بازار داخلی هســتند، 

حمایت می کند.
به گزارش روابط عممومی بانک صنعت معدن به 
نقل از ایسنا، علی خورسندیان اعلام کرد: آمادگی 
داریــم از طرح هایــی که محصــولات آن ها نیاز 
اساســی بازار داخلی را تأمین می کنند، حمایت 
کنیم؛ البته به شــرطی که این تولیــد با تضمین 

کیفیت و در راستای تأمین زنجیره ارزش باشد.
وی با بیان اهمیت  صنایع سلولزی )چوب و کاغذ( 
از نظر تنوع تولیــد و زنجیره هــای تولید صنایع 
پایین دستی اظهار داشــت: این محصولات برای 
مقاصد بسیار متنوعی مانند کاغذ بهداشتی، کاغذ 
روزنامه، کاغذ چاپ و تحریــر و همچنین صنایع 
بسته بندی کاربرد دارد؛ بیشترین میزان مصرف 
نیز مربوط به بخش بســته بندی می باشد که در 
ســال های اخیر به دلیل رونق خریــد آنلاین با 

تقاضای رو به افزایشی مواجه شده است.
وی عنوان داشــت: با وجود تقاضای عمده ای که 
برای انواع کاغذ در کشــور وجود دارد، مستهلک 
بودن ماشــین آلات تولیــدی و عــدم توجه به 
بازسازی، نوســازی و به روزرســانی تکنولوژی 
تولید ســبب بــروز معضلاتــی در ایــن صنعت 
شــده اســت که هم موجب پایین آمدن کیفیت 
محصولات تولیدی شــده و هم قیمت تمام شده 
محصولات را بالاتر بــرده و این مــوارد به علاوه 
کیفیت پایین مواد اولیه، نبود نیروی متخصص و 
عدم سیستم مناسب نگهداری محصول و کنترل 
کیفیت و نظارت مناسب، ضایعات محصول را نیز 

افزایش داده است.
خورســندیان اعــلام داشــت: مشــکل عمده 

دیگری که از ســوی صاحب نظــران این صنعت 
و تولیدکنندگان با ســابقه که با آنــان در ارتباط 
هستیم، مطرح می شــود، بحث چگونگی تأمین 
مواد اولیه و نقدینگی لازم است؛ برای تولید کاغذ 
از ســه ماده اولیه باگاس، خمیر چــوب یا کاغذ و 
آخال استفاده می شــود؛ آخال از ضایعات کارتن 
و مقوا به دســت می آیــد که به میــزان مصرف 
داخلی کاغذ وابسته است؛ از طرف دیگر به دلایل 
زیســت محیطی نمی توان به تهیه چوب و خمیر 
کاغذ حاصل از قطع درختــان جنگلی پرداخت 
و البته کشــور ما هم دارای منابع عمده ای از این 
لحاظ نیست. در خصوص اســتفاده از باگاس نیز 
باید واحدهای تولیــدی دارای تکنولوژی مرتبط 
باشــند و افزون بر آن فرهنگ ســازی مناسبی 
صورت بگیرد تا این ماده ســوزانده نشــود یا در 
مقاصد کم ارزش تــری مانند خوراک دام مصرف 
نگردد، بنابراین تکیه صنعت تولید کاغذ بیشــتر 
بر واردات مواد اولیه اســت که بــه دلیل تحریم 
های ظالمانــه و نوســانات ارزی و افزایش قیمت 
جهانی آن دچار افزایش قیمتهای شــدید شده و 
محدودیت های مبادلات مالی بین المللی نیز به 

این مسأله دامن زده است.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن بیان داشت: برای 
حل مشــکلات واحدهای تولیدی که در مســیر 
تولید خود با موانعی که برشــمرده شــد، مواجه 
شده اند، لازم اســت پس از بررسی سابقه شرکت 

ها و شناسایی موردی معضل هر واحد تولیدی با 
پرداخت تسهیلات برای نوسازی و توسعه آن ها یا 
تسهیلات ســرمایه در گردش برای فراهم کردن 

مواد اولیه مرغوب به یاری این واحدها شتافت.
وی تأکیــد کــرد: البته بایــد توجه داشــت که 
حمایت از صنایع داخلی در راســتای دستیابی به 
خودکفایی باید با بررســی های تخصصی صورت 
بگیرد تا در وهله اول از ایجاد رانت جلوگیری شود 
و دیگر اینکه این تولیدات با لحاظ مزیت اقتصادی 
و محاســبات دقیــق هزینه-فایده انجام شــود 
چراکه هدف از حمایت از تولیــد داخل، افزایش 
محصولات بی کیفیت با ماشــین آلات فرسوده و 

از رده خارج شده با ضایعات بالا نیست.
خورســندیان افزود: همانطور که مــی دانیم این 
صنعت یــک صنعت انــرژی بر و با مصــرف زیاد 
منابع آبی است و باید ملاحظات زیست محیطی 
را نیز در آن مد نظر داشت و شاید در برخی از انواع 
این محصول واردات به صرفه تر باشــد یا بتوان با 
اســتفاده از ارتقاء تکنولــوژی و روش های نوین 
مخصوصاً در مصارفــی همچون صنایع بســته 
بندی مواد دیگری را جایگزیــن کاغذ نمود و در 
نهایت پس از بررســی اهلیــت، صلاحیت، توان 
تخصصی و دانش فنی تولید کننده و اطمینان از 
تولید محصول با کیفیت و دارای صرفه اقتصادی 

نسبت به پرداخت تسهیلات اقدام نمود.
خورســندیان ادامه داد: برای طــرح های تولید 
کاغذ و مقوا و محصولات مرتبــط آن در مجموع 
۶ هزار و ۸۰۱ میلیارد ریال تسهیلات ریالی و ۱۶ 
میلیون و ۴۸۶ هزار یورو و ۹۰ میلیون و ۷۰۷ هزار 
دلار تسهیلات ارزی مصوب شده که بخش عمده 
آن پرداخت شده اســت و طرح های یاد شده که 
بانک صنعت و معدن در سالهای اخیر تأمین مالی 
آن را به عهده داشته، در مجموع برای ۱۲۹۰ نفر 

به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده است.
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